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پیام تسلیت شهردار قم به 
مناسبت درگذشت مادر گرانقدر 
شهیدان والامقام کارکوب زاده

به دنبال درگذشت مرحومه مادر گرانقدر شهیدان کارکوب زاده، دکتر سید 
مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در پیامی ضایعه درگذشت آن مادر ایثارگر را 

تسلیت گفت.
متن پیام تسلیت شهردار قم به این شرح است:

نیا إِلّ لَهوٌ وَلَعِبٌ ۚ وَإِنَّ الدّارَ الآخِرَهَ لَهِیَ الحَیَوانُ ۚ لَو کانوا  وَما هٰذِهِ الحَیاهُ الدُّ
یَعلَمونَ

این زندگی دنیا چیزی جز سرگرمی و بازی نیست؛ و زندگی واقعی سرای آخرت 
است، اگر می دانستند! در آستانه ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله 
علیها خبر ناگوار ارتحال مادر گرانقدر شهیدان والمقام کارکوب زاده و پیوستنش 
به سه فرزند شهیدش موجب تألم و تأثر شد. بدون شک وجود بابرکت چنین 
افرادی که شخصیت و منش آنان برگرفته از آموزه های وال و واقعی دین مبین 
اسلام و تأسی به سیره ی اخلاقی ائمه معصومین علیهم السلام است، در تربیت 
نسلی آگاه و ولیت مدار اثرگذار و مؤثر بوده است. بینش و منش با بصیرت آن 
بانوی فداکار که تا روزهای پایانی عمر پربرکت خود در راه انقلاب و اسلام از هیچ 
کوششی فروگذار نکرد، مسیری روشن و آشکار است برای آنان که دل در گرو 
این نظام مقدس دارند. خاطره شیرین دلنوشته ی پر از مهر آن مادر جلیل القدر 
به رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای مد ظله 
العالی در سفر تاریخی ایشان به شهر عزیزمان؛قم مقدس و دیداری که به این 
بهانه میسر شد تا ابد ماندگار و مانا خواهد بود و در یادها خواهد ماند. امید آن دارم 
تا سیره ی اخلاقی این مادر شهید برای نسل های آینده به درستی تبیین شود و 
از خداوند متعال علو درجات برای روح بزرگوار آن مرحومه و همجواری با فرزندان 

شهیدش خلیل، عبدالجلیل و منصور کارکوب زاده در بهشت برین خواستارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

روزنامه

جرائم  با  برخورد  اینکه  بابیان  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
دستگیری ۱۱  از  است،  قم  پلیس  اولویت های  از  یکی  خشن 
محمود  سید  سردار  داد.   خبر  استان  این  در  اراذل واوباش  تن 
میرفیضی در گفت وگویی تاکید کرد: اگر کسی بخواهد در استان 

قم قدرت نمایی کند با برخورد مقتدرانه پلیس مواجه خواهد شد.
وی افزود: امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته جرائم 
۴ درصد کاهش و کشفیات نیز ۱۳ درصد افزایش داشته است. 

فرمانده انتظامی استان قم در ادامه با اشاره به اجرای طرح فتح

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به بی توجهی 
بازآفرینی شهری، گفت: مسکن ملی نیز هیچ  مسکن مهر به 
روزنه ای برای بازآفرینی شهری در بافت فرسوده و قدیمی شهر 
قرار نداد. غلامرضا جانقربان با اشاره به ضرورت بازآفرینی شهری، 
اظهار داشت: بافت قدیمی و فرسوده در برخی از مناطق امروز 
تبدیل به بناهایی شده است که روزبه روز علقه به حضور در آنها 
کمتر می شود و جابه جایی جمعیت از آنها در حال وقوع است. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به بی توجهی

فرمانده انتظامی استان قم: 

برخورد با جرائم خشن از 
اولویت های پلیس قم است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

بی توجهی به بازآفرینی شهری
 مشکل ساز می شود
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

رعایت شیوه نامه های بهداشتی در نانوایی ها ناکافی است

آیت الله سیدحسن خمینی :

با تمام توان ایستاده ایم که امام 
وجه المصالحه هیچ جناحی نشود

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم مطرح کرد

نبودمدیریت واحدعامل 
توسعه نامتوازن روستاها 
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محسن هاشمی: وصیت نامه جدیدی ازپدرم وجود ندارد

1

امام  آثار  نشر  و  تنظیم  :موسسه  گفت  )ره(  امام  یادگار 
خمینی)س( در طول عمر خودش با تمام توان ایستاده که امام 
وجه المصالحه هیچ تفکر و جناحی نشود و اتفاقا بخش مهمی 

از اتهامات به خاطر این است که این مجموعه استقلال خودش 
را حفظ کرده و با موج های گذرا همراه نشده است. آیت الله 

سیدحسن خمینی صبح روز پنج شنبه در مراسم معارفه
معاون دادستان قم مخدوش کردن پلاک خودرو برای رهایی از جریمه محدودیت 
و ممنوعیت در تردد را جرم دانست.  روح الله مسلم خانی در نشست  ستاد 
پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان با اشاره به طرح 
شهید سلیمانی به عنوان یک طرح مردمی و محله محور اظهار کرد: این طرح به 
مشارکت فعال مردم نیاز دارد و شایسته است تا تداوم اجرای آن و دستیابی به 
اهداف بلند طرح با توسّل به برخوردهای قضایی همراه نباشد. وی اضافه کرد: 

البته گزارش نهادهای مسؤول در این طرح نشان می دهد که برخی از مردم

معاون دادستان قم :

مخدوش کردن پلاک برای فرار از جریمه جرم است
 

رئیس پلیس راهور استان قم جزئیات نحوه پرداخت عوارض آزادراه "قم-تهران" 
را اعلام کرد.   سرهنگ غلامرضا صدفی  اظهارداشت: خودروهایی که در آزادراه 
تردد دارند، بعد از دریافت پیامک پرداخت عوارض آزادراهی تا مدت ۴8 ساعت 
فرصت دارند که نسبت به پرداخت عوارض اقدام کنند. وی اضافه کرد: چنانچه 
مالک وسیله نقلیه بعد از اتمام مدت ۴8 ساعت نسبت به پرداخت عوارض اقدامی 
انجام ندهد، اطلاعات خودرویی توسط شرکت سپندار برای اعمال قانون به سامانه 

اجرائیات پلیس راهنمایی و رانندگی ارسال می شود که علاوه بر جریمه برای

رئیس پلیس راهور استان قم اعلام کرد

جزئیات نحوه پرداخت عوارض آزادراه "قم-تهران" 
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با حکم رهبر معظم انقلاب  اسلامی ؛

 تولیت حرم حضرت معصومه )س( ابقا شد

در  قم گفت:  استانداری  و شوراهای  روستایی  امور  مدیرکل 
روستاها مدیریت واحد وجود ندارد و هر کدام از دستگاه ها بر 
طبق ساختار خودشان فعالیت های مربوط را انجام می دهند و 
نمی توانیم به مردم پاسخ کامل و جامع بدهیم. سجاد چهرگانی 
کشور  در  روستاها  حوزه  در  اینکه  به  اشاره  با  وگویی  درگفت 
مدیریت واحد وجود ندارد و اهرم های متعددی برای مدیریت در 

روستا وجود دارند، افزود: هر کدام از دستگاه ها و اهرم های ناظر 
بر روستاها بر طبق ساختار خودشان فعالیت های مربوط را انجام 
می دهند و نمی توانیم در حوزه روستایی به مردم پاسخ کامل و 
جامع بدهیم. وی با تاکید بر اینکه برای پیشرفت در روستاها به 
یک مدیریت واحد و جامعه نیاز داریم که بتواند برای روستاها 
تلاش و برنامه ریزی کند و نیازهای روستاییان آن را پاسخ دهد 

پس از اقامه نماز توسط آیت الله حسینی بوشهری ؛

پیکر مادر شهیدان کارکوب زاده تشییع و 
به خاک سپرده شد

پیکر مادر شهیدان کارکوب زاده صبح روزجمعه  در قم تشییع و به خاک سپرده شد.
پیکر این مادر شهید و انقلابی پس از اقامه نماز توسط آیت الله حسینی بوشهری 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در حرم حضرت فاطمه معصومه )س(، بر 
دستان مردم متدین و همرزمان فرزندان شهیدش از مسجد باب الجنه به سمت گلزار 
شهدای علی ابن جعفر )ع( قم تشییع و در جوار شهدای هشت سال دفاع مقدس به 
خاک سپرده شد.  مرحومه خانم زهرا کارکوب زاده مادر شهیدان عبدالجلیل، خلیل و 
منصور و جانباز محمدرضا کارکوب زاده چهارشنبه سوم دی به علت عارضه کلیوی در 

بیمارستان خاتم تهران دارفانی را وداع گفت.

اصلاح قانون انتخابات  
حقوقی یا شعاری؟

چهارشنبه  روز  اسلامی،  شورای  مجلس  نمایندگان 
ماده ۲ قانون اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری را 

تصویب کردند. این ماده شرایط مذهبی و سیاسی داوطلبان را دربرمی گیرد. بررسی این 
معیارها، نکات جالبی را دربر دارد. ۱- یکی از معیارهای مذهبی داوطلبان، »بهره مندی از 
اطلاعات لزم در حوزه اعتقادات و اصول دین و مذهب در حد اثبات حقانیت دین اسلام 
و مذهب تشیع« است. آشکار است مسلمان و شیعه بودن از توان اثبات حقانیت اسلام و 
تشیع متفاوت است و این دومی، به مطالعات فلسفی، کلامی، تاریخی و مذهبی گسترده 
نیازمند و البته به شدت نسبی است. چراکه فردی ممکن است بتواند حقانیت اسلام و تشیع 
را به فردی اثبات کند اما نتواند فرد دیگری را به پذیرش آن قانع کند. به علاوه، مشخص 
نیست که شورای نگهبان چگونه باید توانایی داوطلبان را برای اثبات حقانیت اسلام و  تشیع 
احراز کند؟ اما نکته مهم تر آن است که توان فرد برای اثبات این موضوع با شایستگی او  برای 
انتخاب به عنوان رییس جمهور، چه ارتباطی پیدا می کند و  کدام یک از مشکلات پرشمار 
کشور را حل خواهد کرد؟  ۲-نمایندگان مجلس یازدهم»احساس مسئولیت نسبت به امور 
دینی مردم و ترویج ارزش ها از جمله اعتقاد قلبی، اشتهار و التزام عملی به انجام فریضه امر 
به معروف و نهی از منکر«را از شرایط دینی و مذهبی داوطلبان دانسته اند. آشکار است که 
کشف احساس مسئولیت انسانها درباره موضوعات گوناگون و پی بردن به اعتقاد قلبی آنها، 
به ویژه آنگاه که او به باورمندی به اصول دین و مذهب اقرار می کند، مشکل و  مناقشه آمیز 
است. ۳- یکی از شرایط سیاسی داوطلبان ریاست جمهوری در این مصوبه »داشتن مواضع 
روشن و عملکرد شفاف راجع به جریانهای غرب گرا و واگرا و طرفداران نظام سلطه در کشور 
و فتنه های بعد از انقلاب« است. این بند، مواردی را دربرمی گیرد که تعریف و تبیین آنها 
مناقشه آمیز، غیر شفاف و تفسیرپذیر است.  تا جایی که به متن این مصوبه مربوط می شود 
روشن نیست که جریانهای غرب گرا و واگرا کدام جریانها هستند، و نظام سلطه و  فتنه های 
بعد از انقلاب کدامند و چه ویژگیهایی دارند؟ می توان به عنوان مثال این پرسش را مطرح کرد 
که آیا چین- که در پی تسلط اقتصادی بر آفریقا و استفاده از ظرفیتهای آن است - و روسیه 
که همه تلاش خود را برای تسلط بر اروپای شرقی و جمهوری های شوروی سابق به کار می 
گیرد- مصداق سلطه گر محسوب می شوند؟ ۴-نمایندگان مجلس »حمایت از مبارزه حق 
طلبانه مستضعفین در برابر مستبدین و دفاع از حقوق همه مسلمانان« را از شرایط سیاسی 
داوطلبان دانسته اند. می توان این پرسش را مطرح کرد که آیا حمایت از مسلمانان سرکوب 
شده چین و دفاع از حقوق به شدت تضییع شده این اقلیت نیز، مصداق حمایت از حقوق 
مستضعفین محسوب می شود؟ به ویژه اینکه اصول گرایان، در برابر سرکوب سازمان یافته 
مسلمانان چین، به شکل آشکاری ساکت هستند. عبارت پردازی مصوبه مجلس، بیش از 
آنکه به متنی حقوقی شبیه باشد، به بیانیه ای سیاسی و جناحی شبیه است. متون حقوقی، 
واژگان و عباراتی شفاف، گویا ، قابل فهم و تاحد امکان بی نیاز از تفسیر در برمی گیرد. به 
علاوه، این انتظار وجود دارد که مجلس  در شرایطی که ایران با مشکلات فراوانی روبروست که 
حل و رفع آن، به تغییر جهت سیاستگذاری و واگذاری مسئولیت به مدیران توانمند نیازمند 
است، برای افزایش اقبال عمومی به شرکت گسترده تر در انتخابات ریاست جمهوری به ویژه 
با تنوع بخشی به حضور داوطلبانی با دیدگاهها و رویکردهای مختلف در رقابتهای انتخاباتی، 

تلاش کند. انتظاری که شاید از مجلس کنونی با این پایگاه مردمی، غیر واقع بینانه باشد.
 

با اجرای ۲ تفاهم نامه بین سازمان زندان ها، ستاد اجرایی فرمان  امام )ره(؛

به زودی بیش از ۲ هزار زندانی
 آزاد می شوند 

با اجرای ۲ تفاهم نامه منعقد شده بین سازمان زندان ها، ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( و ستاد دیه کشور، زمینه آزادی ۲۲۰۰ نفر از زندانیان واجد شرایط 

فراهم شد. 
محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( در دیدار با رئیس سازمان 
زندان ها با اضافه شدن مبلغ ۱۱۰ میلیارد ریال دیگر به مبلغ تفاهم نامه دوم برای آزادی 
۱۲۰۰ نفر از زندانیان واجد شرایط موافقت کرد؛ بنابراین دو تفاهم نامه در مجموع مبلغ 

۵۱میلیارد تومان برای آزادسازی و حمایت از خانواده های زندانیان اختصاص یافت.
 جمعا بر اساس دو تفاهمنامه منعقد شده ۲۲۰۰ زندانی واجد شرایط از زندان های 

کشور آزاد خواهند شد.

حسن بختیاری زاده*

آیت  الله سید محمد سعیدی با حکم رهبر معظم انقلاب  
تولیت حرم  به عنوان  به مدت پنج سال دیگر  اسلامی 

حضرت معصومه )س( ابقا شد. 
به گزارش پنج شنبه شب پایگاه خبری آستان حضرت 
توسط  امشب  مقدس  آستان  تولیت  حکم  معصومه 
حجت السلام و المسملین محمد محمدیان مسئول امور 
ارتباطات حوزوی دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت به آیت  الله سعیدی 

تقدیم شد.
آیت الله سید محمد سعیدی در سال ۱۳۸۹ از سوی 
رهبر معظم انقلاب به عنوان تولیت آستان مقدس حضرت 

معصومه)س( منصوب شد.
مسؤول امور ارتباطات حوزوی دفتر رهبر معظم 

انقلاب اسلامی :
خدمت در حرم حضرت معصومه)س( توفیقی 

ارزنده است
مسؤول امور ارتباطات حوزوی دفتر رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار با آیت الله سید محمد سعیدی نماینده 
ولی فقیه در استان قم که در سالن محراب حرم مطهر 
بانوی کرامت انجام شد گفت: باید توفیق خدمت رسانی به 
این آستان مقدس را به شما تبریک بگوییم چراکه خدمت 
در این آستان مقدس در هر سطحی افتخاری است که 
قسمت هر فردی نمی شود.  حجت السلام والمسملین 

آیت الله  حکم  تمدید  اینکه  بیان  با  محمدیان  محمد 
سعیدی به عنوان تولیت آستان مقدس نشان از رضایت 
رهبر معظم انقلاب اسلامی از عملکرد ایشان است، اظهار 
کرد: باید توفیق خدمت رسانی به این آستان مقدس را به 
شما تبریک بگوییم چراکه خدمت در این آستان مقدس در 
هر سطحی افتخاری است که قسمت هر فردی نمی شود.

وی خطاب به آیت الله سعیدی اضافه کرد: شما خدمت 
در این آستان مقدس را خالصانه دنبال کرده اید و خلوص 
و صفای شما موجب رشد و تعالی مجموعه آستان مقدس 
شده است؛ امیدواریم خداوند متعال بهترین ها را برای 

شما رقم بزند.
مسؤول امور ارتباطات حوزوی دفتر رهبر معظم انقلاب 
خداوند  عنایت  با  امیدواریم  کرد:  خاطرنشان  اسلامی 
خدمت  فرصت  از  مطلوب تر  شیوه  به  بتوانیم  متعال 

استفاده کنیم.
وی تصریح کرد: هر چند امسال شیوع ویروس کرونا کار 
را برای برگزاری مراسم های فرهنگی سخت کرده است 
اما امیدواریم با رفع مشکل در سال های آینده کار با قوت 

بیشتر دنبال شود.
معصومه  حضرت  نورانیت  اینکه  بیان  با  محمدیان 
سلام الله علیها نه فقط موجب عزت قم بلکه موجب عزت 
ایران و جهان اسلام شده است، عنوان کرد: امیدواریم با 
عنایت آن حضرت بتوانیم کارنامه مطلوبی در خدمت به 

مردم از خود به جای گذاریم.
آیت الله سید محمد سعیدی :

برای خادمی در آستان مقدس نباید از هیچ 
فرصتی دریغ کرد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(  نیز دراین 
دیدارگفت: این آستان مقدس، دستگاهی است که انسان 
در آن برای عرض خدمت و خادمی نباید از هیچ فرصتی 
دریغ کند؛ انسان در دنیا و آخرت از یک سو متنعم است به 
نعمت خدمت و از سویی مورد سوال است که نسبت به این 

نعمت چه کرده است.
آیت الله سید محمد سعیدی، ضمن تقدیر و تشکر از 
اعتماد رهبر معظم انقلاب اسلامی مد ظله العالی عنوان 
کرد: امیدواریم که خداوند متعال به خادمان این دستگاه 
شریف که در نهایت منسوب به ولی عصر عجل الله تعالی 
انجام  ایشان  اذن  به  چیز  همه  و  است  الشریف  فرجه 

می شود، بیش از پیش عنایت داشته باشد.
خداوند  عنایت  مقدس  آستان  در  ما  کرد:  اضافه  وی 
متعال را همیشه شاهد بوده ایم و امیدواریم این عنایت ها 

استمرار داشته باشد.
تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت سلام الله علیها 
گفت: در زمان طاغوت آستان در اختیار افرادی بود که 
شایستگی خدمت به اهل بیت علیهم السلام را نداشتند 
اما به برکت خون شهدا و تلاش های امام راحل این انقلاب 
شکل گرفت و کشور به سوی اسلامی شدن حرکت کرد و 
اکنون افرادی با اعتقاد به نظام و اهل بیت علیهم السلام در 

آستان مقدس در حال خدمت رسانی هستند.
وی عنوان کرد: این آستان مقدس، دستگاهی است که 
انسان برای عرض خدمت و خادمی نباید در آن از هیچ 
فرصتی دریغ کند؛ انسان در دنیا و آخرت از یک سو متنعم 
است به نعمت خدمت و از سویی مورد سئوال است که 

نسبت به این نعمت چه کرده است؟
آیت الله سعیدی با بیان اینکه امیدواریم همه مسئولن 
قدم های مؤثرتری را در راستای شکرگزاری نعمت انقلاب 
نظام  و خدمتگزاران  برای مسئولن  داد:  ادامه  بردارند، 
از رهبری  پیروی  و  توفیق معرفت، اعتقاد، عمل صالح 
معظم را آرزو می کنیم و امیدواریم ما نیز بتوانیم در این 
آستان مقدس به شیوه مطلوب به رسالت خود عمل کنیم.

با حکم رهبر معظم انقلاب  اسلامی ؛

 تولیت حرم حضرت معصومه )س( ابقا شد

 خطیب جمعه قم گفت: از دولتمردان درخواست می کنیم در برنامه هفتم توسعه 
و بودجه سال آینده مشکلات جامعه پرستاری را به نحو شایسته ای حل کنند. 

آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه مجازی نماز جمعه قم به دلیل شرایط کرونایی، 
افزود: جامعه پزشکی به ویژه پرستاران در سه موج سهمگین کرونا در خط مقدم 

مبارزه با این بیماری بودند.
وی در ادامه اظهار کرد: ضریب باسوادی کشور در سن ۱۰ تا ۴۹ سال به ۹۶ 
درصد رسیده است در حالی که پیش از انقلاب کمتر از ۵۰ درصد مردم باسواد 

بودند.
به گفته وی، بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بستر مطلوبی برای سوادآموزی و 
تحصیل زنان در مدارس و دانشگاه های کشور فراهم شد و درصد سوادآموزی در 

بین زنان در مقایسه با قبل از انقلاب سه برابر افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: گام های بزرگی در عدالت جنیسیتی و منطقه ای در سوادآموزی و 

گسترش مراکز آموزش عالی در طول چهل سال گذشته برداشته شده است.

مدیرحوزه های علمیه کشور خاطرنشان کرد: در ضریب سنی ۱۰ تا ۴۹ سال 
همچنان بالغ بر ۳ میلیون فرد بی سواد در کشور وجود دارد.

اعرافی تصریح کرد: تثبیت و ارتقای باسوادی به ویژه در امور مهارتی و معنوی باید 
به صورت دائمی مورد توجه قرار بگیرد.

مدیرحوزه های علمیه کشور اظهار داشت: میانگین باسوادی قم ۹۷ درصد است 
که از متوسط کشوری بالتر است.

وی همچنین با اشاره به اهمیت پایبندی به اصول ایمنی در نظام شهرسازی و 
معماری، گفت: اگر شهرها و زیرساخت ها بر مبنای ضوابط و استانداردها ساخته 
شود، میزان خسارت ها در زمان وقوع بلایای طبیعی به صورت ملموسی کاهش 

می یابد.
اعرافی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نزدیکی به ایام شهادت حضرت 
فاطمه معصومه)س( تصریح کرد: آیین های ایام فاطمیه باید با توجه به شرایط 

کرونایی و رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار شود.

خطیب جمعه قم:
مشکلات جامعه پرستاری مورد توجه قرار بگیرد
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آیت الله سیدحسن خمینی :

با تمام توان ایستاده ایم که امام وجه 
المصالحه هیچ جناحی نشود

یادگار امام )ره( گفت :موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( در طول عمر 
خودش با تمام توان ایستاده که امام وجه المصالحه هیچ تفکر و جناحی نشود 
و اتفاقا بخش مهمی از اتهامات به خاطر این است که این مجموعه استقلال 

خودش را حفظ کرده و با موج های گذرا همراه نشده است.
آیت الله سیدحسن خمینی صبح روز پنج شنبه در مراسم معارفه سرپرست 
جدید موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س(  که با حضور جمعی از اعضای 
بیت امام، مسئولن موسسه و شخصیت های سیاسی و فرهنگی در حسینیه 
جماران برگزار شد با اشاره به تغییرات مدیریتی در این موسسه اظهارداشت 
: مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( در آینده به صورت شورایی پیش 
خواهد رفت. البته آقای کمساری سرپرست آن خواهند بود، ولی هیأت مدیره ای 

همراه خواهند بود که مؤسسه را کمک کنند.
هیچ وقت جلو نقل خاطرات از امام را نگرفته ایم

وی افزود : مؤسسه در طول عمر خودش با تمام توان ایستاده که امام وجه 
المصالحه هیچ تفکر و جناحی نشود و اتفاقا بخش مهمی از اتهامات به خاطر این 
است که این مجموعه استقلال خودش را حفظ کرده و با موج های گذرا همراه 
نشده است. سیدحسن خمینی افزود: ما نه خودمان و نه هیچ نهادی را متولی 
انحصاری قرائت و تفسیر شخصیت و اندیشه امام نمی دانیم و هیچ وقت نیز جلو 
نقل خاطرات از امام را نگرفته ایم؛ گرچه اگر جایی سندی بر خلاف آن داشته 

باشیم، منتشر می کنیم.
اگر لازم باشد در راه امام  آبرویمان را می دهیم

وی اظهار داشت: ایستادن بر مواضع بسیار سخت است و ما باید بر عقیده 
ای که داریم ثابت قدم بمانیم و ارزش مؤمن هم این است که در فراز و فرودها 
ایستادگی کند. یادگار امام در پایان گفت: بسیاری افراد جانشان را در راه امام 
دادند و ما هم اگر لزم باشد باید آبرویمان را بدهیم. ان شاء الله دوستان با همت 

بتوانند این مسیر را ادامه بدهند.
به گزارش جماران، در این مراسم طی حکمی از سوی سید حسن خمینی، 
حجت السلام و المسلمین علی کمساری به عنوان سرپرست جدید موسسه 
تنظیم و نشر آثار امام خمینی منصوب شد.همچنین دکتر حمید انصاری قائم 
مقام سابق موسسه نیز طی حکمی از طرف سید حسن خمینی به عنوان 
مشاور عالی وی منصوب شد.پیش از این حجت السلام و المسلمین محمد 
علی انصاری سرپرستی موسسه را عهده دار بود و دکتر حمید انصاری به عنوان 
قائم مقام وی به خدمت اشتغال داشت، اما با تغییر اساسنامه سمت قائم مقامی 
در موسسه حذف می شود.حجت السلام و المسلمین محمدعلی انصاری نیز 

همچنان سرپرستی آستان مطهر امام خمینی را بر عهده دارد.

امیر سیاری: 

توان بازدارندگی ایران به جهانیان
 ثابت شده است

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی گفت: برکت خون شهدا ضمن 
حفظ تمامیت ارضی مرزهای کشور، توان بازدارندگی ما را نیز افزایش داده و 

مرزهای ایران نیز راهی برای نفوذ دشمنان ندارد. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری روز پنجشنبه در کنگره بین المللی شهدای مدافع 
حرم خوزستان در اهواز اظهار داشت: اکنون در آستانه سالگرد شهادت دلور مرد 
این مرز و بوم شهید سپهبد سردار سلیمانی و چهلمین روز شهادت شهید محسن 
فخری زاده هستیم و جا دارد یاد و خاطره این شهدای وال مقام و شهدای مدافع 
حرم را گرامی بداریم. وی یادآور شد: امام خمینی )ره( فرمودند زنده نگه داشتن 
یاد شهدا کمتر از شهادت نیست و با برگزاری چنین جلساتی می توانیم ضمن ارج 
نهادن به مقام شامخ شهدا ، نسبت به آرمان های امام )ره( و رهبر معظم انقلاب 
نیز ادای دین کنیم. وی افزود: رهبر معظم انقلاب همچنین در فرمایشات دیگر 
خود بارها اشاره داشتند که آنچه در حال حاضر داریم به برکت خون شهدا است؛ 
همان چیزهای که دشمن سال ها است قصد گرفتن آن را دارد. معاون هماهنگ 
کننده ارتش جمهوری اسلامی ادامه داد: ۲۲ بهمن ۵۷ روز پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی، دشمن را با تمام ثروت هایی که داشت از کشور اخراج کرد اما 
دشمن از همان ابتدای انقلاب به دنبال بازگشت به منطقه بوده و هست . وی 
تصریح کرد: دشمن به دنبال حفظ منافع نامشروع خود در منطقه بوده که اولین 
اقدامش شکست و جلوگیری از رشد انقلاب بود که به برکت خون شهدا ناکام 
ماند. امیر دریادار سیاری گفت: تاکنون بیش از ۱۷ هزار شهید ترور تقدیم انقلاب 
کرده ایم که شامل مسئولن نظامی، دولتی و مردم بی گناه و بی دفاع بودند اما 
حضور شهدا در عرصه های نبرد شکست دیگری را برای دشمن رقم زد. وی اظهار 
داشت: قدم بعدی دشمن درگیر کردن انقلاب با جنگ بود و به دنبال فردی بودند 
تا برای آرمان های خود با ایران وارد جنگ شود که رژیم بعث بهترین گزینه بود. 
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی گفت: همچنین اختلافات قومی 
و مذهبی توسط عناصر ضدانقلاب از دیگر ابزارهای شکست و تضعیف انقلاب 
بود اما حضور ملت شریف ایران و رشادت های شهدا توطئه های دشمن را خنثی 
کرد. وی گفت: امروز جایگاه ایران در نظام جهانی ویژه است و این پیروزی ها با 
تزریق خون بیش از ۲۰۰ هزار شهید و رشادت های ۴۰۰ هزار جانباز رقم خورده 
است. امیر دریادار سیاری گفت: توطئه های دشمن با پایان یافتن جنگ تاکنون 
نیز ادامه داشته و تحریم ها روز به روز تشدید و پایگاه های دشمن در منطقه تقویت 
شد اما ذره ای از اقتدار ایران اسلامی در جهان داشته نشد. وی ادامه داد: فتنه 
های سال های ۷۸ ، ۸۸ و ۹۸ نیز از دیگر توطئه های دشمن برای ضربه زدن 
به انقلاب بود که به برکت خون شهدا و حضور پرشور جوانان در صحنه،این نیز 
خنثی شد. معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری گفت: امروز جایگاه علمی 
ایران نیز بالتر رفته و جایگاه نظام در نظام بین المللی حفظ شده و هیچ تصمیمی 

در منطقه بدون نظرات ایران اعمال نمی شود.

احمدحکیمی پور: 

قانون نباید چون لباس برای تَن افراد 
خاص دوخته شود 

دبیرکل حزب اراده ملت با بیان اینکه قانون نباید چون لباس برای تَن افراد خاص 
دوخته شود، با انتقاد از رویکرد انتخاباتی و جناحی مجلس درباره اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری، گفت: در قانون اساسی نامزدهای ریاست جمهوری 

از حقوق مساوی برخوردارند و قوانین عادی نباید نافی و ناقض آن باشد. 
»احمد حکیمی پور« درباره تغییرات در قانون انتخابات ریاست حمهوری از 
سوی مجلس یازدهم، افزود: افراد نباید قانون را برای خودشان بنویسند و لباس 
آن را  آنقدر کوچک بدوزند که فقط به تن خودشان برود. این کار به پایه های قانون 
اساسی هم آسیب می زند. در قانون اساسی  نامزدهای ریاست جمهوری از 

حقوق مساوی برخوردارند و قوانین عادی نباید نافی و ناقض آن باشند.  
دبیرکل حزب اداره ملت اضافه کرد: هر قدر دایره شرایط نامزدی انتخابات را بیشتر 
ببندیم، نه تنها مشکلی را حل نمی کند بلکه مضر به حال مشارکت و جمهوریت بوده 
و به معنای نادیده گرفتن سرمایه اجتماعی و سیاسی نظام است. بنابراین توصیه 
من این است که به جای اینکه مجلس تبدیل به مرکز پمپاژ قانون شود، محلی 
برای تصویب لوایح مهم و نظارت بر اجرای قانون باشد.  حکیمی پور  گفت: به نظر 
می رسد نگاه کوتاه مدت در طرح های مجلس یازدهم وجود دارد و نگاه کارشناسی و 
همه سونگری در تدوین آنها وجود ندارد. بنابراین آنرا باید قوانین یکبار مصرف تعریف 
و معرفی کرد. به ویژه قانون موسوم به اقدام راهبردی مجلس که در عمل قابل اجرا 
نیست. وی افزود: اگر در سطح کلان نظام تصمیم گفته شود که مذاکره صورت 
بگیرد، مهلت دو ماهه ای که در این قانون برای خروج از پروتکل الحاقی لحاظ شده 
است خود به خود بی اثر می شود و این همه سروصدا و کارهایی که انجام دادند، 
بی اثر و بلااستفاده خواهد بود. به همین دلیل چنین اقداماتی در بلند مدت نقش 
مجلس را کمرنگ می کند. بنابراین بهتر است نمایندگان به جای اینکه به فکر 

قانونگذاری جدید باشند، به فکر نظارت بر اجرای قوانین موجود باشند. 

جدایی جزیره ای از نظام 
بین المللی یا پیوستن مجدد به آن؟

امروز برگزیت به معنای تلاش برای بازتعریف و یافتن 
جایگاه قدرتِ میانه ای رو به افول در نظام بین المللی 
است.  جدایی بریتانیا از اتحادیه اروپا و جامعه انرژی 

اتمی اروپایی در ۳۱ ژانویه ۲۰۲۰ رخ داد؛ اما اگر تاکنون تفاوت چندانی احساس 
نشده، به علت توافق اتحادیه اروپا و بریتانیا برای تمدید ضرب الجلی است که طی آن 

دو طرف بتوانند به توافقی جامع برای فضای پسابرگزیت دست یابند.
جزئیات توافق موردنظر که به ویژه برای بریتانیا مفید خواهد بود، تعیین تکلیفی 
دوسویه شامل موضوعات تجاری، ارائه خدمات به عنوان مهم ترین بخش اقتصادی 
بریتانیا، تهدیدات امنیتی، مناقشات بر سر ایرلند شمالی، آب های مشترک و 
ماهی گیری است. تغییراتی که بی تردید رخ خواهند داد شامل قوانین مسافرتی بین 
بریتانیا و اتحادیه اروپا، مهاجرت و کار و از دست دادن مزایایی مهم برای بریتانیایی ها 

در اقتصاد خواهد بود.
نوشتار حاضر، به بررسی دیدگاه اندیشکده های اروپایی درخصوص چشم انداز 
آرای  بسیار،  مؤسسات  درمیان  دارد.  اختصاص  اروپا  اتحادیه  از  بریتانیا  خروج 
چتم هاوس، ایفری، اتاق فکر پارلمان اروپا، مؤسسه روابط بین الملل ایتالیا، شورای 
آدرنور و  بین الملل، کنراد  روابط  بروگل، مؤسسه لهستانی  اروپا،  روابط خارجی 

اس دبیلوپی مطالعه شده است.
از دید اتاق فکرهای اروپایی، یکی از مهم ترین چالش های برگزیت بروز شکاف بین 
بریتانیایی ها است، به ویژه بین سرزمین اصلی و ایرلند شمالی با ۵۶ درصد رأی برای 
باقی ماندن در اتحادیه اروپا. این شکاف در سطح اروپا، با جدایی تروئیکای رهبری 
اروپای غربی یعنی فرانسه، آلمان و بریتانیا به وجود خواهد آمد. در اتحاد مثلث وایمار 
)فرانسه، آلمان و لهستان( نیز با حذف نیروی موازنه ساز چهارم )بریتانیا( موجب بروز 
اختلال خواهد شد. همچنین، برگزیت به عنوان الگویی برای جریان های ملی گرا، 
احتمال فرسایش هنجارهای اروپایی را افزایش خواهد داد. اگرچه بروز ویروس 
کرونا و نیازمندی کشورهای اروپایی به یکدیگر، گرایش یا تهدید ملی گرایان به خروج 
را کاهش داده است، اما ناراضیان، برای ماندن در موازات اهداف اروپا هزینه و 

چالش هایی برای بروکسل ایجاد خواهند کرد.
در سطح بین المللی، بریتانیا به سوی بازتعریف جایگاه خود پیش می رود. اگرچه 
مخالفان اروپاگرایی امیدهای بسیاری برای تفوق بریتانیا داشتند، بااین حال، پس از 
حدود یازده ماه دریافته اند در جهان بیرون چیزی در انتظار بریتانیا نیست. این کشور 
درصدد گسترش روابط خود در حوزه های مختلف به صورت کشور ثالث با اتحادیه 
اروپا است. در مسائلی که پای حق مالکیت فکری و جزئیات فناورانه درمیان است، دو 
طرف، به ویژه اتحادیه اروپا نگرانی مهمی درخصوص احتمال درگیری های اطلاعاتی 
دارند. این نگرانی در چهارچوب گردش بریتانیا به سوی آسیا-پاسیفیک، تلاش برای 

وفوق فناورانه و بیان خود در این عرصه مهم حیاتی، معنای عمیقی دارد.
به نظر  از ذهن  دور  اگرچه  با مستعمره های سابق خود  بریتانیا  ارتباط  تقویت 
می رسد، امروز در این یازده  ماه به عنوان هدف جدی این کشور دنبال شده است. 
بازهم کلید خوانش این رویکرد در درجه نخست بازتعریف جایگاه بین المللی است 
که در هند، سنگاپور و کشورهای پیشرفتۀ فناور با تکیه بر این مهم در روابط دوجانیه، 
و در خلیج فارس در قالب مشاوره امنیتی و انرژی پیش می رود. رویکردهای گذشته 
بین المللی بریتانیا، ازجمله سیاست صلح سازی آن در فضای جدید پسابرگزیت با 
موانعی مواجه خواهند شد. درعین حال، این کشور آزادی عمل بیشتری در روابط 
خارجی خواهد یافت که نخست در برخورد با قدرت نوظهور قرن، یعنی چین در 
حوزه های مختلف بازتاب می یابد. لندن برای تحقق سیاست مستقل چینی خود، 
روابط را با رهیافت عملگرایانه سنتی اش پیگیری خواهد نمود. در روابط آمریکا و 
اروپا نیز، بریتانیا درصدد پُر کردن شکاف روابط فراآتلانتیکی برآمده است و به عنوان 
نیروی سوم، خود را به رابطه این دو در فضای پسابرگزیت تحمیل خواهد کرد. طبق 
پیش بینی اندیشکده های اروپایی، روابط لندن و مسکو سرد باقی خواهد ماند. به طور 
کلی، چشم انداز آتی فضای پسابرگزیت از دید بریتانیا بازگشت به دوران ویکتوریایی 
و گسترش قدرت امپراتوری در اقصی نقاط جهان، دسترسی و دستیابی ملی به 
اطلاعات، منابع و نفوذ بین المللی است. به غیر از آمریکا، کشورهای انگلوساکسون 
دید  از  بوده اند.  آن  پیامدهای  تحقق  برای  بریتانیا  رویکرد  این  نظاره گر  صبورانه 
اندیشکده های اتحادیه اروپا، آینده پسابرگزیت فقط دردسرهای داخلی برای مردم 
بریتانیا و مقامات آن خواهد بود. اندیشکده های ملی فرانسوی، ایتالیایی، لهستانی 
و آلمانی اگرچه نمی خواهند این عضو دور شده از اتحادیه مزایایی بیابد که دیگر 
اعضا را تشویق به خروج کند، اما بر این باورند که هنوز می توان ارزش های مشترک 
اروپایی را حفظ کرد. آن ها محتاطانه خواهان حفظ ارتباط با بریتانیا هستند، همزمان 
رویکردهایی ملی درمقابل ایرلند شمالی نیز در پیش گرفته اند. پیروزی بریتانیا برای 
بازتعریف خود در فضای جدید بین المللی )درمقایسه با دوران ویکتوریایی(، اگر نگوییم 
ناممکن، بسیار دشوار و منوط به بازگشت تغییراتی مانند جهانی سازی، پیدایش جهان 
سایبری، ظهور ایده های نو و جایگزین های رادیکال برای تفکر غربی، قدرت یافتن 
جغرافیاهایی ناآشنا در نظام بین المللی و منابع جدید ساخت قدرت و ثروت در عرصه 
بین المللی است. این وضعیت متزلزل بین خواسته ها و واقعیت ها می تواند فرصتی 

برای کشورهای ناظر در پیشبرد اهداف و منافع سیاست خارجی خود باشد.
*کارشناس مسائل اروپا

 

سرپرست ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم:

۷۲ روستای قم از اینترنت پرسرعت 
برخوردار شدند

سرپرست ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم گفت: با اجرای ۹۰ درصد از گام 
اول طرح تار، ۷۲ روستای این استان قم با اتصال به فیبر نوری از اینترنت پرسرعت 
برخوردار شدند.  جواد غلام پور افزود: فاز اول این پروژه به طول ۱۰۴ کیلومتر درسطح 
روستاهای استان قم در حال اجرا است و تاکنون بیش از ۹۰ درصداز عملیات حفاری 

و فیبرگذاری این پروژه ،  عملیاتی شده است.
وی با بیان اینکه با اجرای کامل گام اول این طرح، ۷۴ روستای قم به فیبر نوری 
متصل می شوند ادامه داد: پس از اتصال ۲ روستای باقیمانده جنت آباد و حسین آباد 

میش مست در بخش مرکزی، گام اول این طرح در استان تکمیل می شود.
وی گفت: گام دوم این طرح شامل اجرای ۱۵۰ کیلومتر است که با اجرایی شدن 

این طرح نیز ۵۰ روستای دیگر به فیبر نوری دسترسی خواهند یافت.
غلام پور با اشاره به ضرورت و اهمیت این طرح ادامه داد: اجرای عدالت ارتباطی، 
کاهش شکاف دیجیتال بین شهر و روستا، ارتقای تکنولوژی سایت های تلفن همراه 
روستایی و افزایش دکل های تلفن سیار در روستاها از جمله دستاوردهای مهم 
این طرح است. وی اظهار داشت: با توسعه فیبر تار روستایی،  وضعیت ارتباطات 
در سطح روستاها  متحول شده و بسیاری از نقاط روستایی به شبکه ملی اطلاعات 

متصل و از مزایای پهن باند اینترنت ثابت و همراه بهره مند می شوند.
وی با اشاره به توسعه زیرساخت های ارتباطی روستایی در دولت یازدهم افزود: یکی 
از اقدام های مهم برای توسعه زیرساخت های فناوری ارتباطات در سطح روستاهای 
قم،  توسعه شبکه فیبر نوری بود که با اجرای این طرح و ایجاد فیبر نوری مادر، امکان 

توسعه پهنای باند اینترنت به روستاهای قم توسط اپراتورها فراهم می شود.
 

درپی ابقای تولیت آستان حضرت معصومه )س( صورت گرفت
تبریک استاندار قم به آیت الله سید محمد سعیدی 

استاندار قم با صدور پیامی انتصاب مجدد آیت الله سید محمد سعیدی به  عنوان 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( را تبریک گفت.  به گزارش روز جمعه 
روابط عمومی استانداری قم، در پیام بهرام سرمست آمده است: تمدید مسؤلیت 
حضرتعالی به عنوان تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت )س( از سوی مقام معظم 
رهبری بیانگرحسن اعتماد ایشان و مؤید شایستگی ها و صلاحیت های جنابعالی 
در اداره شایسته امور آن پایگاه برجسته معنوی است.  پیام ادامه یافته است: ضمن 
تبریک این توفیق ارزشمند، امیدوارم با استعانت از ذات اقدس الهی و تحت عنایت 
حضرت ولی عصر)عج(، در دوره جدید نیز همانند گذشته، منشاء خدمات ارزنده و 

ماندگار در مسیر خدمتگزاری به زائرین و مجاورین آن مضجع نورانی باشید.

اخبار

عابد اکبری*

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم بر نهادینه شدن رویکرد مسآله محوری در فعالیتها و نیازهای 
آموزشی، پژوهشی و تبلیغی تاکید کرد. سید عباس صالحی با حضور در دفتر تبلیغات 
اسلامی ضمن آشنایی با دستاوردهای 10 ساله دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم، تصریح کرد: در رویکرد مسأله محوری توجه کامل به نیازها می شود و افراد به دنبال 
دغدغه های شخصی خود حرکت نمی کنند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
آنچه در رویکرد مسأله محوری وجود دارد، این است که نیاز مخاطب مورد توجه جدی 
قرار می گیرد و در این راستا، چند فعالیت بودن دفتر مزیتی اساسی محسوب می 

گردد، چه این که برای رفع یک مسأله یا نیاز، معمول هم فعالیت پژوهشی و هم فعالیت 
آموزشی و هم تبلیغی و ترویجی لزم است و طبعاً به گونه ای هم گرایی مسأله محورانه را 
به وجود می آورد؛ پس این رویکرد، رویکردی نیازمحور است و با درک آن با تمام وجود، 
دفتر تبلیغات اسلامی به سوی عملیاتی شدن آن گام برداشته است. همچنین، سردار 
سید محمدتقی شاهچراغی »فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم« با 
تأکید به ضرورت اطلاع رسانی به مجموعه های حاکمیتی نسبت به اقدامات صورت 
گرفته در دفتر تبلیغات اسلامی، گفت: پیش بینی یک میز کار تخصصی در حوزه 

رصد برای بررسی میزان اثرگذاری و عملیاتی شدن اقدامات ضرورت دارد.

در بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم  مطرح شد

تأکید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بر توجه کامل به نیازها در مسأله محوری 

 
رئیس جمهور گفت: واکسن کرونا علیرغم شرایط 
تحریمی و اشکال تراشی آمریکا حتما تامین و در 

اختیار مردم گذاشته خواهد شد.
المسلمین حسن روحانی در  و  حجت السلام 
نشست روز پنجشنبه تخصصی و قرارگاه عملیاتی 
ستاد ملی مقابله با کرونا پس از ارائه این برنامه، 
و تلاش  و همراهی مردم  از همکاری  با قدردانی 
نارنجی  شهر های  پایداری  برای  ذیربط  مسوولن 
میزان  برآورد  خصوص  در  چه  اگر  گفت:  زرد  و 
رعایت ها و مراقبت ها در خصوص شب یلدا هنوز 
کمی زود است، اما با توجه به گزارش های اولیه، 
می توانیم امیدوار باشیم که با تداوم مراعات مردم، 
در شهر هایی که در مورد آن ها هنوز نگرانی هایی 
وجود دارد، به یک وضعیت پایدار و امیدوارکننده ای 
برسیم. رئیس جمهور همچنین به قرارگاه عملیاتی 
ستاد ملی مقابله با کرونا ماموریت داد استان هایی 
را که با برنامه ریزی های دقیق و جامع موفق شدند 
سریعا آمار مبتلایان و فوتی ها را کاهش و وضعیت 
آن استان ها را به نارنجی و زرد تغییر دهند، به عنوان 
برنامه  و  معرفی  افکار عمومی  به  موفق  الگو های 

ریزی ها آن ها را در دیگر مناطق ناپایدار اجرا کنند.
مردم،  مراعات  کنار  در  که  کرد  تاکید  روحانی 
دولت قصد دارد مدیریت های موفق در این عرصه را 

مشخص و آن ها را مورد تشویق قرار دهد.
ادامه  در  ستاد  تخصصی  کمیته های  روسای 
این جلسه گزارش های خود را در مورد روند تولید 
واکسن در داخل و خرید آن از خارج ارائه کردند و 
همزمان کمیته تبلیغات نیز در این عرصه، گزارشی 
را در خصوص فعالیت برخی رسانه های خارج از 
در  شده  هدایت  و  هدفمند  کمپین های  و  کشور 

شبکه های مجازی در زمینه واکسن ارائه کرد.
رئیس جمهور در پی این گزارش تاکید کرد که 
تامین  برای  را  خود  تلاش  تمام  بهداشت  وزارت 
واکسن چه از داخل و چه از خارج بکار گرفته و مردم 
مطمئن باشند همانطور که اجازه ندادیم تحریم های 
تحمیلی، روند مقابله با کرونا در کشور را با مشکل 
مواجه کند و حتی از بسیاری از کشور هایی که در 
تحریم اقتصادی نیز نیستند، موفق تر عمل کردیم، 
واکسن نیز علیرغم شرایط تحریمی و اشکال تراشی 
آمریکا حتما تامین و در اختیار مردم گذاشته خواهد 

شد.
اولویت دولت حمایت از تولید واکسن 

داخلی است
با بیان اینکه وزارت بهداشت فهرست   روحانی 

واکسن  می بایست  که  را  افرادی  بندی  اولویت 
دریافت کنند، تهیه کرده است، افزود: افراد سالمند 
و دارای بیماری های زمینه ای و کسانی که دچار 
بیماری های صعب العلاج هستند و همچنین کادر 
بهداشت و درمان که مستقیما باکرونا ارتباط دارند 

در اولویت دریافت واکسن هستند.
بین  واکسن  توزیع  گفت:  جمهور  رئیس 
که  زمانی  تا  یافت  خواهد  ادامه  گروه ها  سایر 
واکسیناسیون کشور کامل و اطمینان حاصل شود 
که با ایمنی جمعی ناشی از واکسن، زنجیره انتقال 

ویروس قطع خواهد شد.
آقای روحانی اظهار داشت: با همکاری وزارت راه 
و شهرسازی و هواپیمایی کشوری زیر ساخت لزم 
برای تامین زنجیره سرد انتقال واکسن فراهم شده 

است.
رئیس جمهور همچنین تاکید کرد: حمایت کامل 
از تولید واکسن داخلی از اولویت های اصلی دولت 
خواهد بود و بسیار امیدواریم که واکسن داخلی با 

استاندار های لزم در دسترس قرار گیرد.
رئیس جمهور اظهارداشت: مردم شریف بی تردید 
خارجی  رسانه های  فضاسازی  و  جوسازی  اسیر 
نخواهند شد؛ همان رسانه هایی که از ابتدای شیوع 
بیماری کرونا در عملیاتی روانی در قالب بزرگنمایی و 
برجسته سازی برخی آمار از جمله شمار مبتلایان و 
فوتی ها، کوشیده اند دستاورد ها و برنامه های کشور 

را در حوزه مقابله با کرونا، به حاشیه برانند.
عزاداری های دهه های فاطمیه با رعایت 

دقیق پروتکل ها باشد
وی گفت: جالب است که این رسانه ها هنگامی 
کشور های  دیگر  سوی  از  برنامه ها  همین  که 
پیشرفته تکرار می شود، سکوت می کنند. هر بار در 
خیزش های کرونا ملت شریف به خوبی مشاهده 
می کنند که ایران پیش قدم مهار این موج ها قبل از 
کشور های پیشرفته دنیا بوده و امروز که آمار فوتی ها 
و شمار مبتلایان در بسیاری از کشور های مدعی، 
در حد نگران کننده قراردارد، ایران موفق به مدیرت 
موج سوم شده است و در همین راستا این رسانه ها 
اکنون با موضوع واکسن درصدد جوسازی هستند 
که مردم آگاه قطعا اسیر این جوسازی نخواهند شد 
چرا که ما هم در زمینه تولید و هم در زمینه تامین 

اقدامات موثر را دنبال می کنیم.
رئیس جمهور همچنین در پی ابراز نگرانی هایی 
سوگواری  مراسم  برگزاری  و  دورهمی ها  برخی  از 
دهه های فاطمیه، از محبان حضرت فاطمه )س( 

ایام  و اهل بیت )ع( خواست ضمن گرامیداشت 
سوگواری به همان نحوی که در ماه محرم و صفر با 
شور و حرارت، اما توام با رعایت پروتکل ها انجام شد، 
رعایت دقیق پروتکل ها را اولویت نخست برنامه های 

ایام سوگواری قرار دهند.
باید هر چه زودتر آتش تحریم را خاموش کنیم

رئیس جمهور  همچنین روز پنجشنبه در مراسم 
افتتاح طرح های ملی و پروژه های پتروشیمی وزارت 
نفت در استان های ایلام، همدان و ارومیه با بیان 
اینکه ما باید هر چه زودتر آتش تحریم را خاموش 
کنیم، گفت: البته ما نیازمند ترحم کسی در دنیا 

نیستیم و نیاز به ترحم نداریم.
وی اظهار کرد: امروز سراسر ایران در این دوران 
تحریم اقتصادی به یک کارگاه عظیم و بزرگی که 

همه در آن حضور دارند، تبدیل شده است.
روحانی گفت: وقتی صنعت عظیم پتروشیمی را 
در کشور مشاهده می کنیم قدرت ایران را می بینیم 
که این ملت بزرگ در همه زمینه ها از جمله در زمینه 
صنعت کارهایی کرده که کسی نمی تواند این ملت 

را تحت تسلیم قدرت خود کند.
امروز  پروژه هایی که  رئیس جمهور تصریح کرد: 
افتتاح می شود، قدرت ملی کشور است که ظهور و 
بروز پیدا می کند و ما در این مدت شاهدیم سراسر 
کشور در دوران تحریم اقتصادی به یک کارگاه عظیم 
خودباوری تبدیل شده و همه در آن شرکت دارند. 
همه دست به دست هم دادند تا امروز شاهد افتتاح 

این پروژه های عظیم باشیم.

 رییس دستگاه قضا گفت: فضا باید برای فساد و مفسدان ناامن شود به گونه ای که 
هیچکس نتواند زیر عنوان نظام اسلامی و خون پاک شهدا، به فساد بپردازد. 

حجت السلام والمسلمین سیدابراهیم رییسی روز پنجشنبه در نشست شورای اداری 
خراسان شمالی در بجنورد، اظهار داشت مبارزه با فساد به مدیران بستگی دارد، هرچند 
نهادهای نظارتی وجود دارند اما این مدیران باکفایت هستند که اجازه نمی دهند فساد در 
اقتصاد لنه کند.وی از مدیران فسادگریز و فسادستیز به عنوان سرمایه هایی ارزشمند برای 

مردم و کشور یاد کرد.
رییس دستگاه قضا در بخش دیگری از سخنان خود گفت: وجود زیرساخت های لزم 
یک بستر مهم و ضروری برای توسعه یافتگی است و البته وحدت و انسجام از لزمه های 
ضروری برای توسعه در جامعه است و جای خوشوقتی دارد که در استان خراسان شمالی، 
اقوام مختلف ترک، کرد، ترکمن و فارس در نهایت آرامش در کنار هم برای توسعه منطقه 
تلاش دارند. حجت السلام و المسلمین رییسی با اشاره به سفر سال ۹۱ رهبر معظم 
انقلاب به خراسان شمالی گفت: این سفر نقطه عطفی در تاریخ استان بود و برکات 

معنوی، اخلاقی و اقتصادی بسیاری برای مردم این خطه داشت.  
وی تصریح کرد: البته بخشی از مصوبات اقتصادی آن سفر رهبری هنوز اجرایی نشده 

است که نیاز به پیگیری دارد تا مردم از برکات آن به صورت کامل بهره مند شوند.
قاچاق سازمان یافته کالا از موانع تولید است

رئیسی افزود: قاچاق سازمان یافته کال یکی از موانع تولید است. عزیزان در بخش 
امنیتی و انتظامی مجدانه دنبال می کنند. بروکراسی اداری یا به تعبیری، این هفت خوان، 
قابل رفع شدن است. مدیران با اراده می خواهد. راه ها و شرایط دستیابی به مجوز ها را 
برای سرمایه گذاران کوتاه کنیم تا فضا برای پیشرفت آنان بیشتر شود. فضا را برای هر فساد 
اقتصادی ناامن و دست رانت خواران را قطع کنید. مطلقا اجازه ندهید در هیچ جای نظام 

اداری ما، فساد رخنه کند و به نام نظام و شهدای ما تمام شود. 
ایران یکی از پیشرفته ترین قوانین تخلفات اداری را دارد

 رییس قوه قضاییه همچنین در جمع قضات و کارکنان دستگاه قضا در خراسان شمالی 
گفت: قانون رسیدگی به تخلفات اداری در ایران از بهترین و مترقی ترین قوانین در جهان 

است و آنچه مشکل ایجاد کرده، اجرایی نشدن آن است. 
آیت الله سیدابراهیم رییسی اظهار داشت: اینکه گفته می شود قانون رسیدگی به 
تخلفات اداری کشور نمی تواند پاسخگو باشد درست نیست، بلکه اشکال نه از قانون 
گذاری که از اجرا نشدن آن است. وی با بیان اینکه سازمان اداری کشور باید برای عملی 
کردن قانون رسیدگی به تخلفات اداری تلاش کند، افزود: اگر قانون رسیدگی به تخلفات 
اداری به درستی اجرا شود کار سازمان بازرسی و دستگاه قضا نیز سبک شداه و از شمار 
پرونده های این بخش کاسته می شود. وی همچنین قانون ارتقای سلامت اداری در ایران 
را از قوانین خوب و قوی عنوان کرد و گفت: باید به این قانون نیز عمل شود. رییس قوه 
قضاییه در بخش دیگری از سخنان خود عدالت را امری فطری دانست و گفت: وقتی 
بحق تصمیم گرفته می شود و حکمی صادر می شود، هر دو طرف راضی هستند، هرچند 
یکی از طرفین آن را ابراز نکند. وی تصریح کرد: افراد در باطن خود به حکم درستی که از 
روی عدالت صادر شده باشد راضی هستند، هرچند حق به فرد داده نشود و علیه او باشد. 
رییس قوه قضاییه گفت: عدالت خواهی در فطرت انسان است و تلاش قضا هم حق 

خواهی و بر کرسی نشاندن حق است.
امسال باید سال پایان دادن به پرونده های معوق باشد 

وی با تاکید بر اینکه امسال باید سال پایان دادن به پرونده های معوق باشد، گفت: تلاش 
بر این است که پایان سال، پرونده های معوق جز موارد خاص وجود نداشته باشد. رییس 
قوه قضاییه سیاست کاهش جمعیت کیفری و الکترونیکی کردن خدمات دادرسی را از 

اقدامات خوب دستگاه قضا عنوان کرد.
وی با اشاره به جایگاه قاضی، گفت: قاضی اگر نفوذناپذیر باشد و حتی از خود نفوذ 

نپذیرد و حب و بغض را در قضاوت دخالت ندهد، عزیز خواهد شد.
رییسی با تاکید بر لزوم آموزش مسائل حقوقی به شهروندان، گفت: ناآشنایی با حقوق 
یکی از دغدغه ها است که باید این آموزش ها توسعه یابد، اگر این موارد فراگرفته شود، 

بسیاری از مراجعات به دستگاه ها تنظیم می شود.
رییس قوه قضاییه تصریح کرد: شهروندان باید با مسائل حقوقی آشنا شوند و در این 

زمینه رسانه ها، به ویژه رسانه ملی نقش مهمی دارند.  

رییس دستگاه قضا:

 فضا باید برای مفسدان ناامن شود 

رئیس جمهور :

واکسن کرونا حتما به دست مردم خواهد رسید 

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا بر 
ارایه ارزیابی دقیق وزارت بهداشت از روند اجرای طرح 
شهید سلیمانی تاکید کرد و گفت: باتوجه به شرایط 
فعلی شیوع کرونا در کشور اجازه برگزاری هیچ برنامه یا 
مراسمی که مستلزم تجمع افراد است، داده نمی شود. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در نشست مشترک قرارگاه 
عملیاتی با دبیران کمیته های اطلاع رسانی، حمل 
ونقل عمومی، بهداشت و درمان و تدارکات و پشتیبانی 
ستاد ملی مقابله با کرونا که در محل وزارت کشور برگزار 
شد، پس از استماع گزارش کمیته ها و طرح دیدگاه و 
نظرات اعضا، افزود: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
این  است،  سلیمانی  شهید  طرح  متولی  پزشکی 
وزارتخانه به عنوان متولی طرح شهید سلیمانی ارزیابی 
منتقدانه از اجرای این طرح انجام دهد تا کاستی و 

موانع پیش رو جمع بندی و رفع شود. وی افزود: تمامی 
کمیته های ذیل ستاد نیز  بایستی گزارش عملکرد خود 

را تهیه و تا دو هفته دیگر در جلسه قرارگاه ارایه کنند.
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا با 
یادآووری فشار مضاعفی که در هفته های گذشته، با اوج 
گرفتن میزان مبتلایان به کرونا در کشور بر کادر درمانی 
و پزشکی وارد شد، از برنامه های وزارت بهداشت برای 
تشویق و تقدیر از پرستاران و کادر درمان از جمله با 
اعطای مرخصی تشویقی و  همچنین اورهال کردن 
بیمارستان ها، حمایت کرد. رحمانی فضلی با بیان این 
که مبنای تصمیم گیری ها در کشور وضعیت شهرها 
است که از سوی وزارت بهداشت به صورت هفتگی 
در  مراسمی  هیچ  کرد:  خاطرنشان  شود،  می  اعلام 
کشور خارج از دستورالعمل طرح هوشمند مدیریت 

کرونا اجرا نمی شود و براساس دستورالعمل این طرح 
تصمیم  مناسبتی  مراسم  یا  برنامه  هر  درخصوص 
گیری می شود. وی افزود: براین اساس و باتوجه به 
شرایط فعلی شیوع کرونا در کشور اجازه برگزاری هیچ 
برنامه یا مراسمی که مستلزم تجمع افراد است داده 
نخواهد شد. وی مجددا بر استفاده همگان از ماسک، 
ضدعفونی کننده ها و رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
برای صیانت از سلامت جامعه تاکید کرد و گفت: رسانه 
ها باید به صورت مستمر به بیان این موضوع بپردازند 
بیش  رعایت  به  را  مردم  گسترده،  تبلیغات  ضمن  و 
فرمانده  کنند.  دعوت  بهداشتی  پروتکلهای  پیش  از 
قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله با کرونا همچنین بر لزوم 
ساماندهی آمار و اطلاعات مرتبط با کرونا در یک سامانه 

مشخص با متولی گری وزارت بهداشت تاکید کرد.

رحمانی فضلی:

اجازه برگزاری هیچ مراسمی داده نمی شود
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  کرسی درطب سنتی

سلامت 

اگرچه لباس های تمرین شما ممکن است موضوع دیگری را 
بیان کنند، اما عرق انسان در واقع بی بو است. در واقع، باکتری 
های روی پوست، هورمون ها و ترکیباتی در برخی غذاها و عوامل 
توانند موجب بوی  آنها بی ضرر هستند - می  بیشتر   - دیگر 
ناخوشایند عرق شوند. در برخی موارد، بوی سرکه ای و تند در 
عرق انسان ممکن است به واسطه یک شرایط سلامت زمینه ای 
مانند دیابت یا بیماری کلیوی شکل بگیرد. در ادامه با ۱۰ دلیل 
احتمالی بوی سرکه ای عرق، روش های درمان و پیشگیری از آن 

بیشتر آشنا می شویم.
آنچه باید درباره عرق بدانید 

تعریق یکی از مکانیزم هایی است که بدن برای خنک کردن 
خود استفاده می کند. عرق از غدد عرق ترشح شده و از طریق 
پوست خارج می شود. دو نوع غده عرق در بدن انسان وجود 
دارند: آپوکرین که این نوع در بخش های دارای مو مانند زیر بغل، 

و کشاله ران وجود دارد و نوعی عرق شیری تر را ترشح می کند.
اکرین که این نوع در دیگر قسمت های بدن وجود دارد و عرقی 

شفاف را ترشح می کند. 
عرق تقریبا به طور کامل از آب تشکیل شده است، اما حاوی 

موارد زیر نیز است: - نمک ها - قندها - اوره - آمونیاک
تغییرات در محتوای عرق می تواند موجب تغییر بوی آن شود.

ادویه ها و چاشنی ها 
فقط بوی دهان نیست که می تواند سرنخ هایی را درباره غذایی 
که به تازگی خورده اید، ارائه کند. روشی که بدن سرکه، پیاز، سیر، 
کاری، زیره، و ادویه ها و چاشنی های دیگر را تجزیه می کند می 
تواند موجب تولید ترکیباتی شود که به عرق راه یافته و موجب بوی 

نامطبوع آن شوند.
گوشت و لبنیات 

غذاهای دیگر مانند گوشت قرمز نیز ممکن است در بوی عرق 
تغییر ایجاد کنند. محصولت لبنی از جمله شیر و پنیر ممکن 

است شرایطی مشابه را ایجاد کنند.
به طور کلی، غذاهایی که حاوی انواع مختلفی از ترکیبات فرار 

هستند می توانند بوی عرق را تغییر دهند.
استرس 

زمانی که استرس دارید، غدد آپوکرین فعال شده اند و بوی 
سرکه ای عرق می تواند اطرافیان شما را از فشاری که احساس 

می کنید، آگاه کند.
تغییرات هورمونی 

نوسانات در سطوح هورمون های بدن به واسطه مواردی مانند 
بلوغ، قاعدگی، بارداری و یائسگی می تواند موجب تغییراتی در 

بوی عرق شود.
کورینه باکتریا 

یک عفونت پوستی باکتریایی به واسطه کورینه باکتریا می تواند 
موجب بوی سرکه ای یا روایح قوی دیگر عرق شود.

این عفونت ها به طور کلی بخش های زیر را تحت تاثیر قرار می 
دهند: - پا - کشاله ران - زیر بغل

تریکومیکوز 
تریکومیکوز یک عفونت باکتریایی در فولیکول های موی زیر 

بغل است که مسری نبوده و زندگی فرد را در معرض خطر قرار 
نمی دهد. اما تریکومیکوز می تواند ناراحت کننده باشد و بوی 
عرق را تغییر دهد. این یکی از انواع عفونت های پوست است که 

می تواند بر بوی عرق تاثیرگذار باشد.
هایپرهیدروز 

اگر بدن و به ویژه پاهای شما بیش از حد عرق می کنند، ممکن 
است به هایپرهیدروز مبتلا باشید.

این یک اختلال پزشکی قابل درمان است که گاهی اوقات 
همراه با یائسگی و بیماری تیروئید رخ می دهد اما ممکن است 
به تنهایی نیز شکل بگیرد. مقدار غیر عادی عرق تولید شده می 

تواند به بوی قوی و سرکه ای آن منجر شود.
دیابت 

زمانی که دیابت به خوبی مدیریت نشده باشد، گلوکز به جای 
این که وارد سلول ها شده و برای تولید انرژی استفاده شود، بیشتر 
در جریان خون باقی می ماند. به جای گلوکز، بدن از چربی برای 
تولید انرژی استفاده می کند که متابولیت هایی مانند استون 
)Acetone( را در عرق و نفس انسان آزاد می کند. بوی استون 
اغلب به عنوان بویی شیرین یا میوه ای احساس می شود اما می 

تواند بوی شبه سرکه ای نیز داشته باشد.
بیماری کلیوی 

وجود  از  ای  نشانه  تواند  می  ادرار  و  عرق  بوی  در  تغییرات 
زیست نشانگرهایی برای بیماری کلیوی و همچنین شرایط دیگر 

مانند فیبروز سیستیک و برخی انواع سرطان باشد.
تری متیل آمینوریا 

تری متیل آمینوریا یک اختلال نادر است که در آن بدن قادر به 
تجزیه تری متیل آمین نیست. این ماده زمانی که باکتری ها برخی 
مواد غذایی را تجزیه می کنند در روده تولید می شود. در نتیجه، 
تری متیل آمین در بدن انباشته می شود و در عرق، ادرار، و مایعات 

واژن آزاد می شود و بوی سرکه یا ماهی به آنها می بخشد.

درمان های خانگی برای بوی سرکه ای عرق 
در شرایطی که برخی دلیل جدی تعریق بیش از حد زیاد یا بدبو 
نیازمند رسیدگی توسط پزشک است، شما می توانید اقداماتی را 

برای کاهش این مساله مد نظر قرار دهید.
استحمام منظم 

بدبو  عرق  به  رسیدگی  برای  ها  روش  ساده ترین  از  یکی 
شستشوی منظم آن است. استحمام روزانه با یک صابون ضد 
باکتری ممکن است به کاهش سطوح باکتری ها روی پوست که 

با عرق واکنش می دهند، کمک کند.
استفاده از ضدتعریق یا دئودورانت 

دئودورانت ها و ضدتعریق ها گزینه هایی هستند که می توانید 
برای مقابله با بوی بد عرق بدن از آنها استفاده کنید.

دئودورانت ها بوی بدن را با رایحه ای متفاوت، خوشایند و قوی تر 
پوشش می دهند. ضدتعریق ها در واقع منافذ عرق را مسدود 
می کنند تا از ترشح عرق جلوگیری شود. ممکن است لزم باشد 
محصولت مختلفی را امتحان کنید تا در نهایت گزینه ای که با 

شیمی بدن شما سازگار است را بیابید.
تعوض لباس 

عرق و بوی همراه آن می تواند مدتی طولنی پس از توقف 
تعریق روی لباس ها باقی بماند.

تعویض لباس می تواند به پیشگیری از این شرایط کمک کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

بروم هیدروز  نام  به  که  عرق  با  مرتبط  بدن  قوی  بوی 
)Bromhidrosis( شناخته می شود می تواند بر اعتماد به نفس 

و زندگی اجتماعی انسان تاثیرگذار باشد.
و در شرایطی که بوی بد عرق ممکن است گاهی اوقات با درمان 
های خانگی ساده درمان شود، در برخی مواردی به مداخلی 
پزشکی نیاز است. اگر تغییرات در روتین بهداشت شخصی شما 
موجب کاهش بوی عرق نشده است یا با افزایش بوی عرق مواجه 

هستید به پزشک مراجعه کنید.   در صورت مواجهه با علائم زیر 
مراجعه به پزشک اهمیت دارد زیرا ممکن است به یک شرایط 
پزشکی جدی اشاره داشته باشند: - تغییرات در بوی ادرار، که 
می تواند نشان دهنده دیابت یا مشکلات کلیوی باشد - چرک، 
تاول یا تغییرات دیگر روی پوست که می تواند نشان دهنده یک 
عفونت پوستی باشد - کاهش یا افزایش وزن ناگهانی که می تواند 

به شرایط مختلف از جمله دیابت یا سرطان اشاره داشته باشد
درمان های پزشکی برای بوی سرکه ای عرق 

برخی شرایط که موجب بوی سرکه ای عرق می شوند قابل 
درمان هستند.

آنتی بیوتیک ها 
زمانی که یک عفونت باکتریایی موجب تغییر در بوی عرق می 
شود، مصرف آنتی بیوتیک ها ممکن است برای مبارزه با عفونت و 

بازیابی شیمی عادی بدن کافی باشد.
ضدتعریق ها و کرم های تجویزی 

اگر ابتلا به هایپرهیدروز در شما تشخیص داده شود، گزینه های 
درمان موضعی با تجویز پزشک ممکن است کمک کنند.

بوتاکس 
تزریق بوتاکس در زیر بغل می تواند سیگنال های عصبی به غدد 

عرق را مسدود کرده و تولید عرق را کاهش دهد.
ترمولیز مایکروویو 

برای تعریق بیش از حد زیر بغل، یک درمان نسبتا جدید به 
نام ترمولیز مایکروویو در دسترس است که غدد عرق زیر بغل را 
با پرتوهای انرژی هدایت شده تخریب می کند. فقط قسمت 
کوچکی از غدد عرق در زیر بغل قرار دارند، از این رو، تخریب آنها 

بر سیستم خنک کنندگی طبیعی بدن تاثیر نمی گذارد.
پیشگیری از بوی قوی عرق 

گاهی اوقات، تغییرات در رژیم غذایی یا سبک زندگی می 
تواند از بوی قوی و سرکه مانند عرق پیشگیری کرده یا حداقل 

آن را کاهش دهد.
توصیه های زیر را مد نظر قرار دهید:  

تغییر در رژیم غذایی 
اگر متوجه شده اید که برخی غذاها موجب بوی سرکه ای عرق 

می شوند، پرهیز یا کاهش مصرف آنها را مد نظر قرار دهید.
نوشیدن آب بیشتر 

هرچه آب بیشتری بنوشید، عرق رقیق تر خواهد شد. این به 
کاهش شدت هر چیزی که موجب بوی سرکه ای یا آمونیاکی عرق 

می شود، کمک می کند.
انتخاب لباس مناسب 

پارچه های طبیعی مانند کتان به پوست اجازه تنفس می دهند 
که می تواند بدن را خنک تر نگه دارد. برای ورزش، پارچه هایی 

که رطوبت را از پوست جذب می کنند ممکن است کمک کنند.
کسب آرامش 

از آنجایی که استرس یک محرک رایج برای تعریق است، گزینه 
هایی مانند مدیتیشن، یوگا، و تنفس عمیق می توانند به کسب 
آرامش کنند. مدیریت استرس به معنای کنترل بیشتر بر تعریق 

است.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

عرق و 10 دلیل بوی سرکه ای آن 

ویتامین دی با ایجاد افزایش جذب فسفر و کلسیم از روده  ها و کاهش دفع از کلیه 
به متابولیسم استخوان  ها کمک می نماید. این ویتامین از ویتامین  های محلول در 
چربی است، که به رشد و استحکام استخوانها از طریق کنترل تعادل کلسیم و فسفر 

کمک می  کند. 
در سراسر جهان در حدود یک میلیارد نفر در معرض سطوح ناکافی ویتامین دی 
در خون شان هستند. برآورد می شود که ۴۰ تا ۷۵ درصد از تمام بزرگسالن دچار 
کمبود ویتامین دی باشند. ویتامین دی از راه مصرف برخی مواد غذایی یا قرار گرفتن 
در معرض نور خورشید جذب بدن می شود. نیاز روزانه برای این ویتامین برای هر فرد 
بالغ ۱۰ میکروگرم یا حداکثر ۲۰۰۰ واحد در روز و در دوران کودکی و پیری این میزان 

بالتر است.
منابع ویتامین دی از این قرارند:

آفتاب: تابش پرتو فرابنفش به پوست انسان باعث می  شود که ماده  ای به نام 
دهیدروکلسترول با طی مراحلی در بدن در کلیه به ویتامین دی تبدیل شود. افراد با 
پوست روشن  تر نسبت به تیره  ترها می  توانند در مدت کمتری که زیر آفتاب مانده  اند 

نیاز خود به این ویتامین را تامین کنند.
منابع گیاهی: قارچ، غلات و برخی سبزیجات و میوه  جات.

منابع حیوانی: کره، روغن کبد ماهی، زرده تخم مرغ، خامه، جگر، ماهی ساردین.
در اینجا برخی از شایع ترین بیماری های مرتبط با فقر ویتامین دی بیشتر معرفی 

شده اند:
بیماری قلبی: افراد مبتلا به فقر ویتامین دی، ۳۲ درصد بیشتر از سایرین در معرض 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی هستند. ویتامین دی به بهود عملکرد سیستم ایمنی 
بدن و کنترل التهاب و در نتیجه کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی کمک می 

کند.
بیماری التهابی روده: مطالعات انجام شده در اروپا و ایالت متحده ارتباط بین 
سطوح پایین ویتامین دی و میزان بالی ابتلا به بیماری های التهابی روده را نشان 
داده است. بیماری التهابی روده در جمعیتی که کمترین میزان نور خورشید را دریافت 

می کنند، بیشتر است.
زوال عقل و آلزایمر: بزرگسالنی که در معرض کمبود ویتامین دی هستند، ۵۳ درصد 

نسبت به سایرین بیشتر در معرض خطر زوال عقل قرار دارند.
بیماری کلیوی: یک مطالعه نشان داده کسانی که دچار فقر ویتامین دی هستند، 
دو برابر بیشتر در معرض آلبومینوری یا آلبومین بال در ادرار قرار دارند. آلبومینوری از 

نشانه های اولیه آسیب کلیوی است.
پوکی استخوان: ویتامین دی از آنجا که منجر به جذب کلسیم و فسفات از رژیم 
غذایی می شود، به طور مستقیم با پوکی استخوان ارتباط دارد. کمبود این ویتامین 
منجر به دردهای استخوانی و پوکی استخوان می شود و خطر شکستگی های 

استخوانی را چند برابر می کند.
دیابت نوع ۲: مطالعات حاکی از آنند که قرار گرفتن روزانه ۲۰ دقیقه در معرض نور 
خورشید و یا استفاده از مکمل های ویتامین دی، خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ را کاهش 

می دهد.
از دیابت و سرطان  اختلال در نعوظ: اگرچه اختلال در نعوظ می تواند ناشی 
پروستات ایجاد شود ولی مطالعات جدید نشان داده اند که موارد شدید اختلال در 

نعوظ با سطوح بسیار پایین ویتامین دی رابطه مستقیم دارد.

فقر »ویتامین دی« خطر کدام بیماری ها را 
افزایش می دهد؟ 

6دلیل مهم برای عدم استفاده از گوشی 
هوشمند هنگام شب 

نور آبی در تولید ملاتونین اختلال ایجاد می کند که می تواند به معنای کاهش 
کیفیت و کمیت خواب باشد. 

امروزه، نور مصنوعی یکی از دلیل اصلی محرومیت از خواب محسوب می شود 
و نور ساطع شده از نمایشگر دستگاه های الکترونیکی مانند تلفن همراه، تبلت و 
کامپیوتر ساطع می شود، حتی یک گام فراتر رفته و شرایط بدتری را رقم می زند. 
این نور که به نام »نور آبی شناخته می شود می تواند با مجبور کردن بدن به بیدار 

باقی ماندن در چرخه خواب انسان اختلال ایجاد کند.
به نقل از "لیو لو فروت نور آبی به ویژه برای این که مغز متوجه فرا رسیدن صبح 
شود بسیار موثر است. اما هنگام شب و زمان خواب، مغز نیازی به آن ندارد. راه 
حل؟ هنگام شب و پیش از خواب از دستگاه های الکترونیکی مانند گوشی 

هوشمند استفاده نکنید.
افزایش بی خوابی بین مردم به نوعی با افزایش استفاده از فناوری و گوشی 
های هوشمند پیوند خورده است. به طور معمول، هنگام شب، نور قرمز بیشتری 
وجود دارد که بدن را برای خواب آماده می کند. هنگامی که نور آبی ساطع شده از 
دستگاه های الکترونیکی در این شرایط اختلال ایجاد می کند، بدن به طور کامل 

بی دفاع می شود.
چرا نباید هنگام شب از دستگاه های الکترونیکی مانند گوشی 

هوشمند استفاده کرد 
در ادامه شش دلیل مهم که نباید از دستگاه های الکترونیکی مانند گوشی 

هوشمند هنگام شب و به ویژه پیش از خواب استفاده کرد، ارائه شده اند:
می تواند به چشم ها آسیب برساند 

برخی شواهد نشان می دهد که نور آبی می تواند به واسطه آسیب رساندن 
تدریجی به شبکیه چشم به بینایی انسان صدمه زده و به انحطاط ماکول، از دست 

دادن دید مرکزی یا ناتوانی در مشاهده آنچه مقابل فرد قرار دارد، منجر شود.
نور آبی مصنوعی یکی از کوتاه ترین و پر انرژی ترین طول موج ها در طیف 
نور مرئی است. به دلیل کوتاه تر بودن، درخششی ایجاد می شود که می تواند 
کنتراست دید را کاهش داده و بر وضوح و شفافیت آن تاثیر بگذارد. این مورد اغلب 
چرایی تجربه خستگی یا فشار چشم دیجیتالی و مواجهه با علائمی مانند تاری 
دید، دشواری در تمرکز، خشکی و سوزش چشم، سردرد، و گردن و کمر درد را پس 

از یک روز کار با کامپیوتر را توضیح می دهد.
کمبود خواب را تجربه می کنید 

نور آبی در تولید ملاتونین اختلال ایجاد می کند که می تواند به معنای کاهش 
کیفیت و کمیت خواب باشد. ملاتونین هورمونی است که چرخه خواب بدن را 
تنظیم می کند. اگر چرخه خواب به خوبی تنظیم نشده باشد، دیگر خواب کافی 
که به آن نیاز دارید را تجربه نخواهید کرد. کمبود خواب می تواند به مشکلات 
سلامت مختلف مانند سطوح بالتر اضطراب، خطر بیشتر ابتلا به سکته مغزی، 

دیابت و چاقی، سرکوب سیستم ایمنی و افزایش فشار خون منجر شود.
با خطر بیشتر ابتلا به سرطان مواجه می شوید 

ملاتونین یکی از مهم ترین آنتی اکسیدان هایی است که بدن به طور طبیعی 
تولید می کند. از آنجایی که تولید ملاتونین به واسطه نور آبی ساطع شده از 
نمایشگر گوشی های هوشمند و تبلت ها سرکوب می شود، بدن می تواند با کمبود 
این آنتی اکسیدان قوی مواجه شود. اختلال در تولید ملاتونین برای یک شب 
مساله ای جدی نخواهد بود، اما افرادی که هر شب برای ساعت ها در معرض نور 

آبی قرار می گیرند در معرض خطر هستند.
به طور خاص، کمبود خواب می تواند خطر سرطان های پستان، کولورکتال و 
پروستات را افزایش دهد. کمبود ملاتونین به معنای خطر بیشتر آسیب سلولی، 

التهاب بیشتر و اختلال در عملکرد عادی سیستم ایمنی بدن است.
خطر ابتلا به افسردگی افزایش می یابد

افرادی که تولید ملاتوتین در بدن آنها سرکوب شده است و ساعت بدن آنها با 
قرار گرفتن در معرض نور مصنوعی تغییر کرده است، مستعد ابتلا به افسردگی 
هستند. کمبود خواب در فعالیت انتقال دهنده های عصبی بدن تداخل ایجاد می 
کند و در نهایت می تواند به کاهش سیگنالینگ سیناپسی بین سلول های عصبی 

منجر شود که در تغییرات خلق و خو نقش خواهد داشت.
با افزایش وزن مواجه می شوید 

با بروز اختلال در تولید ملاتونین و چرخه های خواب، نور نمایشگر دستگاه های 
الکترونیکی مانند گوشی های هوشمند هنگام شب می تواند در هورمون هایی 
که گرسنگی را کنترل می کنند نیز اختلال ایجاد کرده و خطر چاقی را افزایش 
دهد. کمبود خواب می تواند سطوح انسولین را بر هم بزند که به طور مستقیم بر 
متابولیسم بدن تاثیرگذار است. اگر متابولیسم بدن مختل شود، وزن شما نیز با 

نوسان مواجه خواهد شد.
خواب ناکافی می تواند سلول های گلیال را از پاکسازی سمومی که توسط سلول 
های مغزی تولید می شوند، باز دارد. این سموم در بدن بیشتر افراد باقی مانده و 

جای شگفتی نیست که در افزایش وزن نقش دارند.
در فعالیت مغز اختلال ایجاد می شود 

های  دستگاه  نمایشگر  نور  معرض  در  گرفتن  قرار  از  ناشی  ناکافی  خواب 
الکترونیکی مانند گوشی هوشمند می تواند یادگیری را نیز دشوار کرده و موجب 
حواس پرتی و اختلال در حافظه طی روز بعد شود. پس از مقایسه مغز افرادی 
که با محرومیت از خواب مواجه بودند با مغز افرادی که خواب کافی داشتند، 
دانشمندان دریافتند که متابولیسم و جریان خون در چندین بخش مغز افرادی که 
کمبود خواب داشتند، کاهش داشته است. این به اختلال در عملکرد شناختی و 

رفتار منجر می شود.
چگونه مشکل را برطرف کنیم 

اگر قصد دارید خواب خود را بهبود بخشیده و آثار نور آبی بر چشم های خود را 
کاهش دهید، می توانید اقدامات زیر را امتحان کنید.

استفاده از عینک های مسدود کننده نور آبی 
از شغل  ناپذیر  یا گوشی های هوشمند بخشی جدایی  با کامپیوتر  کار  اگر 
شماست، به احتمال زیاد نمی توانید وابستگی خود به این دستگاه ها را کاهش 
دهید. خوشبختانه راه حلی برای این شراط وجود دارد و آن استفاده از عینک های 

مسدودکننده نور آبی است.
نمونه های با کیفیت بال می توانند تفاوت قابل توجهی در میزان خستگی چشم 
که فرد تجربه می کند، ایجاد کنند. افزون بر این، شما می توانید هنگام شب بدون 
این که نگران کاهش تولید ملاتونین و کیفیت خواب خود باشید از این عینک ها 

استفاده کنید.
عدم استفاده از دستگاه های الکترونیکی یک تا دو ساعت پیش از خواب 

ترک عادت استفاده از دستگاه های الکترونیکی مانند گوشی هوشمند و لپ تاپ 
پیش از خواب می تواند بسیار دشوار باشد. اما پس از آگاهی از فواید پرهیز از این 

کار نباید مشکلی با ترک این عادت مضر داشته باشید.
در آغاز می توانید ۳۰ دقیقه پیش از خواب دستگاه خود را خاموش کرده و کنار 
بگذارید و پس از آن، به تدریج این مدت زمان را افزایش داده تا به یک تا دو ساعت 

برسد.
خاموش کردن چراغ ها 

خاموش کردن چراغ ها یا کاهش نور آنها چند ساعت پیش از خواب را مد نظر 
قرار دهید. با این کار سیگنال تاریک شدن محیط به مغز ارسال شده و ملاتونین 

ترشح می شود که به راحت تر خوابیدن کمک می کند.
نور قرمز هنگام شب با چشم ها مهربان تر بوده و امکان کسب آرامش را به جای 

افزایش هوشیاری ناشی از مواجهه با نور آبی فراهم می کند.
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استاندار قم با بیان اینکه موضوع گمرکی اجرایی 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در قوانین مربوط به 
مناطق آزاد به خوبی دیده نشده و مشکل های ما نیز 
بیشتر از این ناشی می شود گفت: اگر قانون نحوه 
اداره کردن مناطق آزاد به صورت مطلوب در مورد 
مناطق ویژه نیز اعمال شود خیلی از این مشکل ها 

حل خواهد شد. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه شورای گفت 
و گوی دولت و بخش خصوصی قم در تالر کرامت 
استانداری افزود: در سطح استان با همکاری که 
بین گمرکات و منطقه ویژه برقرار شده فعلا مشکلی 

نداریم.
وی  در ادامه همچنین نشست خود با دبیر شورای 
صورت  های  پیگیری  و  تجاری  آزاد  مناطق  عالی 
گرفته را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: باید موارد 
معاونت  طریق  از  همزمان  صورت  به  پیشنهادی 
اقتصادی رئیس جمهور و شورای عالی مناطق آزاد 
نیز پیگیری شود و وزارت اقتصاد و امور دارایی هم 
مورد مکاتبه و مطالبه قرار بگیرد بلکه مشکل را به 

صورت اساسی تر حل کنیم.
گمرکی  مشکل  خصوص  در  کرد:  اضافه  وی 
منطقه ویژه استان پیش نویسی تهیه شود تا پیگیری 
مجددی داشته باشیم و نتیجه قطعی تر و پایداری را 

بگیریم.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در ۵۰ کیلومتری 
قم و در زمینی به مساحت ۲ هزار هکتار واقع شده 

است.
استاندار قم در ادامه با اشاره به موضوع اختصاص 
بر  عوارض  و  مالیات  از  حاصل  درآمد  از  سهمی 
ارزش افزوده به شرکت های خدماتی و شهرک های 
صنعتی استان ضمن اعلام موافقت با پیشنهادهای 
مطرح شده پیرامون این بحث گفت: این موضوع 
به  نیاز  نیز  بعضا  و  باید در سطح ملی دنبال شود 

اصلاح قوانین دارد.
وی تاکید کرد: باید بتوانیم راهکار قانونی و اصلاح 

قوانین را پیشنهاد بدهیم تا به نتیجه برسیم.
استاندار قم با اشاره به مشکل صدور سند مالکیت 

برای کارخانه های موجود در جاده قدیم قم - تهران 
افزود: برای آن تعداد از پلاک های ثبتی که دارای 
سند هستند از مرجع قضایی کمک گرفته شود و 
برای مابقی نیز وضع موجود را اساس قرار دهید و 

سند صادر کنید.
اسناد واحدهای تولیدی و صنعتی در جاده 

قم-تهران ساماندهی می شود 
مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز در این جلسه با 
تبیین موضوع فوق خاطرنشان کرد: در مسیر جاده 
این  واگذاری  و  دارد  قرار  ثبتی  پلاک  مذکور ۱۵۳ 
مدیریت  از سوی  قبل  از ۴۰ سال  بیش  ها  زمین 
امور اراضی کشاورری انجام گرفته و خوشبختانه با 
همکاری کارخانه داران ظرف ۲ سال گذشته کار 
پیشرفت خوبی داشته و با هماهنگی ها و جلسه 
مبالغ  و  انجام  ها  کارشناسی  داشتیم  که  هایی 

کارشناسی نیز پرداخت شد.
حسن صبوری با بیان اینکه با اداره کل ثبت اسناد 
انجام و کارخانه داران  و املاک استان مکاتبه ای 
برای صدور سند به این اداره کل معرفی شدند افزود: 
با بررسی های صورت گرفته و با توجه به دقتی که 
دارد  ملک  یکپارچه  ملی  شبکه  یا  شمیم  سامانه 

مشخص شد که برای ۳۰ پلاک ثبتی سند صادر 
شده است و این جا به جایی و نقل و انتقال سند 

باعث شد که تمام سندها اصلاح شوند.
وی افزود: مقرر شد تمام کارخانه داران به اتفاق هم 
برای صدور سند به اداره کل ثبت مراجعه کنیم اما 
این اقدام انجام نشد چرا که کسانی که سند داشتند 
احساس کردند اگر سند جدید برای آنها صادر شود با 

مشکل مواجه می شوند از این رو همکاری نکردند.
تامین گاز مایع برای بخش کشاورزی و صنعت از 
دیگر موضوع های بحث شده در این جلسه بود که 
رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزی قم با اشاره به 
مشکل های کشاورزان استان برای تامین گاز و نفت 
تولید محصولشان تصریح کرد: مراجعه  نیاز  مورد 
کشاورزان به داخل شهر به منظور ارائه درخواست 
برای دریافت ۲ کپسول گاز و یا چند لیتر نفت به علت 
طاقت فرسا بودن این رفت و آمدها واقعا به تولید 
لطمه وارد می کند. پیمان عالمی با تاکید بر اینکه 
ماهیت کشاورزی باید به صورت ویژه دیده شود بیان 
رفع  کشاورزی  بخش  اداری  های  بروکراسی  کرد: 
شود و دستگاه های اجرایی نیز مساعدت های لزم 

را در بخش نامه ها و دستورالعمل ها داشته باشند.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

مراسم بزرگداشت شهید فخری زاده
 در قم برگزار می شود 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم از برگزاری مراسم بزرگداشت شهید 
فخری زاده با حضور خانواده این دانشمند هسته ای در قم خبر داد. 

احمد حاجی زاده، رئیس کنگره ملی شهدای استان قم در گفت و گو با خبرنگاران 
گفت: استان قم افتخارات زیادی دارد و در اقشار مختلف شهدای زیادی را تقدیم 
انقلاب اسلامی کرده است که آخرین آن ها دانشمند هسته ای شهید محسن 
فخری زاده است این شهید جزو افتخارات و چهره های ماندگار کشور در عرصه های 
علمی می باشد این شخصیت دارای ابعاد مختلف علمی است که بسیاری از آن ها 
هنوز بیان نشده مخصوصاً تلاش های ایشان برای ساخت واکسن کرونا که مطمئنا 

در آینده در این خصوص مطالب بیشتری نیز منتشر خواهد شد.
البته  افتخار است  باعث  برای استان قم  ادامه داد: وجود چنین شهیدی  او 
پیگیری های انجام شد تا این شهید در استان قم و در مقبره الشهدا و در حرم 
حضرت معصومه )س( به خاک سپرده شود، اما طبق گفته خانواده ایشان شهید 

وصیت کرده بود در کنار شهدای هسته ای به خاک سپرده شود.
حاجی زاده افزود: در قم مراسم تشییع و طواف در حرم حضرت معصومه )س( 
برگزار شد همچنین قرار است مراسم چهلم شهید فخری زاده باحضور خانواده 
ایشان در قم برگزار شود. رئیس ستاد کنگره ملی شهدای قم گفت: سپاه امام علی 
بن ابیطالب علیه السلام قم برای برگزاری مراسم بزرگداشت با تمام توان پای کار 
است و دیگر ارگان ها از جمله بنیاد شهید استان قم نیز برای برگزاری مراسم چهلم 
باشکوه شهید فخری زاده با رعایت تمام شیوه نامه های بهداشتی اعلام آمادگی 
کردند. حاجی زاده بیان کرد: روز دوشنبه ۱۵ دی ماه مراسم چهلم شهید فخری 
زاده در قم با رعایت موارد بهداشتی برگزار خواهد شد و این مراسم از طریق شبکه 

مختلف سیما و شبکه های مجازی به صورت زنده پخش خواهد شد.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: با خانواده شهید فخری زاده 
در خصوص مراسم چهلم که قرار است در قم برگزار شود صحبت هایی شده است 
و قرار شد پسر شهید فخری زاده سخنران این مراسم باشد. حاجی زاده تاکید کرد: 
شهرداری قم بلافاصله بعد از خبر شهادت شهید فخری زاده اعلام کرد که یک بلوار 
را به نام ایشان نامگذاری خواهد کرد به همین مناسبت در روز چهلم شهید فخری 
زاده از این نامگذاری و تابلوی بلواری که به نام ایشان خواهد شد، رونمایی می شود.

مدیرکل ثبت احوال استان قم :

۴۵ هزار قمی برای کارت هوشمند ملی 
ثبت نام نکرده اند

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: ۴۵ هزار نفر از شهروندان این استان،  معادل 
پنج درصد جمعیت برای ثبت نام کارت هوشمند ملی مراجعه نکرده اند که به طور 
حتم در دریافت خدمات اداری از جمله خدمات بانکی با مشکل مواجه خواهند 
شد.  منوچهر تیموری افزود: جمعیت واجد شرایط قم برای کارت هوشمند ملی، 
۹۱۹ هزار و ۷۴۵ نفر است که تاکنون ۸۷۴ هزار و ۶۱۶ نفر معادل ۹۵ درصد از 
جمعیت واحد شرایط برای کارت هوشمند ملی ثبت نام کرده اند. وی با بیان این 
که کارت هوشمند ملی حدود ۸۲ درصد مردم قم صادر و تحویل شده است، اضافه 
کرد: ۱۶ هزار نفر از افرادی که کارت هوشمند ملی آن ها صادر شده است، برای 
دریافت آن به اداره های ثبت احوال و یا دفاتر پیشخوان دولت مراجعه نکرده اند. 
وی با اشاره به این که کارت هوشمند ملی برای افراد بالی ۱۵ سال صادر می 
شود، ادامه داد: با تلاش سازمان ثبت احوال و با استفاده از کارت ملی بومی که 
در دستور کار است، مشکل بقیه مردم حل می شود. تیموری بیان کرد: در ۹ ماه 
سال جاری، ۴۵ هزار و ۲۰۹ جلد شناسنامه مکانیزه صادر شده که برای انجام 
این خدمت علاوه بر اداره های ثبت احوال، از ظرفیت بخش غیردولتی که همان 
دفاتر پیشخوان خدمات دولت است نیز استفاده شده است. وی با اشاره به اعطای 
تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، گفت: ثبت نام 
از طریق اداره کل امور اتباع و مهاجران خارجی استانداری انجام می شود و بعد 
از پالیش افراد و استعلام برای صدور شناسنامه به ثبت احوال مراجعه کنند. وی 
افزود: بر اساس اطلاعات واصله از مراجع ذیربط، تاکنون هفت هزار و ۵۰۰ نفر در 
سامانه اداره اتباع استانداری قم ثبت نام شده اند و پیش بینی می شود این تعداد تا 
۱۰ هزار نفر نیز افزایش یابد. مدیرکل ثبت احوال قم اضافه کرد: رونمایی از اسناد 
سجلی بزرگان، علما، شهدا و مفاخر به مناسبت های مختلف به عنوان کار فرهنگی 

ماندگار و اثرگذار به زودی انجام خواهد شد.
 

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

۹۵ درصد جمعیت استان قم پرونده 
الکترونیکی سلامت دارند

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم  بابیان اینکه بیش از ۹۵ درصد جمعیت 
استان قم دارای پرونده الکترونیکی در مراکز جامع سلامت هستند گفت: جمعیت 
تلفنی علیه ویروس کرونا  به صورت  این استان طی سه مرحله  گروه هدف در 

غربالگری شدند. 
محمدجواد باقریان افزود: در مرحله اول کارشناسان طی تماس تلفنی با تمام 
شهروندانی که در مراکز خدمات جامعه سلامت و پایگاه های بهداشت پرونده دارند،  
نسبت به غربالگری آن ها اقدام کردند. وی اضافه کرد: در این تماس کارشناسان 
موفق شدند به بیش از ۹۰ درصد جمعیت قم دسترسی پیدا کنند. وی گفت: 
درمرحله دوم که در خردادماه انجام شد، افراد بالی ۱۸ سال هدف طرح بودند که 
حدود ۸۰۰ هزار نفر در سطح استان از نظر سلامتی غربالگری شدند. باقریان بیان 
کرد: در مرحله سوم که در اواخر شهریور تا اواخر مهر صورت گرفت،  تمام جمعیت 
استان قم که دارای پرونده الکترونیک بهداشتی هستند، طی تماس تلفنی تحت 
پوشش غربالگری قرار گرفتند. به گفته وی،  به دلیل اهمیت پیشگیری از ابتلا به 
کرونا در مادران باردار، این گروه به صورت هفتگی مورد غربالگری قرار می گیرند و 
درصورتی که دارای علامتی باشند به مراکز منتخب ارجاع داده می شوند. وی افزود: 
سلامت سالمندان بالی ۶۰ سال و کسانی که بیماری زمینه ای مانند دیابت، فشار 

خون و قلبی و عروقی دارند، نیز به صورت هفتگی مورد بررسی قرار می گیرد.
معاون مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: اگر این گروه ها تماس تلفنی را پاسخ 

ندهند،  کارشناسان به درب منازل افراد مراجعه می کنند.
به گفته وی، کارشناسان در غربالگری مواردی از جمله حال عمومی، تب، داشتن 

بیماری های زمینه ای افراد را مورد ارزیابی قرار می گیرند.
 

رییس شورای شهر قنوات:

توسعه خدمات شهری نیازمند اجرای 
مصوبات استانی است

رییس شورای اسلامی شهر قنوات قم گفت: گسترش خدمت رسانی به مردم 
شهر قنوات در حوزه مدیریت شهری به اجرای کامل مصوبات استانی که در همین 

زمینه ابلاغ شده است، نیاز دارد. 
"سید حسن حسینی" گفت: با توجه به فاصله کوتاه شهر قنوات تا مرکز استان و 
جذب تعداد قابل توجهی از جمعیت سرریز شهر قم در این شهر، حمایت مسئولن 
و اجرای دقیق مصوبات استانی، در روند توسعه شهر قنوات و خدمت رسانی بهتر 
به مردم، اهمیت فراوانی دارد. وی افزود: در همین رابطه سال گذشته مسئولن 
ارشد استان با حضور در شهر قنوات ضمن تشکیل جلسات رسمی و شورای 
اداری، مصوبات قابل قبولی را برای توسعه این شهر و گسترش خدمت رسانی به 
مردم ساکن در آن تصویب کردند که برخی از آن ها اجرا شد و شماری نیز تاکنون 
به نتیجه نرسیده است. وی ادامه داد: مصوباتی همچون اجرا طرح های روکش 
آسفالت جاده قم - قنوات، روشنایی راه در فاصله میان مبارک آباد تا قنوات، ایجاد 
ناحیه صنعتی قنوات و فراهم ساختن راه دسترسی مناسب برای مجتمع دامپروری 
قنوات و گاز رسانی به آن که نقش مهمی در کاهش هزینه تولید گوشت و شیر دارد، 

از جمله مواردی است که تاکنون به نتیجه مورد نظر نرسیده است.

فرمانده انتظامی استان قم: 

برخورد با جرائم خشن از اولویت های 
پلیس قم است

از  یکی  خشن  جرائم  با  برخورد  اینکه  بابیان  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
اولویت های پلیس قم است، از دستگیری ۱۱ تن اراذل واوباش در این استان خبر 

داد. 
سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگویی تاکید کرد: اگر کسی بخواهد در 

استان قم قدرت نمایی کند با برخورد مقتدرانه پلیس مواجه خواهد شد.
وی افزود: امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته جرائم ۴ درصد کاهش و 

کشفیات نیز ۱۳ درصد افزایش داشته است.
فرمانده انتظامی استان قم در ادامه با اشاره به اجرای طرح فتح در این استان 
گفت: با تلاش پلیس ۹۸ سارق دستگیر و ۲۳۹ فقره سرقت شامل وسایل نقلیه، 

منزل، محل کسب و غیره کشف شده است.
میرفیضی، ارزش اموال مسروقه کشف شده را بیش از ۲۰ میلیارد ریال عنوان 
کرد و هدف از اجرای طرح فتح را ارتقاء امنیت عمومی اجتماعی جامعه،برخورد با 
مخلان نظم و امنیت، دستگیری متهمان متواری و همچنین مبارزه با انواع سرقت 

و قاچاق مواد مخدر برشمرد.
وی همچنین با اشاره به این که در این طرح درمجموع ۳۵۰ نفر دستگیر شدند 
گفت: با تلاش همکاران ۱۶ دستگاه خودرو »قاچاق بر« توقیف و لوازم خانگی 

قاچاق به ارزش ۲۰ میلیارد ریال کشف شد.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشفیات پلیس قم در حوزه مواد مخدر، 
تصریح کرد: در اجرای این طرح ۷۲ نفر متهم شامل ۳۴ نفر توزیع کننده خرد، 
۳۶ نفر معتاد و ۲ نفر قاچاقچی مواد افیونی دستگیر که از قاچاقچیان ۵ کیلوگرم 

هروئین کشف شده است.
وی ادامه داد: با تلاش مأموران پلیس در رده های مختلف از ابتدای سال جاری 

تاکنون ۶ تن و ۳۰۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر کشف شده است.
میرفیضی اضافه کرد: در حوزه مبارزه با قاچاق کال نیز ۱۲ نفر دستگیر، ۷ 
دستگاه خودرو سنگین و ۹ دستگاه خودرو سبک توقیف که کارشناسان ارزش 
اقلام کشف شده قاچاق شامل پوشاک، پارچه و لوازم خانگی را ۲۰ میلیارد ریال 

اعلام کردند.
فرمانده انتظامی استان قم در ادامه سخنان خود به توقیف ۴۳۷ رأس دام قاچاق 
اشاره و تصریح کرد: همچنین با تلاش های صورت گرفته ۵۷ تن از محکومان 

متواری نیز دستگیرشده اند.
وی با اشاره به طرح تشدید نظارت بر واحدهای صنفی، از بازدید ۵۶۰ واحد 
صنفی در مدت مذکور خبر داد و گفت: ۹۱ واحد صنفی اخطار و ۱۳ واحد 

قهوه خانه نیز پلمب شده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انهدام باند کلاهبرداران اینترنتی 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: با تلاش شبانه روزی پلیس فتا، ۸ نفر 

از اعضای یک باند کلاهبردار اینترنتی در قم شناسایی و دستگیر شدند. 
بهادر اسماعیلی گفت: در پی وصول چند فقره پرونده و شکایت های شهروندان 
مبنی بر برداشت غیرمجاز از حساب های بانکی، با تلاش شبانه روزی ماموران 
پلیس فتا ۸ جوان ۱۶ تا ۳۰ ساله که علاوه بر قم در استان های دیگر نیز اقدام به 

کلاهبرداری کرده بودند شناسایی و دستگیر شدند.
جانشین فرمانده انتظامی قم افزود: شگرد این کلاهبرداران، درست کردن 
لینک های جعلی مختلف تحت عنوان همسریابی، دوست یابی، پرداخت شارژ و 
خرید اینترنتی بود که اطلاعات بانکی افراد را به سرقت برده و حساب هایشان 
را خالی می کردند. اسماعیلی گفت: این هشت مجرم تاکنون ۸ میلیارد ریال 
کلاهبرداری داشتند و از منزلشان نیز تعدادی کارت بانکی، سیم کارت بی هویت، 
رایانه و تلفن همراه کشف شده است. وی افزود: از سیم کارت ها و تجهیزات 
رایانه ای این کلاهبرداران تاکنون اطلاعات ۳ هزار فقره کارت بانکی افراد در سراسر 

کشور گزارش شده است.
 

رئیس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد

جزئیات نحوه پرداخت عوارض آزادراه 
"قم-تهران" 

رئیس پلیس راهور استان قم جزئیات نحوه پرداخت عوارض آزادراه "قم-تهران" 
را اعلام کرد. 

 سرهنگ غلامرضا صدفی  اظهارداشت: خودروهایی که در آزادراه تردد دارند، 
بعد از دریافت پیامک پرداخت عوارض آزادراهی تا مدت ۴۸ ساعت فرصت دارند 
که نسبت به پرداخت عوارض اقدام کنند. وی اضافه کرد: چنانچه مالک وسیله 
نقلیه بعد از اتمام مدت ۴۸ ساعت نسبت به پرداخت عوارض اقدامی انجام ندهد، 
اطلاعات خودرویی توسط شرکت سپندار برای اعمال قانون به سامانه اجرائیات 
پلیس راهنمایی و رانندگی ارسال می شود که علاوه بر جریمه برای خودروهای 
سبک به مبلغ ۴۰ هزارو ۸۰۰ تومان و خودروهای سنگین مبلغ ۹۱ هزار و ۸۰۰ 
تومان، هزینه عوارضی نیز در سابقه پلاک خودرو منظور می شود. رئیس پلیس 
راهور استان قم گفت: چنانچه راننده ای مدعی باشد که قبل از اتمام زمان ۴۸ 
ساعت هزینه عوارضی را پرداخت و همزمان جریمه شده است، این افراد بایستی 
با شماره تلفن ۶۳۴۶۸۵۳۱-۰۲۱ تماس گرفته تا ادعای شان بررسی و در صورت 
اثبات و صحت ادعا، شرکت مذکور مکلف به پرداخت خواهد بود. سرهنگ صدفی 
خاطرنشان کرد: کسانی که مدعی باشند اصلًا پیامکی دریافت نکرده و جریمه 
شده اند، بایستی به مرکز تعویض پلاک مراجعه و نسبت به ثبت شماره تلفن همراه 

جدید اقدام و یا از ثبت شماره تلفن خود مطمئن شوند.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم؛

محکومیت 1,۹ میلیاردی برای مالک 
دستگاه های ماینرِ قاچاق در قم 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت۱,۹ میلیاردی برای مالک 
دستگاههای ماینرِ قاچاق در قم  خبرداد.

مهدی ریاضی دراین خصوص اظهارداشت : پیرو گزارش های مردمی مبنی بر 
استفاده غیرمجاز ماینرهای استخراج ارز دیجیتال در یک کارگاهی واقع در حومه 
شهر قم، مامورین و عوامل ناجا طی مراجعه و بازرسی از کارگاه مذکور، تعداد 
۹ دستگاه ماینر دیجیتال به ارزش ۱,۹۲۰,۹۴۴,۵۱۶ ریال را کشف، توقیف و 
مراتب جهت رسیدگی به این اداره کل ارسال گردید. مدیر کل تعزیرات حکومتی 
استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کال و 
ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین 
دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام 
قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط ماینرهای مکشوفه قاچاق 
به پرداخت مبلغ ۱,۹۳۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای نقدی در حق  به نفع دولت، 
دولت محکوم نمود. وی همچنین تصریح کرد: بر اساس قانون کلیه دستگاههای 
استخراج ارز دیجیتال توسط مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال 

تملیکی استان گردید.
کشف و توقیف چندین خودرو حامل کالای قاچاق

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت :در اجرای طرح سراسری تشدید 
مبارزه با قاچاق کال و ارز، مامورین کاشف استان در محورهای مواصلاتی شهر قم از 
کشف و توقیف چندین خودرو حامل کالی قاچاق به ترتیب شامل ۱- تعداد ۲۰۶ 
رأس دام سبک زنده )گوسفند( ۲- ۲۷ گرده چوب انواع درختان جنگلی ۳- تعداد 
۴ دستگاه لباسشوئی جمعاً به ارزش مبلغ ۷ میلیارد ریال به ظن قاچاق را کشف 
که پرونده تخلف جهت رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال 
شد. شایان ذکر است که در این رابطه ۴ متهم دستگیر و پس از معرفی به اداره کل 

تعزیرات حکومتی استان قم با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.

اجتماعی

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: در روستاها مدیریت واحد 
وجود ندارد و هر کدام از دستگاه ها بر طبق ساختار خودشان فعالیت های مربوط را 

انجام می دهند و نمی توانیم به مردم پاسخ کامل و جامع بدهیم.
سجاد چهرگانی درگفت وگویی با اشاره به اینکه در حوزه روستاها در کشور مدیریت 
واحد وجود ندارد و اهرم های متعددی برای مدیریت در روستا وجود دارند، افزود: هر 
کدام از دستگاه ها و اهرم های ناظر بر روستاها بر طبق ساختار خودشان فعالیت های 
مربوط را انجام می دهند و نمی توانیم در حوزه روستایی به مردم پاسخ کامل و جامع 

بدهیم.
وی با تاکید بر اینکه برای پیشرفت در روستاها به یک مدیریت واحد و جامعه نیاز داریم 
که بتواند برای روستاها تلاش و برنامه ریزی کند و نیازهای روستاییان آن را پاسخ دهد و 
به مردم نیز پاسخگو باشد، افزود: افرادی که در روستاها زندگی می کنند به اشتغال نیاز 
دارند و دولت با تلاش و دستور مقام معظم رهبری اعتبارات خوبی از مجلس به کمک 

صندوق توسعه ملی برای این کار تصویب و اختصاص داده شد .
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم با اشاره به اینکه با اختصاص دادن 
بودجه برای اشتغال روستاییان  و ورود آنها به عرصه کسب و کار، ملاحظه کردیم که 
نمی توانیم آنها را جذب کنیم،گفت: چون تسهیلات اشتغال روستایی نیاز به ضامن و 
وثیقه دارد و قولنامه یا کاغذی که در روستاها در دست افراد  است اعتباری ندارد جذب 

اعتبارات برای این کار را با مشکل مواجه کرده بود.

وی با بیان اینکه برای گرفتن سند یک قطعه زمین یا ملک در روستاها افراد باید یک 
سال تلاش کنند تا بتوانند سند محل مورد نظر را دریافت کنند،افزود: هر چیزی که 
روستا و روستاییان به آن نیاز دارند اگر وجود نداشته باشد طبیعتاً آنها نا امید و بیخیال 

می شوند و این خوب نیست.
مدیر کل بنیاد مسکن استان قم با بیان اینکه طرح هادی در افق ۱۰ ساله برای 
روستاها شکل گرفته است،گفت:طرح هادی توسط کمیته فنی بررسی و تصویب 
می شود و بر این اساس نیاز ها و شاخص های رشد با توجه به دوره طرح پیش بینی 

می شود.
وی با بیان اینکه این کمیته حداقل در هر ماه دو بار تشکیل جلسه می دهد، افزود: 
برای  و  به حضور هستند  نمایندگان دستگاههای مختلف موظف  این کمیته  در 
پیشرفت روستاها باید با یکدیگر همراهی و همکاری کنند و مسائل را پیگیری و به 

سرانجام برسانند.
 بلدی با اشاره به اینکه در روستاهایی که زمین هایی از منابع ملی وجود دارد هیچ 
مشکلی  از طرف بنیاد مسکن برای واگذاری زمین به افراد وجود ندارد، افزود: ما 
برای حضور افراد در روستاها زمین را به آنها واگذار می کنیم و تسهیلات ارزان قیمت 
نیز به آنها پرداخت می شود که امسال نیز ۵۰ میلیون تومان با سود ۱۵ درصد و دوره 
بازپرداخت ۱۵ ساله به صورت ضمانت ثبتی و زنجیره ای صورت می گیرد که مشکلی 

برای روستاییان پیش نیاید و دولت هم این موضوع را تضمین کرده است.

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم مطرح کرد

نبود مدیریت واحد عامل توسعه نامتوازن روستاها 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره 
به چالش رعایت ناکافی شیوه نامه های بهداشتی در 
نانوایی ها استان اظهار کرد: شاید بتوان گفت نانوایی 
ای نبوده که تذکر نگرفته و قطع سهمیه نداشته باشیم. 
روزانه  میانگین  کاهش  به  اشاره  با  محبی  سیامک 
بستری شدن و جان باختن کرونایی در استان اظهار 
کرد: سیاست دانشگاه علوم پزشکی در روزهای اخیر، 
افزایش بیماریابی و نمونه گیری است و بر همین اساس 
تعداد نمونه گیری ها از 1033 مورد در دو هفته قبل به 

1511 مورد در هفته اخیر رسیده است.
وی با بیان این که 83 درصد نمونه گیری های هفته 
اخیر در مراکز سرپایی بهداشت استان انجام گرفته 
است اذعان کرد: از 1511 نمونه گیری صورت گرفته، 
164 مورد مثبت کووید19 گزارش شده که نشان می 
دهد آمار مثبت کرونا از 23 درصد در دو هفته قبل به 11 

درصد در هفته اخیر کاهش داشته است.
رئیس مرکز بهداشت استان همچنین درباره رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی در مشاغل مختلف گفت: 
های  جایگاه   ،10+ پلیس  دفاتر  اصناف،  و  صنایع 
سوخت و سی ان جی، مراکز معاینه فنی خودرو، پایانه 
اسناد  دفاتر  شهری،  برون  و  درون  مسافربری  های 
رسمی، دفاتر رسمی ازدواج، هتل ها و مسافرخانه ها، 
مجتمع های خرید و پاساژها، آرایشگاه ها، آبمیوه و 

بستنی فروشی ها، رستوران ها، داروخانه ها و مطب 
ها از جمله مواردی هستند که نمرات ارزشیابی آنان 
در زمینه رعایت شیوه نامه های بهداشتی کمتر از نمره 
70 از 100 است. محبی درباره چالش های این هفته 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی در استان تصریح کرد: 
یکی از چالش ها درباره نانوایی هاست که باید گفت 
شاید نانوایی ای وجود ندارد که تذکر نگرفته و یا قطع 

سهمیه نشده باشد.
سالمندان،  نگهداری  مراکز  ها،  آرامستان  وی 
بیمارستان ها، مراکز جراحی محدود و اماکن ورزشی 
را از دیگر چالش های مربوط به رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در استان خواند و بیان کرد: متأسفانه اجاره 
وسائل برگزاری مراسم ترحیم در بهشت معصومه )س( 

نشان از برگزاری برخی مراسم در آن آرامستان دارد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
نظارت  تا  خواست  بهزیستی  سازمان  از  همچنین 
بیشتری بر مراکز نگهداری سالمندان داشته باشد، 
چراکه حتی مبتلا شدن یک نفر در سالمندان به عنوان 
افراد پُرخطر می تواند اپیدمی جدی در این مراکز به 

وجود آورَد.
رئیس مرکز بهداشت قم درباره میانگین استفاده از 
ماسک در بین مردم گفت: متأسفانه میانگین استفاده 
از ماسک توسط مردم از 88 درصد در دو هفته قبل 

به 74 درصد در هفته اخیر کاهش داشته، ضمن آن 
که میانگین استفاده از ماسک در وسائل حمل و نقل 
عمومی استان نیز از 82 درصد به 58 درصد کاهش را 

نشان می دهد.
وی با ابراز نگرانی از عادی انگاری کرونا توسط مردم 
استان تأکید کرد: کاهش آمار مبتلایان، بستری ها 
و جانباختگان کرونایی در استان نباید سبب کاهش 
نامه های بهداشتی توسط مردم شود،  رعایت شیوه 
چراکه در این صورت احتمال بروز پیک های بعدی این 

بیماری وجود دارد.
محبی همچنین از بسیج و هلال احمر برای همیاری 
در موضوع نظارت های کرونایی تشکر کرد و افزود: 
150 نیروی فعال هلال احمر و 232 نیروی فعال بسیج 
در این زمینه با مرکز بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی 

همکاری دارند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان قم در 
عین حال به موضوع اجرای طرح محله محور شهید 
حاج قاسم سلیمانی )ره( در استان توجه داد و اضافه 
کرد: اجرای بهتر و دقیق تر این طرح به اقناع افکار 
عمومی برای همکاری نیاز دارد و از این رو، رسانه ها باید 
در این زمینه همراهی لزم را داشته باشند تا شاهد عدم 
پذیرش نیروهای طرح توسط برخی از مردم و در برخی 

محله ها نباشیم.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

رعایت شیوه نامه های بهداشتی در نانوایی ها ناکافی است

استاندار قم در جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی:

قوانین مناطق آزاد تجاری برای منطقه ویژه سلفچگان اعمال شود 

رئیس پلیس فتا استان قم با توجه به افزایش کلاهبرداری از طریق فروش کال در 
شبکه های اجتماعی هشدار داد و گفت: کاربران در هنگام خریدهای اینترنتی به 
موارد امنیتی توجه داشته باشند و مراقب تبلیغات اغواکننده فروش کال در شبکه های 

اجتماعی باشند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: با توجه به افزایش حضور کاربران در فضای 
مجازی، کلاهبرداران به فعالیت در شبکه های اجتماعی گرایش پیدا کرده و اقدام به 
راه اندازی صفحات فروش کال در این فضا کرده که در آن وجهی را از کاربر دریافت 

می کنند، اما هیچ کالیی برای او ارسال نمی شود.
وی با اشاره به نکات امنیتی هنگام خرید اینترنتی افزود: کاربران توجه داشته 
باشند خریدهای اینترنتی خود را از سایت های فروشگاهی معتبر و دارای نماد اعتماد 
الکترونیک انجام دهند و در هنگام پرداخت وجه از اصلی بودن درگاه پرداخت بانک 

اطمینان حاصل کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص خرید از صفحات در شبکه های اجتماعی 

از  حضوری  صورت  به  قبلا  که  کنند  استفاده  صفحات  این  از  مواردی  در  افزود: 
محصولت آن فروشگاه استفاده کرده و اعتماد به فروشنده برای آن ها ثابت شده باشد 
در نتیجه با آدرسی که از خود فروشنده دریافت کرده اند ،می توانند به صفحه مجازی 
آن فروشگاه دسترسی داشته باشند و بدون نیاز به حضور فیزیکی خریدهای خود را 

انجام دهند.
سرهنگ موالی به کاربرانی که امکان بررسی حضوری فروشگاه و محصولتش 
را ندارند، توصیه کرد: بدون اینکه هیچ گونه وجهی اعم از بیعانه، هزینه پستی و... 
پرداخت کنند از فروشنده بخواهند کالی مورد نظر را به صورت پرداخت در محل برای 

آن ها ارسال کند تا پس از بررسی صحت کال وجه را در محل تحویل پرداخت کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم از شهروندان خواست، هشدار های پلیس فتا را جدی 
بگیرند و در صورت اطلاع از هر گونه فعالیت مجرمانه در فضای  مجازی یا پیام رسان های   
موبایلی موضوع را از طریق نشانی پلیس  فتا به آدرس www.cyberpolice.ir بخش 

ارتباطات مردمی گزارش کنند.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد             

خرید از شبکه های اجتماعی عاملی برای کلاهبرداری
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رضا کشاورز حداد*

بورس جایی برای شانس و اقبال نیست

بارها مشاهده شده افرادی که دانش کمی در بازارهای مالی دارند، بدون تحلیل و 
بررسی و فقط به این دلیل که گروه بزرگی از معامله گران در صف خرید یا فروش قرار 
گرفته اند، اقدام به معامله سهام می کنند و انتظار دارند به سودهای خوبی دست 

یابند. 
تابستان امسال شاخص بورس با رکوردشکنی های بی سابقه ،  نه تنها در میان 
سرمایه گذاران ایرانی شگفتی ساز شد، بلکه توجه خارجی ها را هم به خود جلب 
کرد. در حالی که بازارهای جهانی همگی متاثر از پیامدهای شیوع ویروس کرونا،  
یکی پس از دیگری سقوط می کردند، بورس تهران قله های جدیدی را فتح می کرد.
همین رکوردشکنی ها در کنار وضعیت اقتصادی کشور، باعث شد بورس یکی از 
جذاب ترین گزینه های سرمایه گذاری شود. گزینه جذابی که خیلی زود - با اصلاح 
بیش از نیم میلیون واحدی شاخص -  تبدیل به خاطره ای تلخ برای تعداد زیادی از 

سرمایه گذاران تازه وارد بورس شد. 
بسیاری از سرمایه گذاران تازه وارد که این روزها تلخی اصلاح بازار را حسابی لمس 
کرده اند، با سه مولفه  »آموزش«، »تجربه« و »ابزارهای مدیریت دارایی«  آشنایی کمی 
دارند. بیشتر این افراد در ماه های اخیر تحت تاثیر رفتارهای توده وار در بازارهای 
مالی،  دارایی هایشان را در معرض ریسک بالیی قرار دادند که نتیجه آن چیزی جز 

زیان نبوده است.
همین رفتارتوده وار از جمله عواملی بود که سبب شد بسیاری بدون کسب دانش 
و تجربه، فقط با اتکا به سیگنال های تلگرامی و صفحه های اینستاگرامی اقدام به 
معاملات سهام کنند. بارها مشاهده شده افرادی که دانش کمی در بازارهای مالی 
دارند، بدون تحلیل و بررسی و فقط به این دلیل که گروه بزرگی از معامله گران در صف 
خرید یا فروش قرار گرفته اند، اقدام به معامله سهام می کنند. چنین رفتارهایی فقط 
مختص بورس نیست؛ هر از چند گاهی شاهد موارد مشابه در بازار خودرو، طلا، 

ارزهای خارجی و… هستیم.
به طور  لزم،  آموزش های  دریافت  بدون  که  تازه واردی  و  کم اطلاع  سرمایه گذار 
مستقیم در بورس سرمایه گذاری کرده ، به طور قطع با نخستین اصلاح یا ریزش 
بازار، بیشترین زیان را متحمل می شود. سهامدارانی که تا دیروز با خرید هر سهمی 
روزانه پنج درصد سود می کردند، انتظار صف فروش شدن دارایی هایشان نداشتند. 
اتفاقی که با نمایان شدن روی دیگر بازار از نیمه تابستان رخ داد و تازه واردان با اصلاح 

بازار فهمیدند که بازار سرمایه محل امتحان کردن شانس و اقبال نیست!
این اتفاق به طور قطع کام میلیون ها سهامدار تازه وارد را تلخ کرد و بسیاری با ریزش 
بازار، بیش از ۵۰ درصد از ارزش دارایی هایشان را از دست دادند، در حالی که افراد 
با تجربه و حرفه ای با مدیریت ریسک  سبد دارای هایشان، در نهایت با زیان  ۱۰ تا ۲۰ 

درصدی مواجه شدند.
سیار اعتقاد دارند این تجربه بسیار با ارزشی بود زیرا سرمایه گذارهای تازه وارد 
متوجه شدند نباید به سیگنال های بی پایه و اساس برخی افراد که در کانال های 

تلگرامی و صفحه های اینستاگرامی برای مردم کیسه می دوزند، توجه کنند.
اینکه چرا فضای فعالیت چنین کانال ها و صفه های کذایی فراهم شد، بحث 
جداگانه ای است، اما به طور قطع ضعف در آموزش و اطلاع رسانی یکی از مواردی 
بود که در کنار رفتار توده وار سرمایه گذاران و اقتصاد پرتلاطم ماه های اخیر باعث شد 

تا تجربه تلخی برای بسیاری رقم بخورد.
جالب تر از مواردی که به آن ها اشاره شد، تصورها و شایعه هایی بود که بسیاری  آن 
را باور کردند. سهام داران جدیدی که تصور درستی از فضای بورس نداشتند، اصلاح 

بازار را نقشه حقوقی ها برای خالی کردن جیب سهام داران خرد به حساب آوردند. 
سرمایه گذاری که نداند مسئولیت سرمایه هر فرد برعهده خودش است، با مقصر 
دانستن دیگران در پی توجیه اشتباهاتش خواهد بود. در چنین شرایطی به جای 
اصلاح استراتژی های سرمایه گذاری، به طور دائم در انتظار حمایت از بازار خواهند 

بود؛ یعنی بازگشت به روزهای همیشه سبز!
نهادهای مسئول نیز تحت تأثیر چنین فضایی، گاهی اقدام به اتخاذ تصمیم های 
هیجانی کردند. محدود کردن فعالیت حقوقی ها، ممنوعیت های معاملاتی، تغییر 
ساعت معاملات و برگزاری آزمون ورودی برای سرمایه گذاران جدید، رویکرد مناسبی 

برای حمایت از فعالن تازه وارد نیست.
از  نوع حمایت  بهترین  آموزش اصول درست سرمایه گذاری،  و  فرهنگ سازی 
علاقه مندان ورود به بورس است. اقداماتی که انتظار می رفت با توجه  به شرایط 
موجود با سرعت بیشتری صورت گیرد، طبق روال معمول همه امور با تأخیر انجام 

شد.
افزایش تورم و رشد چشمگیر نرخ ارز از اواخر سال ۹۶، کاهش بهره بانکی و نبود 
جذابیت سرمایه گذاری در بازارهای موازی به واسطه رکود و محدودیت های ایجاد 
شده، جایگاه بازار سرمایه نزد سرمایه گذاران را بیش ازپیش ارتقا داد. اما نبود ابزار 
مناسب آموزشی، موجب فاصله گرفتن سهام داران از فضای تحلیلی و سرمایه گذاری 
منطقی در بازار شد؛ تا حدی  که با وجود فعالیت های آموزشی برخی مراکز، گاهی 
کلاس های آموزشی تبدیل به محافلی برای جریان سازی و جذب سرمایه جهت 

سفته بازی سودجویان شد. 
متقاضیانی که قصد داشتند به صورت حرفه ای سرمایه گذاری را شروع کنند، حال 
درگیر گروه ها و کانال هایی هستند که در آن ها خبری از فضای آموزشی و تحلیلی 

نیست و تنها عایدی شان ناآگاهی و دنباله روی از دیگران است.
آموزش اصول سرمایه گذاری وظیفه همه ارکان فعال در بازار سرمایه است و فقطً به 

ضبط چند فیلم آموزشی و نصب بیلبورد ختم نمی شود.
معرفی  دانشگاه ها،  و  و  مدارس  در  سرمایه گذاری  اولیه  اصول  و  مفاهیم  ارائه 
امکانات و خدمات موجود در بازار سرمایه، انتشار محتوای با کیفیت)متناسب با 
سلیقه مخاطب( و ارائه اطلاعاتی از سابقه فعالیت و موفقیت های سرمایه گذاران 
مطرح داخلی و خارجی، مواردی است که نهادهای فعال در این حوزه می توانند در 

دسترس مخاطبین قرار دهند.
از دست رفتن اعتماد در بازارهای مالی ضربه سنگینی به این بازار وارد می کند که 

جبران آن بسیار دشوار است؛ گوشه ای از این اتفاق را سال ۹۲ تجربه کردیم.
* کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه

وزیر نفت: 

درآمد صنعت پتروشیمی سال آینده به ۲۵ 
میلیارد دلار می رسد

درآمد  اول  جهش  گفت:  نفت  وزیر 
به ۱۱  پتروشیمی در سال ۹۲  صنعت 
با  دوم  جهش  در  و  رسید  دلر  میلیارد 
 ۲۵ به   ۱۴۰۰ سال  در  طرح ها  اتمام 

میلیارد دلر خواهد رسید. 
»بیژن زنگنه« در سی و هشتمین هفته 
از پویش ملی تدبیر و امید که سه  طرح 
رییس جمهوری  حضور  با  پتروشیمی 
در  نفت  وزارت  افتتاح می شود، گفت: 
دوران تحریم همت و عزم خود را برای 
تدوم توسعه نفت به کار بسته و با اتکا 
به سیاست های اقتصاد مقاومتی دستاوردهای بزرگی به دست آمده و جهش های 
صنعت پتروشیمی یکی از این دستاوردهای ویژه است که امروز به بهره برداری 
می رسد. وی افزود: درآمد صنعت پتروشیمی در سال ۷۶ بر پایه قیمت های ثابت 
سال ۹۵، حدود دو میلیارد دلر بود که با طراحی گسترده که در این سال شروع 
شد درآمد این صنعت با جهش اول در سال ۹۲ به ۱۱ میلیارد دلر رسید از سال 
۹۲ با جهش دوم این کار صنعت پیگیری شد و با اتمام طرح ها در سال ۱۴۰۰ این 
درآمد به ۲۵ میلیارد دلر می رسد و در سال ۱۴۰۴ با برنامه ریزی های انجام شده و 
طرح های در دست اجرا به ۳۷ میلیارد دلر خواهد رسید. وزیر نفت گفت: امسال در 
ادامه طرح های جهش دوم صنعت پتروشیمی طبق وعده، ۱۹ طرح پتروشیمی با 
سرمایه گذاری ۱۱.۴ میلیارد دلر و ظرفیت ۲۵ میلیون تن به بهره برداری می رسند.

رییس کل بانک مرکزی به چگونگی رفع مشکل خرید واکسن کرونا اشاره کرد 
وافزود : برای خرید ۱۶ میلیون و ۸۰۰ هزار دوز واکسن کرونا، ۲۰۰ میلیون یورو 

تخصیص یافت. 
»عبدالناصر همتی« پنجشنبه شب در برنامه خبر شبکه یک سیما افزود: 
تمام تلاش ما این است که بتوانیم با دور زدن تحریم های ظالمانه امریکا دارو و 
تجهیزات پزشکی خریداری کنیم و در سال جاری نیز تاکنون ۲.۷ میلیارد دلر 

برای خرید تجهیزات پزشکی و دارو تخصیص یافته است.
رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از زحمات کادر درمانی کشور 
برای مقابله با کرونا تشکر کرد و افزود: امروز با همکاری وزارت بهداشت و درمان 
موفق شدیم منابع مالی مورد نیاز برای واردات ۱۶.۸ میلیون دوز واکسن کرونا را 

به حساب کارگزار  سازمان بهداشت جهانی حواله کنیم.
همتی با بیان اینکه با اخذ مجوز سازمان بهداشت جهانی از اوفک، امروز 
توانستیم این منابع مالی را از طریق کشور کره جنوبی حواله کنیم، گفت: پس 
از ۱۰ روز تلاش در نهایت معادل ۱۸۰ میلیون یورو از طریق یک بانک امریکایی 

و کره ای به یک بانک در سوئیس ارسال کردیم.
رئیس کل بانک مرکزی اظهارداشت: ما قبلا تجربه این را داشتیم که بانک های 
امریکایی طبق احکام صادره پول ما را بلوکه می کنند به طوری که پیش از این  

۲ میلیارد دلر از منابع بانک مرکزی را به صورت غیر قانونی برداشت کرده اند.
 همتی یادآورشد: ما توانستیم این حواله را از طریق سه بانک در ترکیه، اروپا 
و یک شعبه بانک ایرانی با اخذ مجوز از اوفک ارسال کنیم، چون پیش از این 
امریکایی ها برای حواله پول همواره برای ما مشکلات زیادی به وجود آورده اند 

و مواظب بودیم که امریکایی ها این دفعه نیز به این منابع مالی ما دست اندازی 
نکنند.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: امریکایی ها غیر قانونی نفت، پتروشیمی، 
فولد و پول های بانک مرکزی را تحریم کرده اند و هم اکنون ایران ۷ میلیارد دلر 
در کشور کره جنوبی سپرده دارد که طرف کره ای به جای پرداخت سود به این 

سپرده ها، هزینه نگهدار ی آن را نیز از ما می گیرد.
وی با اشاره به مذاکرات وزارت بهداشت با چینی ها برای خرید واکسن کرونا، 
اظهارداشت: هر وقت با چین توافق شد، بانک مرکزی پول مورد نیاز آن را برای 

خرید واکسن از چینی ها تامین خواهد کرد.
همتی با بیان اینکه بانک مرکزی لحظه ای برای خرید واکسن کرونا غفلت 
نکرده است، گفت: تکیه ما تولید واکسن در داخل است و به همکاران خود اعلام 
کرده ایم، اولویت اول ما در بانک تامین منابع مالی برای خرید دستگاه ها مورد 
نیاز برای تولید واکسن کرونا در داخل است و همزمان با این اقدام خرید واکسن 

مورد نیاز از شرکت های خارجی پیگیری می کنیم.
 پیشتر علی ربیعی سخنگوی دولت در حساب توییتری خود از صادر شدن 
مجوز خرید واکسن کرونا خبر داد و نوشت: بالخره پیگیری دولت، به خصوص 
تلاش  بی وقفه بانک مرکزی به ثمر نشست و یک بامداد پنجشنبه، مجوز انتقال 

پول برای خرید واکسن کرونا از طریق یک بانک صادر شد.
وی یادآور شد: در این مرحله دویست میلیون یورو اختصاص یافته و بانک 
مرکزی به هر میزان که لزم باشد، منابع ارزی برای خرید واکسن کرونا تامین 

می کند.

رییس کل بانک مرکزی خبرداد

تخصیص 200 میلیون یورو ارز برای خرید واکسن کرونا 

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیأت 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۸۹۰ شماره  ۱-رأی 
از  رو فرزند عزیزاله درقسمتی  به محمد نیک  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۴۳مربوط 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۶/۲۵ مترمربع پلاک 
شماره ۸۱ فرعی از ۱۹۰۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 
متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۹۲۴۷ مورخ ۹۹/۳/۲۵ دفتر ۱۱۳ قم صفحه ۵۳۴ 

دفتر ۹۱)م الف۸۵۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۸۶۸ شماره  رأی   -۲
درقسمتی  محمد  فرزند  چراغی  فاطمه  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۱
به مساحت  بنا شده  احداث  آن  در  زمین که  از ششدانگ قطعه  دانگ مشاع  از سه 
۱۴۸/۱۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۴۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۹۳۰۸۲ مورخ ۷۳/۶/۱۳ دفتر ۳ 

قم)م الف۸۵۵۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۸۶۷ شماره  رأی   -۳
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۰ مربوط به عزت اله گلوردی فرزند حسین در قسمتی 
به مساحت  بنا شده  احداث  آن  در  زمین که  از ششدانگ قطعه  دانگ مشاع  از سه 
۱۴۸/۱۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۴۶اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۹۳۰۸۲ مورخ ۷۳/۶/۱۳ دفتر ۳ 

قم)م الف۸۵۶۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۱۳۶ شماره  رأی   -۴
از  درقسمتی  براتعلی  فرزند  آزاد  مریم  به  مربوط   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۴۰۳۹
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۱۵مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۳۴۱- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند 

رسمی دارای مالکیت می باشد.)م الف۸۵۶۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۸۴۲ شماره  ۵-رأی 
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۷۲ مربوط به بهرام رضائی فرزند قدرت اله درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۵/۹۰مترمربع پلاک 
اداره دو قم مبایعه  از ۲۱۶۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک  شماره فرعی 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عبداله جشن لو ثبت دفاتر الکترونیکی ۳۱۲۸)م 

الف۸۵۶۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۱۵۲ شماره  -۶رأی   
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۹۲مربوط به مقدم احمدی فرزند نجف علی درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۲/۷۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۱۴۵/۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی صفحه ۲۲۰ دفتر ۱۸۲)م الف۸۵۳۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۵۹۵ شماره  رأی   -۷
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۲۸ مربوط به علی زارعی پشتیبان فرزند فرج اله درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳مترمربع پلاک ۲۱۰۰ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند رسمی 

شماره ۱۳۲۶۷۸-۱۳۹۸/۸/۲۹-دفترخانه ۵ قم)م الف۸۵۳۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۴۱۹ شماره  رأی   -۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۸ مربوط به جواد برقراری فرزند محمدحسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۸/۷۸مترمربع پلاک 
شماره ۱۲فرعی از ۱۹۱۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از خدیجه ومعصومه و سید مصطفی و سید فتحعلی وسید 
موسی و میرعیسی و سید طاهر همگی شهرت موسوی صفحه ۲۰۴ و ۲۰۷ و ۲۱۰و ۲۱۳ 

و ۲۱۶ و ۲۱۹ و ۲۲۲ دفتر ۵۸۷)م الف۸۵۳۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۹۸۹ شماره  رأی   -۹

۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۳۴ مربوط به حمزه علی کزازی فرزند احمد درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰/۴۵مترمربع پلاک 
شماره ۲۳۰۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

وخریداری مع الواسطه از سید ابراهیم شریعت صفحه ۵۰ دفتر ۱۰)م الف۸۵۳۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۱۷۴ شماره  ۱۰-رأی 
درقسمتی  آقا  امین  فرزند  فیاضی  زینب  به  مربوط   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۹۵۹
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۷/۲۵مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۵ فرعی از ۱۹۴۷اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قربانعلی صادقلو طی سند قطعی ۵۰۰۱۸ مورخ 

۶۰/۱۲/۲۷ دفتر ۴ قم صفحه ۲۸۰ دفتر ۲۱۷)م الف۸۵۳۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۸۳۵ شماره  ۱۱-رأی 
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۵۶ مربوط به علی ویسی ایل فرزند عباس در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۹۰ مترمربع پلاک شماره 
۲۱۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از سید احمد فاتحی)م الف۸۵۴۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لزم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱0/06  - تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۱0/۲۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۶۹۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۶۳ مربوط به عباسعلی 
کلهری فرزند حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۹/۴۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۲۵اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۰۵ صفحه ۱۳۹ به موجب اسناد قطعی ۴۰۹۲۱ 

مورخ ۵۶/۰۵/۱۷ دفترخانه ۵ قم و ۴۲۵۲۳ مورخ ۹۹/۰۸/۰۱ دفتر خانه ۴۶قم)م الف ۸۵۵۸(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۹۸۲۶مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۷۸ مربوط به محمدهادی 
محامی فرزند محمدرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۳۰ و ۱۱۱۹۵ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۲۷۰۰۰ مورخ ۱۳۹۹/۰۴/۲۵ دفترخانه ۳۹قم)م 

الف ۸۵۶۲(
 ۳- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۰۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۸۳ مربوط به جمعیت 
هلال احمر استان قم به شناسه ملی ۱۴۰۰۰۲۶۴۲۴۰ در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۱۰/۳۴ مترمربع پلاک 
شماره ۴۶۹ فرعی از ۱ اصلی واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۸ صفحه 

۴۷۵ به موجب سند قطعی به شماره ۱۱۱۸۳ مورخ ۱۳۹۱/۰۳/۲۱ دفترخانه ۶۰ قم)م الف۸۵۶۳(
به محمد  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۰۸ مربوط  به  ۴- رای شماره ۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۷۵۱۱ مربوط 
خرمی سیار فرزند اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۷/۸۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۶۵اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۲۳۱۸۱ مورخ ۱۳۹۱/۰۸/۰۹ دفترخانه ۹ قم )م الف ۸۵۳۶(

۵- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۱۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۴۷ مربوط به علی رضا 
ملاحسنی فرزند عباسعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۰مترمربع پلاک شماره 
۱۱۲۲۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین زاهدی)م 

الف ۸۵۳۷(
۶- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۱۱۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۴۸ مربوط به محمدرضا 
حاج ابوئی فرزند غلامرضا در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۱۲۲۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین زاهدی)م 

الف۸۵۳۸(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لزم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱0/06
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱0/۲۲
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ابلاغ اخطاریه ماده ۱0۱ کلاسه: ۱۳990۴0۳00۱۱00۱۱6۱/۱
ملی  شماره   ۳۵۲۷ ش:  ش   ۱۳۶۲/۱۰/۳ ت:  ت  یعقوب  فرزند  عباسی،  رسول  مرحوم  وراث  به  وسیله  بدین 
۰۳۸۳۸۹۶۷۷۰: )۱: فاطمه عباسی، نام پدر: رسول تاریخ تولد: ۱۳۹۳/۰۴/۰۹ شماره ملی: ۰۳۷۴۶۳۲۳۵۹ و ۲: زهرا 
عباسی، نام پدر: احمد تاریخ تولد: ۱۳۴۸/۰۱/۰۱ شماره ملی: ۰۳۸۲۶۷۵۶۹۱ شماره شناسنامه:۱۲۵۳ و ۳: زهرا عباسی، 
نام پدر: رسول تاریخ تولد: ۱۳۹۶/۱۱/۱۷ شماره ملی: ۰۳۷۵۵۸۵۱۳۳، با قیمومیت سید وحید محدث و ۴: امیرعلی 
عباسی، نام پدر: رسول تاریخ تولد: ۱۳۸۵/۰۷/۲۸ شماره ملی: ۰۳۷۳۰۳۱۳۹۴ با قیمومیت مسعود عباسی( بدهکار پرونده 
کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۱۱۶۱/۱ با شماره بایگانی ۹۹۰۱۲۴۷ که برابر گزارش مامور ابلاغ شناخته نگردیده اید ابلاغ 
می گردد که برابر سند ازدواج ۹۶۷-۱۳۸۳/۱۱/۲۰ بین مرحوم رسول عباسی و مرحومه الهام السادات محدث تعداد ۶۱ عدد 
سکه طلای تمام بهار آزادی )سهم الرث خانم زهرا قاسمی باغ پنبه( بدهکار می باشید که براثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه ۹۹۰۱۲۴۷ در این اجراء مطرح می باشد طبق 
گزارش مورخ ۱۳۹۹/۹/۱۶ کارشناس رسمی دادگستری ششدانگ پلاک ثبتی ۱۹۴۳ فرعی از پلاک ۱۰۲۵۰اصلی واقع 
در بخش یک قم بعد از پل معروف به پل فرهنگ در شهرک فرهنگیان اتوبان امیرکبیر ۲۲۰ متر به سمت راست داخل ارضی 

زراع پس از بازداشت به مبلغ ۷۵۰/۷۵۰/۰۰۰ ریال ارزیابی گردیده. لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض 
می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس 

تجدیدنظر به مبلغ ۶/۰۰۰/۰۰۰ ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی 
دستمزد کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. لذا طبق ماده ۱۸ و ۱۹ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی 
بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ درج و منتشر 
می گردد و در صورت عدم اعتراض شما بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق علیه شما تعقیب و مورد بازداشتی به 

مزایده گذاشته خواهد شد. )م الف ۱۳۴۵۲(
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش

---------------------------------------------
آگهی مفقودی 

پروانه تاسیس واحد دامداری به نام آقای رحیم حیدری زاده و علی حیدری زاده به شماره ۹۷/۲۱۱/۱۱۱  مفقود گردیده و 
از درجه اعتبار ساقط است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: حلقه های واسط میان 
زورشان  چقدر  هر  تلاشند  در  مردم  سفره  و  تولیدکنندگان 
می رسد قیمت ها را بال ببرند و این موضوع اصلًا قابل قبول 

نیست و باید با آن برخورد شود. 
میان  واسط  حلقه های  داشت:  اظهار  رضایی  مرتضی 
زورشان  چقدر  هر  تلاشند  در  مردم  سفره  و  تولیدکنندگان 
می رسد قیمت ها را بال ببرند و این موضوع اصلًا قابل قبول 

نیست و باید با آن برخورد شود.
ایجاد  و  معضل  این  حل  برای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
زنجیره های تولید باید هم دولتی ها و هم نمایندگان اصناف 
و تولیدکنندگان پای کار باشند، گفت: چندین بار از اصناف، 
اتحادیه ها، وزارت صمت و ستاد تنظیم بازار و همچنین صنف 
پخش کننده و فروشنده خواسته شده است پای کار بیایند تا 
بتوانیم زنجیره تولید تشکیل دهیم و واسطه ها را حذف کنیم 
و بتوانیم محصولت دام و طیور را با قیمت مناسب به دست 
مردم برسانیم، ولی تنها جلسه ای تشکیل شد و فردای آن 
روز موضوع رها شد. رضایی افزود: اگر هر کسی وظیفه اش 

را به درستی انجام دهد، واسطه ها حذف و قیمت مرغ و تخم 
مرغ و گوشت به تعادل می رسد. به عنوان مثال گران ترین دام 
گوساله پرواری است که قیمت زنده آن کیلویی ۴۰ هزار تومان 
است اگر واقعاً بنکداران اصلی پای کار بیایند، قیمت آن در 
بازار باید ۱۱۰ تا ۱۲۰ هزار تومان باشد، ولی قیمت بسیار بالتر 

از این حرف هاست که اصلًا منطقی نیست.
بازار مرغ به تعادل کامل رسیده است

رضایی با اشاره به اینکه چندی پیش به دلیل تأمین نشدن 
نهاده ها قیمت ها در بازار مرغ افزایش افسار گسیخته یافته 
بود، اظهار کرد: در حال حاضر این مشکل برطرف شده و 
نهاده مورد نیاز مرغداران به طور کامل تأمین شده و بازار مرغ به 
تعادل کامل رسیده است. معاون امور دام وزیر جهاد کشاورزی 
تصریح کرد: برنامه ریزی برای ایام پایانی سال از ماه ها قبل 
و  است  پذیرفته  صورت  مناسب  جوجه ریزی  و  شده  انجام 
با تأمین نهاده ها بازار باثباتی را برای شب عید پیش بینی 
می کنیم. وی تاکید کرد: البته قیمت نهاده ها افزایش قانونی 
یافته و مثلًا کنجاله سویا از ۲۷۰۰ به ۳,۲۵۰ تومان رسیده و 

کرایه ها نیز افزایش یافته است بر همین اساس می بایست پس 
از کارشناسی های لزم تغییری جزئی در قیمت مصوب مرغ 

صورت پذیرد تا تولیدکنندگان نیز انگیزه تولید داشته باشند.
قیمت تخم مرغ در بازار قابل قبول نیست

معاون امور دام وزیر جهاد کشاورزی گفت: قیمت های فعلی 
تخم مرغ در بازار قابل قبول نیست و متأسفانه حلقه های واسط 
زمینه گرانفروشی این محصول در بازار را فراهم آورده اند. وی 
افزود: دو عامل برای افزایش قیمت تخم مرغ می توان عنوان 
کرد که اول افزایش مصرف در فصل سرما و دوم فاصله قیمتی 
بسیار زیاد از درب مرغداری تا مصرف کننده نهایی و حاصل 

واسطه گری هاست.
رضایی گفت: در حال حاضر تخم مرغ گاهی شانه ای ۴۰ 
هزار تومان و حتی هر عدد ۱,۵۰۰ تومان به فروش می رسد 
که این قیمت ها به هیچ عنوان قابل قبول نیست و باید با این 
گرانفروشی برخورد شود. وی تاکید کرد: ۴۰ روز است که 
۱۰۰ درصد نهاده های مرغداران تأمین شده است و مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد و امیدواریم همین روند ادامه یابد. 

معاون امور دام وزیر جهاد کشاورزی افزود: البته مرغداران 
هم از قیمت مصوب فعلی راضی نیستند و این قیمت باید 
کارشناسی شود و در فضای تعاملی بدون اینکه به مصرف 

کننده فشار وارد بیاید، نرخ مصوب جدید تعیین شود.
رضایی افزود: قیمت تخم مرغ باید به صورت یک بازه تعیین 
نقاط  در  که  نیست چرا  قبول  قابل  نقطه ای  قیمت  و  شود 
مختلف هزینه های تولید متفاوت است و بنابراین قیمت ثابت 
نمی توان در نظر گرفت و باید دامنه ای تعیین شود و با فروش 

تخم مرغ با قیمت خارج از آن دامنه برخورد جدی شود.
هزینه های تولید گوشت قرمز بالاست

معاون امور دام وزیر جهاد کشاورزی گفت: هر چند شرایط 
بازار گوشت قرمز نسبتاً مناسب است، ولی هزینه های تولید 
این محصول بالست. رضایی افزود: درباره گوشت قرمز هم 
باید  البته  کنند،  تولیدکنندگان ضرر  که  اجازه دهیم  نباید 
بگیریم که در حال  را هم در نظر  شرایط مصرف کنندگان 
حاضر واسطه گری ها باعث شده اند این محصول با قیمتی 

بسیار بالتر از آنچه که باید به دست مردم می رسد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

صنعت دام و طیور از واسطه گری ها رنج می برد 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 



 شنبه -ششم دی ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65183
ورزشی

 روز چهارشنبه  درسفرعلیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی به قم 
با مدیرکل ورزش و جوانان،  استاندار، شهردار،  معاون هماهنگ کننده سپاه علی بن 

ابیطالب)ع( دیدار کرد همچنین جلسه ای با مربیان و داوران کشتی قم برگزار کرد.
شهردار قم روز چهارشنبه در دیدار با علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی،  با 
اشاره به ظرفیت های خاص استان در برخی رشته های ورزشی گفت: در رشته های 
فوتسال و کشتی استان قم در کشور سطح بالیی دارد و وظیفه ما کمک به این رشته 

هاست. 
سید مرتضی سقاییان نژاد ، افزود: شهرداری قم برای توسعه زیرساخت های کشتی 

قم از جمله ایجاد خانه های کشتی در مناطق مختلف شهر برنامه ریزی کرده است.
وی ادامه داد: در مناطق یک یا چهار شهرداری قم سالن هایی برای بهره برداری 

و تاسیس خانه های کشتی در اختیار هیات کشتی استان قم قرار داده می شود.
شهردار قم افزود: به منظور معرفی زیرساخت ها و ظرفیت های بالی کشتی قم، 
شهرداری قم برای تهیه و پخش برنامه تلویزیونی ویژه کشتی استان نیز تا حد ممکن با 

هیات کشتی همکاری می کند.
رییس فدراسیون کشتی نیز در این دیدار ضمن ابراز امیدواری از نگاه ویژه شهرداری 
قم به کشتی گفت: امیدوارم مسئولن شهرداری قم به کشتی استان نگاه ویژه ای 

داشته باشند و نیازهای این ورزش را مرتفع کنند.
علیرضا دبیر عنوان کرد: کشتی فرنگی قم در کشور طلایه دار است و منبع تغذیه 

تیم ملی کشتی فرنگی می باشد و این استان بار کشتی کشور را بر دوش دارد.
وی ادامه داد: استان قم در فصل گذشته لیگ برتر کشتی فرنگی تیم داری کرد ولی 
به دلیل عدم حمایت کافی مسئولن استان  ورزشکاران اصلی از این تیم جدا شدند و 

این موجب شد تا این تیم نتواند نتیجه مورد نظر را بگیرد.
رییس فدراسیون کشتی عملکرد تیم کشتی قم در لیگ برتر را قابل قبول دانست 
و گفت: با وجود اینکه تیم قم کشتی گیران اصلی خود را در اختیار نداشت و این 
ورزشکاران برای سایر تیم های مدعی به روی تشک رفتند ولی نتیجه کسب شده در 

این تیم قابل قبول بود.
کشتی قم؛ از نظر کیفی اول و از نظر کمی دوم کشور

معاون هماهنگ کننده سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم نیز در دیدار جداگانه با 
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی گفت: کشتی ورزشی ملی، باستانی و آمیخته با 
آموزه های دینی ما است و در صورت وجود ظرفیت از هیچ کمکی دریغ نخواهیم کرد.
سرهنگ مهدی کبیری پور افزود: سپاه علی بن ابی طالب)ع( در حوزه های فرهنگ 
سازی و تهیه امکانات برای کشتی استان قم  کمک رسان هیئت کشتی استان قم 
خواهد بود. رییس فدراسیون کشتی نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه کشتی استان 
قم پیشرفت بسزایی در سال های اخیر داشته است گفت: کشتی قم از لحاظ کیفی 

رتبه اول کشور و در کمیت و تعداد دومین استان در کشور است.
علیرضا دبیر خطاب به معاون هماهنگ کننده سپاه قم افزود: از شما تقاضا داریم که 
از کمک به کشتی استان قم دریغ نکنید و اگر سالنی در سطح شهر دارید در اختیار 

کشتی استان قم قرار دهید چرا که کشتی ورزشی است که همگام با انقلاب است.
وی ادامه داد: جذب جوانان و نوجوانان به ورزش و کشتی باعث جلوگیری از آسیب 

های اجتماعی است.
 ضرورت حمایت مسئولان از ورزش هاي مدال آور 

استاندار قم در دیدار رئیس فدراسیون کشتي بر ضرورت حمایت مسئولن از ورزش 
هاي مدال آور تاکید کرد و گفت: از حضور بخش خصوصي به عنوان اسپانسر در 

حوزه ي کشتي استقبال مي کنیم. 
دکتر بهرام سرمست استاندار قم در دیدار علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتي، 
طي سخناني با اشاره به کسب مدال هاي ملي و بین المللي توسط کشتي گیران 

قمي اظهار کرد:  ورزشکاران داراي مدال قهرماني بایستي مورد تشویق قرار بگیرند.

وي بحث ورزش را یك اولویت براي مدیریت استان دانست و با اشاره به نقش ورزش 
در نشاط جامعه و کاهش آسیب هاي اجتماعي افزود: حمایت از ورزش همگاني و 

قهرماني در دستور کار مسئولن استان قرار دارد.
سرمست همچنین با تاکید بر پشتیباني مدیران استاني از ورزش هاي مدال آور 
خاطرنشان کرد: از حضور بخش خصوصي به عنوان اسپانسر در حوزه ي کشتي 

استقبال مي کنیم.
کشتی قم از مدعیان اصلی کشور است

 رئیس فدراسیون کشتی نیز دراین دیدار، رشد این رشته ورزشی طی سال های 
اخیر در قم را بسیار چشمگیر دانست و گفت: کشتی قم که روزی برای سایر تیم ها 
زنگ تفریح محسوب می شد امروز با قرار گرفتن در سطح یک کشور به یکی از مدعیان 
اصلی تبدیل شده است.  علیرضا دبیرافزود: کشتی قم در سال های گذشته در سطح 
ملی هیچ حرفی برای گفتن نداشت ولی امروز به دلیل سرمایه گذاری و برنامه ریزی 

مناسب به یکی از قطب های کشتی فرنگی کشور تبدیل شده است.
وی  ادامه داد: به واسطه حضور مربیان بزرگ و اثرگذار، زیرساخت های مناسب و 
برنامه ریزی بلندمدت کشتی قم از نظر کیفی به ویژه در رشته فرنگی اکنون در جایگاه 
شماره یک کشور قرار دارد. وی در ادامه با تاکید بر اینکه زنگ خطر برای کشتی به 
صدا درآمده است، افزود: در اواخر دهه ۷۰ حدود یک و نیم میلیون کشتی گیر فعال 
در کشور وجود داشت که متاسفانه این آمار امروز به کمتر از ۴۰۰ هزار نفر کاهش 
یافته است که اگر این روند سریع نزولی در کشتی ادامه داشته باشد، در سال های 
آینده این رشته ورزشی به طور کامل رو به تعطیلی می رود. دبیر، کشتی را جزیی از 
فرهنگ ایران دانست و خاطرنشان کرد: مقایسه کشتی با سایر رشته های ورزشی 
اقدامی نادرست است چرا که برخلاف بیشتر رشته ها که وارداتی است، کشتی ریشه 
در فرهنگ ایرانی دارد. وی با بیان اینکه کشتی با نام ایران در سطح جهان گره خورده 
است گفت: از مسئولن استان قم انتظار داریم تا از کشتی گیران قمی حمایت جدی 

تری صورت دهند تا تیم قم با شرایط بهتری در لیگ برتر حضور یابد.
رییس فدراسیون کشتی :

برای کمک به کشتی قم از هیچ تلاشی دریغ نمی کنیم 
رییس فدراسیون کشتی  همچنین روز چهارشنبه در دیدار با رسول منعم مدیرکل 
ورزش و جوانان قم، با تاکید بر ضرورت فرصت سازی برای کسب تجربه کشتی گیران 
جوان کشور گفت: برای مسابقات انتخابی المپیک علاقه مند هستیم تا به جای اعزام 

کشتی گیران اصلی، جوانان را اعزام کنیم. 
علیرضا دبیر با اشاره به ظرفیت های کشتی قم افزود:کشتی قم دارای ظرفیت های 
بسیار زیاد کمی،  کیفی و فنی است که ضروری است تا با حمایت از این ظرفیت ها 
بستر لزم برای شکوفایی بیشتر این رشته ورزشی در این استان فراهم شود. وی با 
اعلام حمایت کامل از کشتی قم ادامه داد: برای کمک به کشتی این استان از هیچ 
تلاشی دریغ نمی کنیم و در این زمینه برای جلب کمک مسئولن استان برای کمک 

مالی به این رشته ورزشی رایزنی هایی جلسه هایی برنامه ریزی شده است.
رییس فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی، شرایط کنونی کشتی قم را بسیار عالی 
توصیف کرد و افزود: در گذشته نامی از کشتی قم در کشور نبود ولی با سرمایه گذاری 
های صورت گرفته شاهد هستیم که مدال های آسیایی خوبی توسط کشتی گیران 

استان  در سال های اخیر کسب شده است.
دبیر ادامه داد: علاوه بر رشد چشمگیر تعداد کشتی گیران قم طی سال های اخیر 
از نظر کیفی نیز شاهد تربیت کشتی گیرانی بسیار فنی باکیفیت بال هستیم به گونه 

ای که از لحاظ کیفی  کشتی قم در سطوح بالی کشور قرار دارد.
رییس فدراسیون کشتی اظهار کرد: با توجه به رشد زیاد، نیروی انسانی توانمند و 
همچنین وجود کشتی گیران و مربیان باکیفیت و با انگیزه در این استان انتظار دارم تا 

در قم نگاه ویژه ای توسط اداره ورزش و جوانان این استان به این رشته ورزشی شود.

وی با بیان اینکه ظرفیت های کشتی قم به طور قم می تواند یکی از پشتوانه های 
مهم تیم ملی باشد، افزود: کشتی استان قم با تلاش بی دریغ مربیان بسیار کمی رشد 

داشته است که باید از آن ها الگو برداری کرد.
زیرساخت های لازم برای جهش کشتی در قم فراهم است

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم نیز در این دیدار با اشاره به فراهم بودن زیرساخت 
های لزم برای جهش کشتی در قم کرد: تلاش های فراوانی برای پیشرفت کشتی 
استان قم توسط هیات کشتی استان قم صور گرفته است و بستر لزم برای جهش در 

این زمینه در استان وجود دارد.
رسول منعم افزود: برنامه ریزی مناسبی برای کشتی قم در آینده تدوین شده و 
امیدواریم پیشرفت مناسبی در این راستا صورت پذیرد. وی در ادامه با تقدیر از ریاست 
فدراسیون کشتی کشور گفت: پرداخت بدهی های فدراسیون کشتی به اتحادیه 

جهانی گام بلندی برای همکاری با اتحادیه جهانی در سال گذشته بود.
بیمه مربیان کشتی استان ها پیگیری می شود

 رئیس فدراسیون کشتی  همچنین چهارشنبه شب در دیدار با با پیشکسوتان، 
داوران و مربیان کشتی استان با اشاره به توجه به وضعیت مربیان کشتی گفت: : 
لیست مربیان فعال کشتی در استان های مختلف کشور درحال جمع آوری است تا 

برای بیمه این مربیان تدابیری اندیشیده شود. 
علیرضا دبیر افزود: مربی گری در رشته کشتی چیزی فراتر از عشق است و برای 

مربی گری کشتی باید دیوانه وار پای کار بود.
وی با اشاره به ارتقای سطح فنی مربیان کشتی افزود: توان بدنی و توان فکری در 

مربی گری کشتی در اولویت قرار دارد.
رئیس فدراسیون کشتی با تاکید بر ضرورت هماهنگی کاندیداهای ریاست هیات 
با این فدراسیون گفت: در انتخابات هیات های کشتی استانی، کاندیدای ریاست 
هیات ابتدا باید برنامه خود را به فدراسیون ارائه بدهند تا در صورت انتخاب طبق 
برنامه پیش بروند. دبیر، همدلی، همراهی و کار منسجم و تشکیلاتی را لزمه موفقت 
این رشته ورزشی دانست و تاکید کرد: همانند امور دیگر، در کشتی نیز عامل اصلی 

موفقیت کارهای جمعی است.
وی افزود: کشتی آزاد و فرنگی برای من فرقی نمی کند و هیچ کدام نسبت به دیگر 

اولویت بالتری ندارد بلکه باید هر دو این رشته ها به یک دید نگاه می شود.
همراهی مسئولان برای میزبانی قم از جام بین المللی کشتی

رئیس فدراسیون کشتی همچنین در دیدار با رییس سازمان برنامه و بودجه استان 
قم خواستار حمایت دستگاه های اجرایی استان برای میزبانی قم از یک جام بین 

المللی در رشته کشتی شد.
دبیر عنوان کرد: اگر حمایت کافی از سوی سازمان برنامه و بودجه استان قم و دیگر 
دستگاه های اجرایی صورت پذیرد هیات کشتی استان قم برای برگزاری یک جام 
بین المللی کشتی به نام شهید زین الدین و شهدای قمی اعلام آمادگی کرده است.

محمود نوربخش  رییس سازمان برنامه و بودجه استان قم نیز گفت: در بحث 
تخصیص بودجه به ورزش توجه کافی شده و اگر از نظر شما جایی برای توجه بیشتر 

به ورزش وجود دارد سازمان برنامه و بودجه آمادگی این کمک و توجه را دارد.
تجلیل دبیراز خانواده شهید مهدی کاشانیان

علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی روزچهارشنبه درسفربه قم از خانواده شهید 
مهدی کاشانیان  تجلیل کرد.

رئیس فدراسیون کشتی در سفر کاری خود به قم همراه با مدیر کل ورزش و جوانان 
و کادر اجرایی هیات کشتی استان قم در منزل شهید مهدی کاشانیان حضور یافت و 

از خانواده این شهید ورزشکار تقدیر و تجلیل به عمل آوردند.
شهید مهدی کاشانیان از شهدای دفاع مقدس و یکی از شهدای جامعه کشتی 

استان قم بودند.

شهردارقم دردیدار رئیس فدراسیون کشتی: 

2 سالن ورزشی به کشتی قم اختصاص می یابد
واترپلو در لیگ برتر فوتبال؛ 

 پرسپولیس از شکست گریخت

دیدار تیم های نساجی مازندران و پرسپولیس که در شرایط نامساعد و عجیب زمین 
چمن مصنوعی ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر برگزار شد با تساوی یک بر یک به 

اتمام رسید. 
عصر روز جمعه در دیداری معوقه از هفته پنجم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، 

نساجی از پرسپولیس میزبانی کرد که این دیدار با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
وطنی،  ورزشگاه  مصنوعی  چمن  زمین  تا  شده  موجب  باران  شدید  بارش 
ابتدایی  امکانات  با  برگزاری  مسوولن  باشد.  داشته  را  ممکن  کیفیت  بدترین 
چون پارو و سطل، آب های جمع شده در زمین را خارج کردند تا شرایط بازی 

فراهم شود.
قضاوت بازی را »موعود بنیادی فر« با کمک های »محمدجواد مداح« و »قهرمان 
نجفی« برعهده داشت. پرسپولیس در حالی به این بازی پا گذاشت که چند روز قبل، 

در فینال لیگ قهرمانان آسیا شکست خورد و به عنوان دومی بسنده کرد.
مطابق انتظار شرایط نامساعد زمین، روی روند بازی تاثیر گذاشته بود و تیم ها به 

ارسال روی آوردند. همچنین توپ مرتبا در میانه میدان لو می رفت.
از جناحین به دروازه حریف برسد  با حرکات ترکیبی  پرسپولیس سعی داشت 
و نساجی هم ضمن اتخاذ تدافعی در ضد حملات با حرکات »مهرداد بایرامی« 

خطرناک نشان می دهد و در ضربات ایستگاهی هم بسیار موفق نشان داد.
در دقیقه ۴۱ ارسال »حسن نجفی« روی یک ضربه ایستگاهی را »مجتبی بیژن« 
مدافع پیش تاخته نساجی با ضربه سر تماشایی به گل تبدیل کرد. این نخستین گل 

خورده پرسپولیس در فصل جاری لیگ برتر است.
»یحیی گل محمدی« سرمربی پرسپولیس در ابتدای نیمه دوم، »علی شجاعی« 
و »مهدی شیری« را جایگزین »امید عالیشاه« و »احسان پهلوان« کرد تا شاید روند 

تیمش تغییر کند.
»احمد  ضربه  که  گرفت  قرار  تساوی  گل  آستانه  در  پرسپولیس  دقیقه ۵۷  در 

نوراللهی« را »حامد شیری« از روی خط دروازه نساجی دفع کرد.
لحظاتی پس از آن »مهدی عبدی« با بی دقتی پاس عالی »سیامک نعمتی« را هدر 

داد.
در دقیقه ۵۹ اینبار نوبت به »علی شجاعی« رسید که با ضربه سر خطرساز شود اما 

بازهم پرسپولیس به گل نرسید.
در دقیقه ۶۲ احمد نوراللهی از دو قدمی و به طرز عجیبی نتوانست دروازه میزبان 

را باز کند.
در دقیقه ۶۸ اشتباه عجیب مهدی شیری موجب شد میزبان در آستانه گل دوم 
باشد که »حامد لک« و »سیدجلال حسینی« به خوبی مانع از باز شدن دروازه 

پپرسپولیس شدند.
حملات پرسپولیس بالخره نتیجه داد و در دقیقه ۸۴ »سیامک نعمتی« گل تساوی 

را به ارمغان آورد.
در دقیقه ۸۸ شوت نعمتی با بدشانسی به تیرک دروازه نساجی برخورد کرد.

در نهایت بازی با تساوی به اتمام رسید و پرسپولیس با انجام پنجمین بازی خود به 
امتیاز ۹ رسید و نساجی هم جمع امتیازات خود را به عدد هشت رساند.

رستگاری صنعت نفت در دقیقه 9۲ ؛

 تراکتور با شجاعی هم باخت
صنعت نفت آبادان در هفته هشتم لیگ برتر باشگاه های ایران موفق شد تراکتور را 

با نتیجه دو بر یک شکست دهد. 
تیم های صنعت نفت آبادان و تراکتور در هفته هشتم لیگ برتر باشگاه های ایران  

عصر روز پنجشنبه در ورزشگاه تختی روبروی یکدیگر قرار گرفتند.
این دو تیم ریشه دار در شرایطی روبروی یکدیگر قرار گرفتند که در هفته های اخیر 
نتایج خوبی را کسب کرده و به دنبال پیروزی بودند تا جایگاهشان را در جدول بهبود 
بخشند. قضاوت این مسابقه را پیام حیدری با کمک های  فرهاد مروجی و محسن 
بابایی بر عهده داشت. در دقیقه چهارم؛ صنعت نفت آبادان صاحب ضربه ایستگاهی 
شد و  در شرایطی که بازیکنان تراکتور تصور می کردند حریف توپ را سانتر می کند 
طالب رایکانی با زرنگی بازی را آغاز و توپ را به خالقی فر پاس داد تا وی با محمدرضا 
اخباری تک به تک شده و با ضربه ای آرام و فنی گلزنی کند. بازیکنان تراکتور به 
این صحنه اعتراض تندی داشتند اما داور گل قانونی آبادانی ها را صحیح اعلام 
کرد تا این اعتراضات نتیجه ای به همراه نداشته باشد. در دقیقه ۴۷، ارسال خوب 
میلاد فخرالدینی از جناح چپ با ضربه محمد عباس زاده همراه شد تا دروازه حامد 
فلاح زاده باز شود و تراکتور به گل تساوی برسد. در دقیقه ۹۲، ارسال بازیکنان نفت 
آبادان از جناح راست باعث شد تا هادی محمدی به اشتباه دروازه تیم خوی را باز 
کند. صنعت نفت با هدایت »سیروس پورموسوی« با کسب برتری در این دیدار به 

امتیاز ۱۴ رسید و در رتبه دوم قرار گرفت و تراکتور هم در امتیاز ۱۲ ماندگار شد.
 

لیگ برتر فوتبال؛

صدرنشین در اصفهان متوقف شد
دیدار تیم های ذوب آهن اصفهان و گل گهر سیرجان در هفته هشتم لیگ برتر 

باشگاه های ایران با تساوی یک بر یک به پایان رسید. 
تیم های ذوب آهن اصفهان و گل گهر سیرجان عصرروز پنجشنبه در ورزشگاه 

فولدشهر اصفهان روبروی یکدیگر قرار گرفتند.
ذوب آهن در شرایطی به مصاف صدرنشین لیگ برتر رفت که هفته گذشته استقلال 
را متوقف کرده بود. شاگردان امیر قلعه نویی که شهر خودرو را شکست داده بودند 
با انگیزه فراوانی پا به این مسابقه گذاشتند تا جایگاهشان را در صدر جدول تثبیت 
کنند. قضاوت این مسابقه را سید مهدی سیدعلی با کمک های هادی طوسی و 
علیرضا مرادی بر عهده داشت. در دقیقه ۱۰ ذوب آهن صاحب ضربه پنالتی شد 
که  علی رضا حقیقی توپ مارکو بییدوف را با شیرجه زمینی دفع کرد اما در برگشت، 
محمد سلطانی مهر به توپ رسید و با پاسی در عرض علی دشتی را در مقابل دروازه 
خالی در موقعیت خوبی قرار داد تا او گل اول تیمش را به ثمر رساند. در دقیقه ۳۵ 
ذوب آهن بازهم صاحب پنالتی شد که این مرتبه »میلاد جهانی« پشت توپ ایستاد 
و ضربه او به بیرون رفت. در دقیقه ۵۸: منشا که صدرنشین گلزنان لیگ برتر است 
با پاس رو به عقب خود سعید صادقی را در موقعیت خوبی قرارداد و این بازیکن با 
شوتی محکم دروازه ذوب آهن را باز کرد. در دقایق پایانی این دیدار، آرمین سهرابیان 
مدافع گل گهر از زمین بازی اخراج شد. گل گهر سیرجان سیرجان با این تساوی 
تعداد امتیازات خود را به عدد ۱۴ رساند تا همچنان در صدر جدول حضور داشته 

باشد و ذوب آهن با پنج امتیاز رتبه چهاردهم را به خود اختصاص داد.

هفته ششم لیگ برتر؛

شکست رعد پدافند قم برابر تیم بدمینتون 
دانشگاه یزد 

بدمینتون بازان رعد پدافند قم نخستین باخت خود را در لیگ برتر تجربه کردند.
تیم بدمینتون رعد پدافند هوایي قم عصرروز پنجشنبه در دیداری از  هفته ششم 
لیگ برتر باشگاه هاي کشور در یزد به مصاف تیم دانشگاه این شهر رفت و در یک نبرد 

سخت و نزدیک  با نتیجه ۳–۲ مغلوب میزبان خود شد.
نماینده قم در هفته یکم تا پنجم لیگ برتر به ترتیب دانشگاه یزد، فولد مبارکه 
اصفهان، شهرداري شهر بابک، خاتم اردکان یزد و سرب و روی زنجان را از پیش رو 

برداشته بود و  امروز نخستین شکست فصل در کارنامه این تیم ثیت شد.
رعد پدافند هوایي قم با این شکست همچنان صدرنشین باقی ماند.

مهاجم سال های دور آبی پوشان گفت: استقلال در چند 
فصل اخیر دستش از رسیدن به جام کوتاه مانده است و 
همه انتظار دارند در این فصل این تیم بتواند یک جام به 
ارمغان آورد. هرچند این کار سخت است، اما غیرممکن 

نیست. 
»محسن گروسی« پیش از مهدی عبدی آخرین گلزن 
ایران در فینال لیگ قهرمانان آسیا محسوب می شد. او 
سال ها پیش و در سال ۱۹۹۱ با گل خود باعث شد تا پاس 

عنوان قهرمانی آسیا را تصاحب کند.
در  را  استقلال  پیراهن  پوشیدن  سابقه  که  گروسی 
کارنامه اش دارد، در گفت وگو با خبرنگار ورزشی ایرنا درباره 

شرایط آبی پوشان در لیگ برتر حرف زد.
استقلال را تا این جای مسابقات لیگ برتر چطور 

دیدید؟
استقلال نوسان زیادی داشته و این اصلا اتفاق خوبی 
برای این تیم نیست. استقلال بازیکنان و مربیان خوبی 
دارد که هر کدام از آنها سابقه خوبی دارند و اگر این نوسان 
زیاد برطرف شود، می توانند حرف های زیادی در لیگ 

برتر گفتن داشته باشند.
دلیل این نوسان چیست؟

را  زیادی نیست که هدایت استقلال  کادر فنی زمان 
بر عهده گرفته  است. آنها زمان کمی برای آماده سازی 
استقلال در اختیار داشتند. این طبیعی است که نتوانند 
برنامه های خود را در استقلال به طور کامل پیاده کنند. 

البته یک موضوع دیگری نیز مطرح است.
چه موضوعی؟

را در  نفرات خود  تمام  نتوانسته  اینکه محمود فکری 
اختیار داشته باشد. او در بازی های اخیر خود بازیکنان 
تاثیرگذارش را در اختیار نداشته و همین موضوع می تواند 

در روند تیمی او اثرگذار باشد.

نحوه بازی استقلال انتقادات زیادی را به همراه 
داشته است؟

این موضوع که استقلال خوب بازی نمی کند، حقیقتی 
غیر قابل انکار است. استقلال فصل گذشته نمایش های 
دارند  انتظار  هواداران   و  می گذاشت  اجرا  به  را  خوبی 
همان مسابقاتی را شاهد باشند که تیم در زمان آندره آ 
استراماچونی انجام می داد. متاسفانه در چند بازی اخیر، 
آبی پوشان کیفیت فنی لزم را نداشته اند و همین موضوع 

می تواند مشکلات زیادی را به وجود آورد.
علی کریمی سال گذشته مهره تاثیرگذاری برای 
استقلال بود و غیبت او می تواند در روند آبی پوشان 

تاثیرگذار باشد؟
در این موضوع شکی نیست اما اینکه بخواهیم دلیل 
افت استقلال را جدایی علی کریمی از استقلال بدانیم کار 
درستی نیست. در تمام سال های گذشته بازیکنان زیادی 
از استقلال جدا شده اند و همواره این تیم به فعالیت خود 
ادامه داده است. استقلال باید راه ها و روش های دیگری 

را برای حمله و طراحی تمرینات امتحان کند.
خط ها فبک استقلال توانسته عملکرد خوبی را 

به اجرا بگذارد؟
انتظار خیلی بیشتر از این حرف هاست، خط هافبک 
کمربند اصلی هر تیمی است و می تواند در حملات و 
دفاعی نقش مهمی را ایفا کند. استقلال مسعود ریگی را 
در پست هافبک دفاعی دارد که در میانه زمین می دود، 
می جنگد و به خوبی فضاها را پوشش می دهد اما در کنار 
این بازیکن جای خالی یک طراح کاملا حس می شود. 
استقلال باید بازیکنی داشته  باشد که پاس های سریع 

بدهد و موقعیت گل خلق کند.
مدافعان استقلال را چطور دیدید؟

رفته  از استقلال  روزبه چشمی  این پست،  اگرچه در 

است اما بازیکنان دیگری حضور دارند که جای خالی او 
را پر کنند. ساختار دفاعی استقلال در این فصل خوب 
بوده است اما در برخی از جاها اشتباهاتی انجام داده که 
این اشتباهات در نقاط کور انجام شده است. به طور مثال 
می توان به گلی اشاره کرد که این تیم در بازی با صنعت 

نفت آبادان دریافت کرد.
خط حمله استقلال چه طور؟ بازیکنانی در این 
پست حضور دارند که انتظارات از آنها بسیار بیشتر 

از این است؟
شیخ دیاباته، ارسلان مطهری و مهدی قایدی  هر یک 
بازیکنان تاثیرگذاری هستند و هر تیمی آرزوی داشتن آنها 
را دارد. این نفرات در فصل گذشته عملکرد فوق العاده ای 
داشتند. البته غیبت شیخ دیاباته در بیشتر بازی های اخیر 
در افت مهاجمان نقش داشته و با بازگشت او، شرایط 

خوبی در خط حمله حاکم خواهد شد.
رشید مظاهری درون دروازه مطمئن نشان داده 

است؟

رشید مظاهری خیلی خوب کار کرده است، او توانسته 
توانایی هایش را نشان دهد و به طور حتم او در این فصل 

یکی از ستون های اصلی استقلال خواهد بود.
استقلال را در هفته های آینده چطور می بینید؟

من به آینده استقلال امیدوار هستم و دوست دارم این 
تیم بتواند در هفته های آینده به همان تیمی تبدیل شود 
که هواداران انتظار دارند. استقلال در چند فصل اخیر 
دستش از رسیدن به جام کوتاه مانده است و همه این 
انتظار و توقع را دارند که در این فصل بتواند یک جام به 
ارمغان آورد. این کار اگرچه سخت است اما غیر ممکن 

نیست.
محمود فکری از زیر بار این انتقادات رها می شود؟
در مقطع فعلی بهترین کار حمایت از اوست تا فکری 
بتواند با خیالی راحت برنامه  و اندیشه هایش را در استقلال 
پیاده کند. من اعتقاد دارم او بیشتر از هر کس دیگری به 
دنبال موفقیت استقلال است و به طور حتم تیمش را در 

هفته های آینده به آمادگی کامل می رساند.

محسن گروسی: 

هواداران از فکری و استقلال جام می خواهند
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انجام  توان  اقلیت پرسرو صدا  پیشرو اصلاحات می گوید که   دبیرکل حزب 
کارهای بزرگ را ندارد و ادعای برخی اصولگرایان مبنی بر اینکه اصلاح طلبان 
پایگاه اجتماعی ندارند غیرواقعی است و گاهی دوستان اصولگرا می پرسند شما 

مهره مار دارید! چگونه در لحظات آخر انتخابات نظر مردم را جلب می کنید؟ 
اگر صداقت دارند اجازه دهند  افزود: اصولگرایان  »علی صوفی« همچنین 
داوطلبان اصلی اصلاح طلبان به میدان بیایند. آن وقت اگر رای نیاورند راحت تر 
می توانند به مردم بگویند همه اصلاح طلبان تایید شدند ولی چون پایگاه نداشتند 

پیروزی به دست نیاوردند.
وزیر تعاون کابینه اصلاحات افزود: اگر اصلاح طلبان نماینده خود را در میدان 
نداشته باشند اصولگرایان چون انتخابات مجلس یازدهم با رای حداقلی پیروز 
خواهند شد. اصولگرایان تکلیفی رای می دهند ولی رای اصلی و همیشگی 

اصلاح طلبان سیال، خاکستری و کاملا سیاسی است. 
صوفی اضافه کرد: با راه افتادن موج انتخابات نرخ مشارکت زیاد می شود و 
شانس پیروزی اصلاح طلبان بال می رود. ما نگران پایگاه رای خود بوده و هستیم 
ولی بیشتر از آن نگران کیفیت احراز صلاحیت ها هستیم. اگر نامزدهای اصلی 
جریان اصلاحات تایید شوند و بتوانیم روی یک نامزد شاخص به اجماع برسیم، 

مردم استقبال خواهند کرد.
وی ادامه داد: ممکن است سبد رای اصلاح طلبان نسبت به گذشته مقداری 
ریزش داشته باشد ولی انتخابات در یک رقابت همه جانبه و عادلنه مفهوم پیدا 
می کند و شکل می گیرد. صوفی یادآور شد: بدیهی است مردم طیفی که در 
اسفند ۹۸ وارد مجلس شده اند را برای مسوولیت ریاست جمهوری باور ندارند، 
چون آنها نشان داده اند که اهل مذاکره و تنش زدایی نیستند. اما مردم به توان 
اصلاح طلبان و اعتدالی ها در اموری مانند مذاکره، تنش زدایی و گرفتن امتیاز 
اعتقاد دارند و می دانند این دو طیف اهل تعامل سازنده بین المللی، تنش زدایی، 

جلب سرمایه گذاری خارجی و  بهبود اوضاع اقتصادی مردم هستند. 
این فعال اصلاح طلب افزود: اگر در انتخابات دوقطبی شکل بگیرد نگرانی ما 
از مشارکت مردم برطرف می شود. از سوی دیگر هرچه فضای انتخابات داغ تر و 
احتمال مشارکت حداکثری بیشتر شود، نگرانی ما از بابت تایید صلاحیت ها 

بیشتر می شود. 
بیشترین تعداد آرا متعلق به طیف خاکستری جامعه است

صوفی گفت: انتظار می رود انتخابات ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ حالت دو قطبی به خود 
بگیرد. اصولگرایان هم به شدت حساس شده اند کما اینکه مصوبه اخیر مجلس 
یازدهم در مورد اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها نشان از نگرانی های آنها دارد. 
دیگر اینکه نگذارند این دولت مذاکره را انجام دهد تا در انتخابات تاثیر گذار باشد و 

اگر هم قرار است اتفاقی بیفتد خودشان این اتفاق را رقم بزنند. 
وی درباره اظهارت یک فعال اصولگرا مبنی براینکه اصلاح طلبان چون رای 
نمی آورند ردصلاحیت را بهانه می کنند، گفت: علاوه بر سبد رای ۱۵ درصدی 
اصولگرایان و همچنین پایگاه اصلاح طلبان،   بیشترین تعداد مربوط به آرای 
خاکستری است که در یک انتخابات کاملا عادلنه و رقابتی تکلیف فرد پیروز را 

روشن می کند.
اصلاح طلبان هنوز به انتخابات ورود نکرده اند 

صوفی در گفت وگو با ایرنا درباره آخرین اقدامات و تصمیمات جریان اصلاحات 
برای انتخابات ۱۴۰۰، اظهار کرد: اصلاح طلبان هنوز به انتخابات ورود نکرده اند. 
پیش تر شورای عالی سیاست گذاری که برای این کار تعریف شده بود. اما با توجه به 
شرایطی که بعد از انتخابات اسفند ۹۸ مجلس شورای اسلامی پیش آمد و از طرف 

دیگر شیوع کرونا اوضاع را سخت تر کرده است.
دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات افزود: از طرفی هم محمدرضا عارف رییس 
و  عبدالواحد موسوی لری به عنوان نائب رییس شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان کنار کشیدند، بعد از آن دیگر جلسه ای برگزار نشد و تاکنون هم نهاد 
جایگزین مشخص نشده است که عهده دار برنامه ریزی و سیاست گذاری برای 

جریان اصلاحات باشد.
صوفی درباره نقش شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در تدوین راهبرد سازوکار 
اجماعی اصلاح طلبان، گفت: شورای هماهنگی در این سازوکار می تواند بخشی 
از آن نهاد اجماع ساز باشد و خود را با بخش های دیگر جریان اصلاحات هماهنگ 
کند. به طور مشخص شخصیت های حقیقی و مهم اصلاحات باید در ریل گذاری 

و سیاست گذاری کلان به ویژه راهبردهای انتخاباتی مشارکت داشته باشند.
استراتژی اصلاح طلبان  شبیه انتخابات اسفند 98خواهند بود 

این اصلاج طلب درباره رویکردهای احتمالی جریان اصلاح طلب در انتخابات 

۱۴۰۰ اظهار کرد: اصلاح طلبان استراتژی شبیه انتخابات اسفند ۹۸ را در پیش 
خواهند گرفت و یا به شکل حداکثری در انتخابات حضور خواهند شد. البته 
مشارکت حداکثری مستلزم شرایط و فضای لزم است و حالت سومی وجود ندارد.
 ۹۶ و   ۹۴ سال های۹۲،  مثل  اصلاح طلبان  استراتژی  کرد:  تصریح  صوفی 
نخواهد بود که بدون هیچ شرطی در انتخابات وارد شدند و از نامزد حمایت کردند. 
در دوره های گذشته نیروهای اصلی اصلاح طلبان ردصلاحیت می شدند ولی باز 
پافشاری و سماجت می کردیم و یا نامزدهایی را پیدا کرده و در لیست خود قرار 
دادیم. به عنوان مثال در انتخابات ۹۴ مجلس، با علم به اینکه افراد انتخاب شده 
کمترین نسبتی با جریان اصلاحات دارند، مجبور شدیم به نحوی لیست را ببندیم 

که اصلاحات به زندگی سیاسی خود ادامه دهد. 
وی اظهار کرد: با شرایط پیش آمده در انتخابات اسفند ۹۸ و فاصله ای که 
میان بدنه اجتماعی و اصلاح طلبان افتاد، اصلاح طلبان به این نتیجه رسیدند 
که تصمیماتی که تاکنون اتخاذ کرده اند اشتباه بوده و خسارت سنگینی متوجه 
جریان اصلاحات شده است. جریان اصلاحات هم پایگاه رای خود را از دست 
داده و هیچ دفاعی هم نمی توانست از خود بکند و مردم هم اصلاح طلبان را مقصر 
می دانستند. چون در هر سه دوره گذشته به خاطر اصلاح طلبان و شخص رییس 

دولت اصلاحات پای صندوق رای آمدند.
شرایط به گونه ای نیست که با »تکرار می کنم« نتیجه انتخابات تغییر کند

صوفی با اشاره به نقش اجماع ساز مجمع روحانیون و جامعه روحانیت مبارز 
و  روحانیت  جامه  تشکل  دو  هر  گفت:  اصولگرا  و  اصلاح طلب  جریان  دو  در 
مجمع روحانیون نسبت به نقش روحانیت و قضاوت مردم نسبت به عملکرد آنها 

حساسیت  دارند و نمی خواهند که این جایگاه نزد مردم تغییر کند.  
این فعال اصلاح طلب با اشاره به نشست ها و جلسات اخیر مجمع روحانیون 
مبارز یادآور شد: در گذشته این مجمع مانند احزاب نقش آفرینی می کرد اما در 
این دوره با توجه به فعالیت های اخیر آیت الله سید محمد موسوی خویینی ها و 
حضور رییس دولت اصلاحات در دو جلسه مجمع، احساس می کنم این تشکل 

روحانی نقشی فراتر ار مسائل جناحی برای آینده خود قائل است.
سیاست  در  آنچنانی  ورود  تاکنون  خویینی ها  موسوی  کرد:  اضافه  صوفی 
نداشته و سعی می کرد در حاشیه باشد ولی در مقطع کنونی وارد عرصه شده و از 
اصلاح طلبان خواسته است منفعل نباشند. از طرفی شاید رییس دولت اصلاحات 
هم نمی خواهد نقش قبلی خود را در عرصه سیاسی ایفا کند. پیش بینی من این 

است که خاتمی چون همیشه با مردم صحبت خواهد کرد ولی شرایط چون 
گذشته نیست که با جمله معروف »تکرار می کنم« نتیجه انتخابات را تغییر دهد.

وی گفت: در هر صورت نقش مجمع روحانیون مبارز در کشور محوری و مهم 
بوده است و شاید در این دوره بخواهد رسالت خود را انجام دهد.

صوفی با اشاره به اثرگذاری جامعه روحانیت مبارز، گفت: جا دارد که هر دوی 
تشکل روحانی مسائل جناحی خود را کنار بگذارند و در مورد مسائل کلان نظام، 

انقلاب و نگرانی ها درباره جایگاه روحانیت بحث کنند و به نتیجه برسند. 
این فعال سیاسی در عین حال گفت: روحانیت نمی تواند خود را به مجمع و 
جامعه تقسیم کند، روحانیت، روحانیت است و باید دغدغه جایگاه صنف خود 
میان مردم را داشته باشد. چرا که در هر صورت مردم تفاوتی بین این و یا آن تشکل 

روحانی قائل نیستند.
صوفی با بیان اینکه مقصر همه مشکلات بزرگ کشور الزاما دولت ها نیستند، 
گفت: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به ویژه بعد از جنگ، سرمایه اجتماعی خیلی 
محکمی داشتیم و حاکمیت برای تصمیم گیری ها و سیاست گذاری های کلان 
خود به بدنه اجتماعی متکی بود به طوری که حتی سختی های جنگ و فشارهای 
خارجی ها احساس نمی شد. اما امروز این سرمایه اجتماعی به جایی رسیده که 
در انتخابات اسفندماه گذشته،  کلیت مجلس با مشارکت ۴۲ درصدی مستقر شد 

و کمترین مشارکت چهاردهه گذشته را داشتیم.  
وی ادامه داد: به هر حال جامعه روحانیت و مجمع روحانیون مبارز این مسائل 
را می دانند و باید آسیب شناسی جدی داشته باشند و به نظرم این کار را خواهند 
کرد. به نظرم مجمع روحانیون مبارز متوجه این شکاف شده است و قصد دارد 

حرکتی انجام دهد.
تندروها نگران موفقیت دولت روحانی در سال پایانی هستند

صوفی در ادامه سخنانش به نتیجه انتخابات آمریکا اشاره کرد و گفت: به رغم 
اینکه اصولگرایان و اصلاح طلبان دولت را مورد انتقاد قرار می دادند شکست 
ترامپ در انتخابات آمریکا به دولت روحیه داد و اصلاح طلبان هم امیدوار شدند 
دولت بتواند مذاکرات را انجام دهد. در چنین شرایطی می بینیم مجلس ابراز 
نگرانی می کند. دغدغه مجلس در عمل وضعیت مردم نیست بلکه نگران این است 
مذاکره شکل بگیرد و این دولت بتواند برجام را به سرانجام برساند تا روحانی بتواند 

در انتخابات ۱۴۰۰ تاثیرگذار باشد. 
وی افزود: مخالفان دولت روحانی معتقدند  اگر قرار است مذاکره ای صورت 

گیرد، از سوی آنها انجام شود چون در کلیپ هایی که دیدیم خیلی از این افراد 
ادعا می کردند که می توانند مذاکره کنند و ظاهرا در پی این هستند که نتیجه 
برجام و مذاکره را صاحب شوند. حتی در این اوضاع بد معیشتی مردم و فشاری 
که روی آنها است حاضرند یک سال دیگر هم این شرایط ادامه پیدا کند ولی اجازه 
ندهند که دولت روحانی این مذاکره انجام دهد، ما شاهد چنین شرایطی هستیم. 
بنابراین در چنین فضایی تصمیمات عجولنه مجلس خیری برای مردم نخواهد 

داشت. 
طیفی که صدای بلند و رای حداقلی دارد

 توان انجام کارهای بزرگ را ندارد
صوفی با تاکید بر اینکه در سطح حاکمیت اراده مذاکره، زنده کردن برجام و 
تنش زدایی وجود دارد، اظهار کرد: به نظرم در آن شرایط اینگونه طرح ها )اقدام 

راهبردی برای لغو تحریم ها( نمی تواند مانع ایجاد کند.
این فعال سیاسی تاکید کرد: در اوایل همین مجلس اهانتی به رییس جمهوری 
صورت گرفت، ولی رهبری صراحتا از دولت حمایت کردند.  همه می دانند این 
طیف که دارای صدای بلند و رای حداقلی است توان انجام کارهای بزرگ را ندارند.  
وی با بیان اینکه مذاکره، مناظره و کلاس فلسفه مقولتی متفاوت هستند، 
خاطرنشان کرد: »این بندگان خدا مذاکره را با مناظره و فلسفه اشتباه گرفتند. 
خود آقای ولیتی در مناظرات انتخاباتی صراحتاً به سعید جلیلی گفت که شما آنجا 
برای بحث فلسفی نرفته بودید، بلکه برای مذاکره و معامله رفته بودید. "مذاکره، 

بده و بستان دارد"، که تیم خود را می طلبد.«
دبیرکل جبهه پیشرو اصلاحات  ادامه داد: در نتیجه انتخابات اخیر آمریکا مردم 
امیدوار شدند شاید مقداری از مشکلات از روی دوش آنها برداشته شود. به شرطی 
که دولتی مستقر شود که به تنش زدایی معتقد بوده و به  مذاکره اشراف داشته 
و اصول اهل مذاکره باشد. روحانی در دولت اول خود نشان داد که این قابلیت 
را دارد ولی به دلیل حضور ترامپ در کاخ سفید نتوانست بهره لزم را از برجام به 

دست آورد.
وی با بیان اینکه با رفتن ترامپ شرایط برای استفاده حداکثری از ظرفیت های 
برجام فراهم شده است، اظهار کرد: بایدن بارها گفته بود به برجام برمی گردد 
و مشکلات خود با ایران را حل می کند. بنابراین مردم دوباره نسبت به اینکه در 
انتخابات آینده چه کسی برنده می شود، حساس شده اند در حالی که تا پیش از 

این بی تفاوت بودند. 
تلاش نمایندگان مجلس ایجاد مانع برای دولت است

صوفی درباره مذاکرات احتمالی و بازگشت آمریکا به برجام گفت: رهبرانقلاب 
همیشه از تیم مذاکره کننده حمایت کرده  و بر بی اعتمادی نسبت به غربی ها 
تاکید می کنند.  تصمیمات سیاست خارجی با هماهنگی ایشان اجرا می شود. 
اینکه نظام تصمیم بگیرد و عده ای قلیل ولی دارای صدای بلند، زیر میز بزنند 

خلاف منافع ملی است. 
این فعال اصلاح طلب با اشاره به مصوبه اخیر مجلس با عنوان اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها، اظهار کرد: اگر کارکان حاکمیت هماهنگ باشند می توان از 
توافقات و قراردادهای بین المللی حسن استفاده را کرد و حتی می توان از مصوبه 
اخیر مجلس به عنوان ابزار مذاکره، از غربی ها امتیاز گرفت. ولی متاسفانه از بدو 
آغاز به کار مجلس یازدهم طرح هایی ارائه شده که خلاف همگرایی و شنیده شدن 
صدای واحد از حاکمیت است و به نظر می رسد تلاش نمایندگان عمدتاً در جهت 

ایجاد مانع برای دولت بوده است. 
وی یادآور شد: درست زمانی که بازار نسبت به پیروزی جو بایدن واکنش 
مثبت نشان داد و قیمت ها کاهش پیدا کرد و نرخ ارز و سکه سقوط کرد و 
بورس به ثبات رسید و امید به بهبودی شرایط در مردم ایجاد شد، آقایان نگران 
شدند که نکند دولت روحانی در سال پایانی نزد افکار عمومی جایگاهی پیدا 

کند. 
نمایندگان در پی حذف جمهوریت هستند

صوفی همچنین به طرح های انتخاباتی نمایندگان و معطل ماندن لوایح مربوط 
به انتخابات اشاره کرد و گفت: مثلا اگر در نحوه برگزاری انتخابات گره هایی وجود 
دارد، نمایندگان نیامدند که آن گره ها را باز کنند. لیحه جامع انتخابات که از 
طرف دولت ارائه شده، هنوز در مجلس است. نمایندگان اگر واقعا قصد انجام کار 
اصولی داشتند آن لیحه را مورد بررسی قرار می دادند یا طرح های قبلی را دنبال 
می کردند. نمایندگان نشان دادند در پی حذف ساختار ریاست جمهوری  و احیا 
سیستم نخست وزیری هستند و کلا در جهت حذف جمهوریت از قانون اساسی 

گام بر می دارند.

علی صوفی: 

اقلیت پرسرو صدا توان انجام کارهای بزرگ را ندارد

محمدرضا رئیسی

اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس یازدهم در شرایطی در حال تصویب است که هنوز بررسی 
آن به پایان نرسیده، واکنش های بسیاری را از سوی فعالن سیاسی، رسانه ها و شبکه های اجتماعی برانگیخته، 

به گونه ای که بسیاری معتقدند این طرح بیش از اصلاح قانون، اهداف سیاسی و جناحی را دنبال می کند. 
در حالی که دولت ماه هاست لیحه اصلاح قانون ریاست جمهوری را پس از مدت ها کار کارشناسی تقدیم 
مجلس کرده بود، نمایندگان دوره یازدهم بدون توجه به این لیحه، طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری 
را به صورت فوریتی در دستور کار قرار داده و یازدهم آبان ماه کلیات آن را در صحن علنی تصویب کردند. از دوازدهم 

آذرماه نیز رسیدگی به جزییات این طرح در مجلس آغاز شده است.
از آن زمان تاکنون، مجلس در چند جلسه، بخش هایی از این طرح را همراه با بررسی پیشنهادهای متنوع 

نمایندگان تصویب کرده است.
مجلس تاکید دارد هدفش از تصویب این طرح، ضابطه مند کردن ثبت نام داوطلبان و کاستن از بار شورای 
نگهبان برای بررسی صلاحیت هاست، اما نگاهی دقیق به طرح مجلس نشان می دهد بار فعالیت شورای نگهبان 
نه تنها کم نمی شود بلکه در صورت تصویب نهایی آن، حجم کار این شورا در زمینه های مختلف افزایش نیز خواهد 

یافت.
آنها که نباید نامزد شوند!

تعیین محدوده سنی، ممنوعیت نامزدی دارندگان دارای سابقه اقامت یا گرین کارت در »کشورهای بیگانه«، 
برخورداری از سوابق مدیریتی خاص، شرط جدید مدرک تحصیلی، الزام به ارائه برنامه و شرایط مدیر و مدبر بودن 
داوطلب از مهم ترین تغییرات و اصلاحات طرح مجلس یازدهم نسبت به قانون کنونی انتخابات ریاست جمهوری 

است.                                                                                           
مدافعان این طرح امیدوارند با تصویب سریع آن، بتوانند انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری که قرار 
است خردادماه آینده در کشور برگزار شود، را مطابق با این قانون برگزار کنند و با توجه به آغاز مراحل اجرایی آن از 

بهمن ماه امسال، در عمل فرصت زیادی برای بررسی و اجرای چنین مصوبه ای فراهم نیست.
با این حال، به نظر می رسد اصلاحات ایجاد شده در عمل به محدودتر کردن دامنه افراد واجد صلاحیت و در 
نتیجه، کاهش حق انتخاب مردم منجر شود. به طور نمونه، سن داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری فقط بین 
۴۰ تا ۷۰ سال تعیین شده و در عمل بسیاری از افراد با صلاحیت که جوان تر هستند یا افراد باتجربه ای که از 
توان جسمی و روحی لزم برای فعالیت پس از ۷۰ سال برخوردارند، از دایره انتخاب مردم حذف شده اند. این در 
حالی  است که در بسیاری کشورهای پیشرو، نامزدهای موفق و باتجربه ای رئیس جمهوری شده اند که یا زیر ۴۰ 
سال سن دارند و یا آنکه حتی بالی ۷۰ سال سن داشته اند. به عنوان نمونه، »امانوئل مکرون« رئیس جمهوری 
فرانسه در سن ۳۹ سالگی و »جو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا در ۷۸ سالگی این مسئولیت را برعهده گرفته اند.

در صورت تصویب نهایی و تائید شورای نگهبان، کشور نه تنها از خیل عظیم مدیران فعال جوان که زیر ۴۰ سال 
سن دارند )مانند محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات( محروم می شود، بلکه بسیاری از افراد باتجربه نیز از 
گردونه انتخاب مردم حذف خواهند شد و در نتیجه، دایره مدیران ارشد نظام تنگ ترو فقط محدود به افراد یک بازه 

زمانی ۳۰ ساله خواهد شد.
موضوع مهم دیگر، افزودن بندی به عنوان سابقه تصدی مشاغل خاص ابتدا حداقل ۸ سال و با تصمیم اخیر 
به ۶ سال است که دامنه انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان را به شدت محدود می کند؛ در صورت تایید نهایی 
این بند، فقط افرادی همچون معاونان رئیسان قوای سه گانه، استانداران و شهرداران شهرهای بالی ۲ میلیون 

جمعیت، برخی مقام های عالیرتبه نظامی و معدود افراد دیگر حق کاندیداتوری را خواهند داشت.
به این ترتیب حتی اگر معاون اول یکی از قوا و یا رئیس کل بانک مرکزی ۵ سال و ۱۱ ماه در پست خود یا چند 

پست معدود دیگر سابقه داشته باشند، حق نامزدی ریاست جمهوری را ندارند!

همچنین نمایندگان، داشتن گرین کارت و یا کارت اقامت دیگر کشورها را برای نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری ممنوع کردند که به دلیل نوع خاص نگاه به اقامت، بسیاری از افراد از گردونه رقابت حذف خواهند شد.

برخی ناظران بر این باورند که گنجاندن شرط عدم اقامت نه تنها بسیاری از نامزدهای بالقوه جناح رقیب را 
حذف خواهد کرد بلکه مشخصا برای جلوگیری از کاندیدا شدن افرادی مانند محمدجواد ظریف است که سال ها 
در آمریکا دانشجو بوده و چندسال نیز در نمایندگی ایران در نیویورک فعالیت کرده است و اساسا مشخص نیست 

کارت سبز دارد یا خیر.
بویژه که ابراهیم عزیزی یکی از موافقان طرح در دفاع از این بند گفته بود »تابعیت به تنهایی کفایت نمی کند و 

داوطلبان باید سابقه اقامت در دیگر کشورها را هم »نداشته« باشند«!
این مصوبه های مجلس با واکنش های مختلفی در رسانه ها و شبکه های اجتماعی همراه شده از جمله اینکه، 
»با این قانون، شهید چمران )که سابقه اقامت و تحصیل در آمریکا را داشت( اساسا نمی توانست نامزد ریاست 
جمهوری شود! نمایندگان مجلس یازدهم، حواسشان نبوده حداقل در ظاهر، قانون را به گونه ای اصلاح یا تقریر 

کنند که از آن تعبیر به دوختن لباس قانون بر قامت یک شخص خاص نشود!«
پرسش مهم این است که اگر ایرانیانی مانند فرزندان دیپلمات ها یا دانشجویان یا دیگر شاغلان و نمایندگان 
دولت در خارج از کشور متولد شده باشند و طبق قانون همان کشور، مشمول تابعیت شده، آیا دیگر نمی توانند در 
انتخابات ایران کاندیدا شود؟ یا اگر فردی پیش از این به هر دلیلی اقامت گرفته و حتی از آن استفاده نکرده باشد، 
باید از حق قانونی کاندیداتوری در وطن خود محروم شود؟ همچنین در مصوبه یاشده باید مشخص شود منظور 

از اقامت در زمان ثبت نام کاندیداست یا همه دوران قبلی زندگی فرد را دربر می گیرد؟
در جلسه یکشنبه ۳۰ آذرماه اگرچه نمایندگان مصوب کردند همه اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
شورای عالی امنیت ملی امکان ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری را داشته باشند، اما ایرادها به طرح قبلی 
هنوز پابرجاست و منتقدان معتقدند طبق قانون اساسی نباید چنین محدودیت هایی برای انتخاب شوندگان وضع 

شود.
کار به جایی رسید که در جلسه یکشنبه این هفته، زیر فشار انتقادها، رئیس مجلس که طبق مصوبه نمایندگان 
می تواند همزمان با ریاست قوه مقننه، نامزد  انتخابات ریاست جمهوری هم شود، سرانجام واکنش نشان داد و 

گفت »نباید فضا را محدود و تنگ کرد«!
سرانجام حضور نظامیان

البته یکی دیگر از موارد مهم »طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری« که بحث های زیادی 
درباره آن مطرح شده، مخالفت مجلس با منع ورود نظامیان به انتخابات ریاست جمهوری است. طبق مصوبه 
مجلس، فرماندهان عالی نظامی به شرط ۶ سال سابقه می توانند کاندیدای انتخاباتی شوند. طبق بند ب ماده 
یک این طرح، ۶ سال سابقه فرماندهی عالی نیروهای مسلح با جایگاه سرلشکری و بالتر را از جمله شروط برای 

ورود داوطلبان تعیین شد.
محمدباقر قالیباف در زمان بحث موافقان و مخالفان این موضوع، نقش مهمی در مخالفت با ممنوعیت 
کاندیداتوری نظامیان در انتخابات داشت و در صحن علنی گفت: »قانون اساسی اجازه داده همه اعضای نیروی 

مسلح بدون استعفا بتوانند ثبت نام و در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کنند.«
این واکنش رئیس مجلس به دلیل پیشنهاد غلامرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد برای حذف این بند بود 
که سبب شد نمایندگان مخالف، مقررات محدودکننده برای گروهی از داوطلبان را »سلب آزادی فردی« و نقض 

اصل ۲۰ قانون اساسی بدانند.
شرط مدرک تحصیلی و ارائه برنامه

یک تغییر چالش برانگیز دیگر که نمایندگان مجلس مصوب کردند، شرط داشتن مدرک تحصیلی حداقل 
کارشناسی  ارشد یا معادل آن مورد تأیید وزارت علوم یا بهداشت و یا مرکز مدیریت حوزه های علمیه است که بازهم 

دایره انتخاب مردم را تنگ¬تر و محدودتر می کند.

ارائه برنامه داوطلبان نیز از نکات تامل برانگیز دیگر این طرح است که با بررسی برنامه های سیاسی، فرهنگی، 
اقتصادی و اجتماعی همه کاندیداها به گونه ای که قابل ارزیابی کیفی و کمی باشد، علاوه بر افزودن به بار وزارت 

کشور و شورای نگهبان، ممکن است تحت تاثیر سلیقه جناحی یا سیاسی نهاد بررسی کننده قرار گیرد.
با این حال هنوز چالش برانگیزترین بخش طرح موسوم به اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری که کمتر 
مورد توجه قرار گرفته، شرایطی است که ذیل عناوین و معیارهای رجال مذهبی و مدیر و مدبر بودن آمده است؛ 
عناوین کلی و قابل تفسیر، چگونه قابل سنجش و ارزیابی است که تضییع کننده حق هیچ کاندیدایی نباشد؟ 
منطق قانونگذاری همواره باید این باشد که معیارهای مصداقی مشخص و روشن باشد تا تفسیرهای متنوع از 

آن ناممکن شود.
بحث درباره ایرادهای این طرح محدود به همین موارد نیست و بررسی موشکافانه آن نیازمند نوشتاری طولنی و 
مفصل است؛ ظاهرا نمایندگانی که هدف خود را کاستن از بار شورای نگهبان و حضور بی ضابطه افراد برای ثبت نام 
می دانند فراموش کرده اند که اول در کشورهایی که سابقه اداره موفق کشور به روش ریاستی و انتخاباتی را دارند، 
وظیفه معرفی کاندیداها را برعهده احزاب و جریان های سیاسی گذاشته اند تا تشکل های سیاسی خود راسا اقدام 

به انتخاب اولیه و معرفی نهایی آن به مردم کنند.
در دموکراسی های پیشرو، معرفی نامزد با احزاب است و مردم از میان آنها فرد دلخواه را برمی گزینند، یا افراد 
خواهان نامزدی، موظفند تعداد مشخصی امضا برای ثبت نام جمع کنند تا نهاد ثبت نام کننده )وزارت کشور یا 
داخله( در روزهای انتخابات به صحنه تئاتر کمدی تبدیل نشود و هر فردی بدون »محدودیت منطقی«، برای 

ثبت نام مراجعه نکند.
شکی نیست که اقدامات نمایندگان مجلس در ایجاد محدودیت و تعیین شروط برای نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری،  راهی برای استانداردسازی و جلوگیری از افزایش مشکلات در زمان ثبت نام است زیرا روال گذشته 
سبب شده بود افراد زیادی برای گرفتن عکس در برابر دوربین های رسانه های داخلی و خارجی، خود را به وزارت 
کشور برسانند، اما آنچه باید به آن اشاره کرد اینکه، تنگ تر کردن دایره حلقه نامزدها سبب شود از این دایره، 
فقط افرادی خاصی انتخاب شوند. چنین رویکردی به شدت شائبه سیاسی و جناحی بودن را ترسیم می کند 
که نه راهگشای اوضاع اقتصادی و معیشتی مردم است نه نسبتی با شعارهای مجلس انقلابی دارد؛ بلکه بیشتر 

متبادرکننده  ضرب المثل اصلاح ابرو و کورکردن چشم است!

واکاوی اصلاحات قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس؛

به جای اصلاح ابرو، چشم قانون را کور نکنیم!
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چیزی عطا مکن برای اینکه در قبال 
آن مقدار بیشتری طلب کنی.

شنبه -ششم دی 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5183

بحار الأنوار : 96 / 144 / 13

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: طبق اعلام جدید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی قم وارد منطقه زرد کرونایی شده است.

محسن اروجی در گفتگویی ضمن قدردانی از همکاری و همراهی مردم در 
پایبندی به محدودیت ها و دستورالعمل ها و توصیه های مرتبط با ویروس کرونا 
گفت : رعایت دستورالعمل های بهداشتی در قم ۹۰ درصد است که این آمار بسیار 

خوبی است.
مدیرکل مدیرت بحران استان قم رعایت پروتکل بهداشتی تا قطع کامل زنجره 
کرونا را مورد تاکید قرار داد و گفت: با  همکاری  و مشارکت خوب مردم وضعیت 

نارنجی  کرونا در قم  از شنبه ششم دی زرد اعلام می شود.
وی با تشریح محدودیتهای  وضعیت زرد  کرونایی  از ادامه تعطیلی گروه شغلی 

۴  بویژه مدارس و آموزشگاهها  خبرداد و گفت :  در این وضعیت مشاغل گروه 
شغلی چهار شامل  همایش ها، برگزاری مراسم اجتماعی،فرهنگی و مذهبی، 
پر  ورزش های  به  مربوط  ورزشی  مراکز  دینی،  و  علمی  آموزشگاهها  و  مدارس 
برخوردمانند)کشتی،کاراته، جودو(  و کافه ها، چای خانه ها وقهوه خانه ها، باغ 

وحش ها، شهر بازی ها ومراکز تفریحی آبی. همچنان تعطیل هستند .
وی افزود:در وضعیت زرد شیوع ویروس کرونا  حضور کارکنان در محل کار  به 
صورت صدر دصد خواهد  و همچنین کارکنانی که یک دوم بود به صورت دو سوم 

در محل کار حاضر می شوندو تشکیل جلسات نیز بیش از۳۰نفر ممنوع است.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم  تاکید کرد:محدودیت های منطقه نارنجی تا 

روز شنبه در قم پا بر جا خواهد بود.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم  خبرداد

ورود قم به منطقه زرد کرونایی 

با  قم  استان  قانونی  پزشکی  کل  اداره  معاون   
اشاره به اینکه از نظر تصادفات و مصدومین نسبت 
دارد  کشورقرار  دوم   رتبه  در  استان  جمعیت،  به 
گفت: بیشترین مصدومان در حوادث درون شهری 
موتورسواران و عابرین پیاده هستند که دسته اول 
های  اتومبیل  با  مواجهه  و  زیاد  سرعت  دلیل  به 
دیگر و دسته دوم به علت نداشتن حفاظ بیشترین 
و  آموزش  با  موارد  این  که  می بینند  را  صدمات 

فرهنگ سازی قابل کاهش است.
علی عبدالحی در برنامه گفتگویی با بیان اینکه 
امسال نسبت به سال گذشته آمار تصادفات کاهش 

افزود: به دلیل کاهش  قابل ملاحظه ای داشت، 
تردد ها و رعایت محدودیت ها تصادف کمتر شده 
پیدا  افزایش  به سال گذشته  اما متوفیان نسبت 

کرده اند.
 عبدالحی افزود: دانشجویان و دانشگاهیان با 
اختصاص دادن موضوعات پایان نامه ها و پژوهش 
های خود به تصادف ها و مباحث های جنایی و 
راه کارهای  توانند  بررسی علت های مرتبط می 
موثری را برای کاهش آنها به دستگاه ها ارائه کنند.

 معاون اداره کل پزشکی قانونی ادامه داد: واحد 
نزاع و درگیری در خیابان شهید فاطمی و تصادفات 

در خیابان ساحلی جنب مجتمع کیفری واقع است 
که این دو ۷۰ درصد مراجعین ما را شامل می شوند.

فعالیت های  درصد   ۱۵ اینکه  بر  تاکید  با  وی 
ها  آزمایشگاه  بخش  با  مرتبط  قانونی  پزشکی 
و  معاینات  بخش  های  درخواست  به  که  است 
متوفیان نیز پاسخ می دهد، ادامه داد: ۵ درصد 
کمیسیون ها و ۷۵ درصد کار پزشکی قانونی مربوط 
به معاینات است که بیشترین معاینات نیز به ترتیب 
در نزاع و درگیری ها تصادفات مسائل ناشی از کار 
روانپزشکی تعیین سن سقط جنین و غیره خواهد 

بود.

معاون اداره کل پزشکی قانونی استان قم:

قم به نسبت جمعیت دررتبه دوم تصادفات و مصدومین قراردارد

طرح:سجاد جعفری

دل "ناشاد" معلمان  از آموزش های مجازی

بازداشت 10 سلبریتی درپرونده سایت شرط بندی 
رئیس مرکز مبارزه با جرائم ملی و سازمان یافته پلیس فتا با ابراز تأسف از تبلیغ سایتهای شرط بندی توسط 
تعداد معدودی از سلبریتی ها و ورزشکاران ایران گفت: در این رابطه ۱۰ نفر دستگیر شده و تحویل مقام 
قضائی شدند؛ ۲ نفر از این متهمان به کشور بازگردانده شدند.سرهنگ مصطفی نوروزی در گفت وگوی 
خبری با بیان اینکه در بحث سایتهای شرط بندی پنج دسته در نقش مجرمانه این سایتها دخیل هستند، 
تبلیغ کنندگان و  این سایتها،  و گردانندگان  اظهار کرد: نخستین دسته مجرمان، دسته دوم مدیران 
برنامه نویسان این وب سایتها سومین دسته، دسته چهارم افرادی اند که بحث حسابرسی و اجاره کارتها را 
داخل کشور انجام می دهند و دسته آخر اجاره دهندگان کارتهای بانکی هستند.رئیس مرکز مبارزه با جرائم 
ملی و سازمان یافته پلیس فتا افزود: ما در سال ۹۹ بیش از ۱۶ هزار فقره سایت و اکانت را درباره قمار و 
شرط بندی مسدود کردیم و در این رابطه یک هزار و ۴۷۰ پرونده تشکیل شد؛ در برخی از پرونده ها چندین 

سایت و اکانت توسط یک باند هدایت می شد و مورد استفاده قرار می گرفت.

محسن هاشمی : وصیت نامه جدیدی ازپدرم وجود ندارد 
محسن هاشمی فرزند آیت الله هاشمی گفت: به دلیل زنده بودن برنامه )جهان آرا( و طرح سوال درباره 
وصیت نامه آیت الله هاشمی رفسنجانی، از پاسخم درباره وصیت نامه برداشت اشتباهی صورت گرفته 
است. هاشمی گفت: آخرین وصیت نامه شرعی آیت الله هاشمی رفسنجانی مربوط به سال ۱۳۷۹ است. با 
توجه به رفاقت و همکاری طولنی میان آیت الله هاشمی رفسنجانی و آیت الله خامنه ای، مکاتبات متعددی 
میان آن ها صورت گرفته است که از جمله آن، آیت الله هاشمی در چند سال پایانی عمر، مشغول تحریر 
نامه مشروح به آیت الله خامنه ای به عنوان دوست و همراه شصت ساله در مبارزه و انقلاب بودند که البته با 
رحلت ایشان این نامه ناتمام ماند و بنده به رسم امانت آن را تحویل رهبر انقلاب دادم و وصیت نامه جدیدی 

وجود ندارد.«

توصیه سردار نقدی به سپاه و بسیج در مورد واکسن کرونا 
 معاون هماهنگ کننده سپاه گفت در واکسیناسیون واکسن های خارجی کرونا مشارکت نخواهیم کرد.

سردار نقدی اظهارداشت: ما متولی امر بهداشت و درمان کشور نیستیم و در تصمیمات تخصصی این 
حوزه دخالت نمی کنیم اما با توجه به توصیه متخصصان، تشکیک های جدی کارشناسان دنیا و سوابق 
بد برخی تولیدکنندگان کنونی واکسن کرونا، به پرسنل سپاه و بسیج تزریق واکسن های خارجی کرونا را به 
دلیل مکانیسم عمل خاص آنها توصیه نمی کنیم.وی ادامه داد: در امر واکسیناسیون عمومی واکسن های 
وارداتی هم مشارکت نخواهیم کرد؛ البته برای عموم کشور تصمیم گیری با وزارت بهداشت است. اما اگر 
واکسن کرونای تولید داخل به مرحله واکسیناسیون عمومی برسد، با کمال میل حاضریم حماسه بسیج در 

ریشه کنی فلج اطفال را تکرار کنیم.

آخرین وضعیت جسمانی آیت  الله مصباح یزدی
قائم مقام موسسه امام خمینی)ره( گفت: آیت الله مصباح یزدی ضعف جسمانی شدید دارند، وضعیت 
جسمی تثبیت  شده و در منزل تحت مراقبت پزشکان هستند.آیت الله محمود رجبی درباره آخرین وضعیت 
سلامتی آیت الله مصباح یزدی اظهار داشت: وضعیت این عالم ربانی ثابت است و تشدید نشده و موضوع 
خاص و جدیدی نیست. عضو شورای عالی حوزه های علمیه افزود: آیت الله مصباح یزدی ضعف جسمانی 
شدید دارند که گاهی تشدید و گاهی کمتر می شود، وضعیت جسمی تثبیت  شده و در منزل تحت مراقبت 
پزشکان هستند. قائم مقام موسسه امام خمینی)ره( خاطرنشان کرد: دعای علاقه مندان آیت الله مصباح 

یزدی تاکنون مؤثر بوده و درخواست می کنیم مردم برای شفای کامل ایشان دعا کنند.

بازداشت همه اعضای شورای شهر ساری
به گزارش روابط عمومی دادگستری کل استان مازندران، در ادامه رسیدگی به پرونده تخلفات مالی 
شهرداری و شورای شهر مرکز استان، آخرین عضو شورای شهر ساری به اتهام فساد مالی با دستور قضایی 
توسط سازمان اطلاعات سپاه کربلا دستگیر شد. شایان ذکر است؛ وی آخرین بازمانده اعضای شورای 
شهر ساری بوده است. دستگاه قضایی استان طبق فرامین مقام معظم رهبری و در راستای اهداف اعلامی 
ریاست معزز قوه قضاییه با رویکرد مقابله با انواع فساد اقتصادی و مالی، مصمم است با به دست آوردن 
مستندات و دلیل کافی؛ ریشه های فساد را در استان بخشکاند تا مردم شاهد اجرای عدالت در تمام سطوح 

جامعه باشند.

معاون دادستان قم :

مخدوش کردن پلاک برای فرار از جریمه تردد جرم است
معاون دادستان قم مخدوش کردن پلاک خودرو برای رهایی از جریمه محدودیت و ممنوعیت در تردد را 

جرم دانست. 
روح الله مسلم خانی در نشست  ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان 
با اشاره به طرح شهید سلیمانی به عنوان یک طرح مردمی و محله محور اظهار کرد: این طرح به مشارکت 
فعال مردم نیاز دارد و شایسته است تا تداوم اجرای آن و دستیابی به اهداف بلند طرح با توسّل به برخوردهای 

قضایی همراه نباشد.
وی اضافه کرد: البته گزارش نهادهای مسؤول در این طرح نشان می دهد که برخی از مردم همکاری لزم 

را با نیروهای فعال در طرح شهید سلیمانی به عمل نمی آورند.
معاون دادستان قم تصریح کرد: البته اگر ضرورتی داشته باشد می توان برخوردهای قهری را نیز در این 
طرح إعمال کرد، اما بدیهی است موفقیت هرچه بیشتر این طرح محله محور نیازمند تداوم اجرای آن به 

عنوان یک طرح عادی و مردمی است.
مسلم خانی در ادامه به ممنوعیت تردد شبانه و تردد بین استانی اشاره کرد و توجه داد: متأسفانه برخی از 
مردم از روی ناآگاهی و برای فرار از جریمه این ترددها، اقدام به مخدوش کردن پلاک خودرو خود می کنند، 

غافل از این که مخدوش کردن پلاک خودرو، جُرم است و مشمول حبس خواهد شد.
وی افزود: این روند در روزهای اخیر سبب ورود پرونده های بیشتر به دستگاه قضایی استان به جُرم 

مخدوش کردن پلاک خودرو شده است.
معاون دادستان قم همچنین از شورای اطلاع رسانی استان و رسانه ها خواست تا ناآگاهی برخی از مردم 

از این امر را در اطلاع رسانی های خود مدّ نظر قرار دهند.
 

معاون دادستان قم خبرداد

پیگیری مطالبه های معدن کاران قم
 در دستور کار دستگاه قضایی 

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به صدور دستورهای قضایی لزم به منظور حمایت از معدن 
کاران این استان گفت: رفع معارضان محلی و پیگیری مطالبه های معدن کاران از سازمان صمت از موضوع 

هایی است که در دستور کار کارگروه احقاق حقوق عامه دادسرای قم قرار گرفت. 
علی اصغر سلطانی اظهار داشت: در خصوص بررسی مشکل ها و موانع فعالیت معدن کاران جلسه هایی 
با حضور مسئولن فرمانداری قم، سازمان صمت، نیروی انتظامی و معدن کاران در حوزه دادستانی استان 
برگزار و مشکل ها و موانع فعالیت و استخراج معادن بررسی و احصا شد و دستورهای قضایی لزم برای رفع 

موانع فعالیت قانونی آنان و مدیریت اعتراض های مردمی صادر و ابلاغ شد.
وی با بیان اینکه متاسفانه معارضان محلی و بومی صاحبان معادن را با مشکل ها و محدودیت های جدی 
روبه رو ساختند افزود: بر اساس قانون هر گونه مزاحمت افراد حقیقی و حقوقی برای فعالیت های معدنی 
دارای مجوز جرم محسوب می شود و نیروی انتظامی مکلف است متهمان را به دستگاه قضایی معرفی کند.
معاون دادستان قم همچنین به ادعای افراد بومی در خصوص مالکیت ساکنان آن منطقه در معدن و 
سهیم بودن آنها در منافع آن اشاره کرد و تخریب تجهیزات و دستگاه ها، جلوگیری از آمد و شد ماشین های 
باری، ضرب و جرح معدن کاران و تبلیغات نامناسب و جوسازی در فضای مجازی را از موانع ایجاد شده در 
مقابل فعالیت معدن کاران از سوی افراد منطقه برشمرد. ۹۸ معدن با سرمایه گذاری بیش از یکهزار و ۶۵ 

میلیارد ریال و ایجاد اشتغال برای یکهزار و ۲۹۴ تَن در قم فعال است.
 

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد

کاهش 1۳ درصدی ولادت در قم
 مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، ۱۳ هزار و ۵۲۸ واقعه ولدت 

در این استان به ثبت رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال،  ۱۳ درصد کاهش نشان می دهد. 
منوچهر تیموری افزود: نام های فاطمه، زهرا، زینب، ریحانه، فاطمه زهرا، معصومه، نازنین، زهرا، رقیه 
و نرگس میان نوزادان دختر و نام های علی، امیرعلی، محمدحسین، امیرحسین، امیرعباس، علیرضا، 

حسین، محمدمهدی، محمدعلی و محمدرضا بیشترین فراوانی را میان نوزادان پسر داشته است.
وی اضافه کرد: در سال گذشته، نرخ باروری)میانگین تعداد فرزندانی که یک زن در طول زندگی اش به 
دنیا می آورد( در استان ۱.۹ فرزند و نرخ خام ولدت)تعداد وقایع ثبت شده به ازای هر هزار نفر جمعیت( در 
استان ۱۶.۴ بود. به گفته وی، تعداد ولدت های ثبت شده در تاریخ ۹/۹/۱۳۹۹ نسبت به روزهای معمول 
سال ۲.۵ برابر بود. وی اضافه کرد: هر فرد با استفاده از کد ملی اختصاصی می تواند خدمات سجلی در 
اقصی نقاط کشور دریافت کند. مدیرکل ثبت احوال قم خاطرنشان کرد: برای ثبت واقعه ولدت ۱۵ روز و 
وفات ۱۰ روز مهلت تعیین شده که در استان قم ۹۸ درصد وقایع حیاتی در این مهلت قانونی ثبت می شود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

بی توجهی به بازآفرینی شهری
 مشکل ساز می شود

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به بی توجهی مسکن 
مهر به بازآفرینی شهری، گفت: مسکن ملی نیز هیچ روزنه ای برای بازآفرینی 

شهری در بافت فرسوده و قدیمی شهر قرار نداد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به ضرورت بازآفرینی شهری، اظهار داشت: 
بافت قدیمی و فرسوده در برخی از مناطق امروز تبدیل به بناهایی شده 
است که روزبه روز علقه به حضور در آنها کمتر می شود و جابه جایی جمعیت 

از آنها در حال وقوع است.
به  بی توجهی  به  اشاره  با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
بازآفرینی شهری در سیاست های کلان مسکن دولت، افزود: انتقاد مهمی 
که به مسکن مهر وارد بود این بود که در بافت میانی و بافت فرسوده دیده 

نشده و بازآفرینی شهری را مدنظر قرار نداده است.
جانقربان افزود: مسکن مهر با همه شرایطی که در آن حاکم بود به اتمام 
رسید و به بافت ورود نکرد و دولت قبل هم اهتمامی به این موضوع نداشت، 
دولت فعلی هم ۶ سال روی مسکن کار نکرد؛ امسال هم مسکن اقدام ملی 
شکل گرفت و بازهم موقعیت جغرافیای آن کنار مسکن مهر دیده شده است 

و هیچ روزنه ای برای بازآفرینی ندیدیم.
به گفته وی سند ملی بازآفرینی در سال ۹۵ به تصویب مجلس رسید که 
سهم شهرداری ها ۳۰ درصد و دولت ۷۰ درصد تعریف شده بود، شهرداری 
قم بر اساس سند به سهم ۳۰ درصدی خود در بازآفرینی شهری عمل کرده 

است اما دولت هیچ اقدامی در این رابطه نداشته است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: قرار بود که دستگاه ها 
املاک مازادشان را به راه و شهرسازی بدهند که فروش برود یا همان 
املاکی که در بافت دارند به سرمایه گذار بدهند و سرمایه گذار به عنوان 
پایه اولیه روند نوسازی را انجام بدهد که در این رابطه هیچ قدم مثبتی 

در قم برداشته نشد.
جانقربان افزود: اگر در آینده نیز به همین شکل جلو برود بحران هویت 
در مناطق میانی شهر خواهیم داشت که مشکلات امنیتی، اجتماعی و 

زیست محیطی را به همراه خود می آورد.

مدیر منطقه یک شهرداری قم  خبرداد

نظارت بر نماهای ساختمانی 
در محلات هویتی 

نماهای  بر  نظارت  به ضرورت  اشاره  با  قم  مدیر منطقه یک شهرداری 
ساختمانی در محلات هویتی شهر، جلوگیری از احداث نماهای غربی را 

در گروی تدوین طرح های جایگزین پیشنهادی دانست.
احمد ترکمن با اشاره به ضرورت حفظ سیما و منظر شهری به ویژه در 
مناطقی که بافت قدیمی تر دارند، اظهار داشت: جلسات متعددی در این 
رابطه با حوزه خدمات شهری و معاونت شهرسازی داشته ایم و اخیراً هم 
نظارت بر سیما و منظر شهری و جلوگیری از نماهای غربی و رومی بیشتر 

صورت گرفته است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم افزود: برای اینکه بخواهیم جلوی نمای 
باشیم  برنامه جایگزین داشته  و  پیشنهاد  باید  بگیریم  را  موردنظر مردم 
درحالی که بدون اینکه طرح پیشنهادی مناسبی درزمینه سیما و منظر 
شهری داشته باشیم تنها می خواهیم از نماهای غربی پیشگیری کنیم که 

این برای برخی از مردم هم پذیرفته نیست.
و  است  نبوده  ساختمانی  نمای  بر  نظارتی  قبلًا  اینکه  بابیان  ترکمن 
بیان کرد:  با همین شیوه ساخته شده است،  از ساختمان ها  بسیاری 
همین موضوع هم سبب شده است که امروز هم جلوگیری از احداث 
از  از نماها سخت تر باشد چراکه مردم می بینند که نمونه هایی  برخی 
نمایی که می خواهند احداث کنند در سطح شهر وجود دارد اما جلوی 
آنها گرفته شده است و این حس بی عدالتی به آنها می دهد. وی به مصوبه 
جدیدی که می تواند تا حدی این نظارت را عملی تر کند هم اشاره کرد 
و گفت: در این مصوبه ساختمان های بلندمرتبه در حین احداث از نظر 

نما کنترل شوند.
مدیر منطقه یک شهرداری قم علاوه بر نما، مشرف بودن ساختمان های 

بلندمرتبه را مشکل دیگری در سیما و منظر شهری ارزیابی کرد.
 

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

معابر دارای پل عابر پیاده
 ایمن سازی می شوند

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت :مسدود 
سازی و اجرای نرده های فلزی زیر پل های عابر پیاده، با هدف ایمن سازی 

تردد شهروندان اجرا می شود.
قاسم طالبی اظهارداشت :اجرا و نصب نرده های فلزی در زیر پل های عابر 
پیاده، برای جلوگیری از تردد عابرین از عرض معابر شهری مدتی است با 
هماهنگی شهرداری مناطق و پلیس راهور، در دستور کار سازمان حمل و 

نقل و ترافیک شهرداری قم قرار دارد.
از تردد در حریم پل های  بر لزوم ایمن سازی و جلوگیری  با تاکید  وی 
عابرپیاده، افزود: در معابری که پل عابرپیاده نصب شده است تا حریم ۳۰۰ 
متر هیچ گونه خط کشی تردد عابرین انجام نمی شود و شهروندان برای 

عبور از عرض خیابان باید از پل عابر پیاده استفاده کنند.
طالبی اجرای طرح های نرده گذاری در زیر پل های عابر پیاده را در این 
خصوص ارزیابی کرد و بیان داشت: در برخی از نقاط برای سهولت در تردد، 
برخی از افراد اقدام به حذف بخشی از نرده های نصب شده می کنند که 

با این عمل، جان خود و سایر شهروندان را در معرض خطر قرار می دهند.
 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم  خبرداد

ایجاد سازه نگهبان برای رفع خطر از 
بازار کهنه

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم از اجرای عملیات پروژه خاکبرداری و اجرای سازه نگهبان و 
پایدار سازی گود ملک خیابان آذر به منظور ایمن سازی املاک مجاور از 

جمله بازار کهنه خبرداد.
علیرضا مظفری با بیان این که گود ملک خیابان آذر جنب میدان کهنه 
بازار روز بنفشه قرار گرفته است  و  و در مجاورت فروشگاه همشهری ۷ 
اظهار داشت: گود مذکور پُر خطر تشخیص داده شده و تا پایدارسازی آن، 
اقدامات ایمنی لزم از جمله اجرای سازه نگهبان به صورت خرپایی و اجرای 

نیلینگ در دستور کار این سازمان قرار دارد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم با اشاره به اینکه این ملک برای اجرای پروژه های سازمان 
میادین میوه و تره بار شهرداری قم خریداری شده افزود: پس از خریداری 
ملک متوجه ناایمن بودن گود موجود در آن شدیم که با هدف نجات املاک 

مجاور از جمله بازار کهنه، تصمیم به ایمن سازی این گود گرفته شد.
وی با اشاره به درخواست مکرر اهالی به ویژه املاک مجاور زمین یاد شده 
افزود: پروژه مذکور با صرف اعتباری بالغ بر ۲۵ میلیارد ریال انجام و نسبت 

به رفع خطر و ایمن سازی آن اقدام خواهد شد.

استاندار قم با بیان اینکه قم باید در موضوع دولت الکترونیک در همه حوزه ها 
سرآمد و پیشگام باشد خواستار آماده سازی الزام های مورد نیاز برای پیاده سازی 

نظام سلامت الکترونیک در این استان شد. 
بهرام سرمست در جلسه ستاد پیشگیری هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 
به بحران استان طی سخنانی با اشاره به مصوبه الکترونیکی نمودن فرآیند نوبت 
دهی در مطب ها و مراکز درمانی اظهار داشت: این اقدام نه تنها در دوران کرونا 

بلکه برای شرایط عادی نیز امری ضروری است.
وی  با تاکید بر اینکه بیماران نباید دغدغه دیگری به جز بیماری داشته باشند 
افزود: مشکل انتظار بیماران در صف های طولنی مطب پزشکان با تحقق این مهم 

مرتفع خواهد شد.
وی با بیان اینکه پزشکان در خط مقدم جبهه سلامت در حال خدمت به مردم 
هستند لزوم تکمیل نظام سلامت الکترونیک را مورد تاکید قرار داد و افزود: همه 
فرآیندهای درمان از ابتدا تا انتها  باید به صورت الکترونیکی و غیر حضوری انجام 

شود.
سرمست با بیان اینکه قم در بحث دولت الکترونیک در همه حوزه ها باید سرآمد 
و پیشگام باشد خاطرنشان کرد: الزام های پیاده سازی نظام سلامت الکترونیک 

در قم بررسی شود.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اجرای طرح محله محور 
شهید سلیمانی در زمینه مبارزه با کرونا اطلاع رسانی مناسب را یکی از ارکان 
موفقیت این طرح دانست و گفت: صدا و سیما و رسانه های جمعی باید دولت را 

در اجرای این طرح یاری کنند.
سرمست در پایان با اشاره به مصوبه ساماندهی روزبازارها و محل استقرار کارگران 
فصلی در جلسه های پیشین ستاد بحران بیان کرد: با توجه به اهمیت موضوع این 

۲ مصوبه هر چه سریعتر عملیاتی شوند.
قم در بی اثرکردن تحریم های اقتصادی موفق عمل کرد

استاندار قم  همچنین در جلسه کارگروه اقدام )مقابله با تحریم(  با اشاره به تلاش 
های انجام شده برای خنثی کردن تحریم های ظالمانه دشمنان، گفت: عملکرد 

قم در راستای رونق تولید و مقابله با آثار این تحریم ها موفق بوده است. 
سرمست طی سخنانی تلاش برای بی کم اثرکردن تحریم ها را اولویت دولت 
دانست و افزود: در استان قم نیز تلاش مسئولن همواره بر حمایت از تولید و 
فعالن اقتصادی بوده است. استاندار قم، طرح کارت ویژه سرمایه گذاران برای 
ملاقات خصوصی با مدیریت استان را مورد توجه قرار داد و گفت: حل مشکلات 
سرمایه گذاران و اشتغال آفرینان همواره مورد تاکید مدیریت استان می باشد و 
برنامه های منظم سه شنبه های اقتصادی گام موثری در تحقق شعار جهش تولید 
در استان بوده است. وی در ادامه امنیت سرمایه گذاری را بسیار حائز اهمیت 
دانست و افزود: تعامل دستگاه های نظارتی در استان قم در این راستا مطلوب 

بوده است.
سرمست با اشاره به همدلی مسئولن استان برای توسعه ی اشتغال و کارآفرینی 
افزود: از عملکرد حمایتی تشکیلات قضایی و سایر دستگاه های حاکمیتی 
رضایت داریم. استاندار قم استفاده از نظرات مشورتی سایر دستگاه ها در جلسات 
را نیز از سیاست های مدیریت استان دانست و خاطرنشان کرد: معتقد به استفاده 
از همه ظرفیت ها در راستای بهبود وضعیت معیشتی، امنیتی و اجتماعی هستیم.
سرمست بیان کرد: کارگروه اقدام می تواند جنبه مشارکت همه مسئولن در 

پیشبرد برنامه های نظام را تقویت کند.

استاندار قم:

الزامات نظام سلامت الکترونیک در قم اجرا شود

فرماندار قم با اشاره به فعالیت های جهادی طرح 
شهید سلیمانی از کمبود اعتبار در این طرح بزرگ 
به عنوان یکی از مشکلات مطرح در تداوم اجرای آن 

خبر داد. 
پیشگیری،  ستاد  نشست  در  حیدری  مرتضی 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان 
سخن می گفت با اشاره به آغاز طرح شهید سلیمانی از 
اول آذر ماه بیان کرد: این طرح هم اکنون در 90 محله 
استان و با فعالیت 270 تیم از نیروهای بسیج و مراکز 

بهداشت ادامه دارد.
وی اظهار کرد: ساختمان جدا در کنار بیمارستان 
فرقانی نیز به عنوان ساختمان قرنطینه بیماران تجهیز 
شده و البته اردوگاه ولیت و امامزاده شاه جمال هم به 
عنوان دیگر فضاهای آماده برای تبدیل شدن به فضای 

قرنطینه ای در نظر گرفته شده است.
امکانات  از  استفاده  که  این  بیان  با  قم  فرماندار 

آموزش و پرورش استان هم در صورت نیاز برای تدارک 
فضای بیشتر قرنطینه ای میسّر است اظهار کرد: در 
طرح شهید سلیمانی بیش از 4 هزار نفر از نیروهای 
پایگاه های بسیج استان و مراکز بهداشت قم در حال 
ارائه خدمت به مردم هستند که 628 نفر از این نیروها 
تیم  قالب  نفر در  تیم های مراقبتی، 700  قالب  در 
های حمایتی و 734 نفر نیز در قالب تیم های نظارتی 

سازماندهی شده اند.
تاکنون 910  دهد  می  نشان  آمار  افزود:  حیدری 
مورد فعالیت مراقبتی و 845 مورد فعالیت حمایتی 
معیشتی در طرح شهید سلیمانی استان قم به انجام 

رسیده است.
وی در ادامه به کمبود اعتبارات در این طرح اشاره و 
اذعان کرد: البته برخی از خیّران در این طرح مشارکت 
دارند، اما به نظر می رسد برای تداوم کار و تحقق بهتر 
اهداف طرح، باید تأمین اعتبارات لزم نیز اجرایی و 

عملیاتی شود.
فرماندار قم تقدیر گسترده از خدمات پرستاران را 
یکی دیگر از برنامه های اخیر طرح شهید سلیمانی 
اعلام کرد و افزود: این برنامه به مناسبت روز پرستار 
کار  دستور  در  )س(  زینب  حضرت  ولدت  سالروز  و 
قرار گرفت و توسط نیروهای بسیجی و پرسنل مراکز 

بهداشت قم اجرایی شد.
حیدری همچنین از آماده سازی کارت شناسایی 
فعالن طرح شهید سلیمانی خبر داد و گفت: کارت 
شناسایی افراد سازماندهی شده در طرح به تدریج در 

حال صدور و توزیع است.
وی در عین حال از همه دستگاه های اجرایی استان 
خواست تا با در اختیار قرار دادن امکانات خودرویی 
در  و  کرده  کمک  سلیمانی  شهید  طرح  به  خود 
شناسایی بیماران کووید19 در محله ها و ارائه خدمات 

حمایتی به آنان مشارکت کنند.

فرماندار قم مطرح کرد

کمبود اعتباربرای تداوم اجرای طرح شهید سلیمانی


